
نحوه بازپرداخت بدهي
به صندوق توسعه ملي

يادداشت-3

 بعد ديگر از تجديد ارزيابي 
شركت ها

 بر اساس بند ب ماده 25 قانون 
تصويب برنامه هفتم توسعه، 
»به دولت اجازه داده مي شود 
دارايي ثابت شركت هاي دولتي 
دارايي زيان انباش��ته موضوع 
م��اده )4( قانون محاس��ابت 
عمومي و داراي زيان انباشته را 
كه صد درصد سهام آنها متعلق 
به دولت يا شركت هاي دولتي هستند تا پايان سال دوم 
برنامه يك بار مورد تجدي��د ارزيابي قرار دهد. همچنين 
مبالغ حاصل از تجديد ارزيابي ش��ركت هاي دولتي ياد 
شده معاف از پرداخت ماليات بوده و بايد حسب مورد به 
حساب افزايش سرمايه دولت يا شركت  دولتي سهامدار 
در شركت هاي دولتي ياد شده موضوع اين بند واريز شود. 
تجديد ارزيابي در ش��رايط تورم��ي مي تواند ابزار خوبي 
باشد و از سوي ديگر باعث مي شود صورت مالي شفاف به 
روزتري داشته باشيم؛ چراكه دارايي شركت ها را به روز 
مي كند و با توجه به استهلاك و هزينه هاي استهلاك سود 
و زيان واقعي را نشان مي دهد. اصل داستان اينجاست كه 
شركت ها در هنگام تاسيس و شروع به كار دارايي خود را 
ليست و شفاف مي كنند؛ اما پس از چند سال اين دارا يي ها 
به روز نمي شود. در مقابل شركت ها هزينه زيادي براي 
استهلاك پرداخت مي كنند و در نتيجه شاهد تغييرات 
منفي زيادي در صورت مالي ها هستيم. تجديد ارزيابي 
شركت ها باعث مي شود كه ميزان سود و زيان شركت ها 
واقعي شود. ش��ركت هاي دولتي هرچند اسم شركت را 
دارند اما در مورد اكثر موارد مطابق قواعد ش��ركت  اداره 
نمي شوند و قوانين مختص خود را دارند. بنابراين تجديد 
ارزيابي نمي تواند تاثير چنداني در تغيير سود و زيان اين 
شركت ها داشته باشد و صرفا مي تواند زيان هاي سنواتي 
را بپوشاند و به نوعي اين زيان ها با نام ديگري به گوشه و 
كنار بروند. اما درخصوص س��اير شركت ها كه به صورت 
واقعي اداره مي شوند تجديد ارزيابي مي تواند تاثير بسزايي 
در روندشان داشته باشد؛ زيرا شركت ها فعاليت تجاري 
و اقتصادي دارند و به نوعي مي توانند س��ود و زيان خود را 
پوشش دهند.  مشكل اينجاست كه شركت هاي دولتي 
قوانين و س��اختار خاص خود را دارند و براساس قوانين و 
شرايط مشخص شده اداره نمي شوند، بلكه بر اساس قوانين 
دولتي شرايط اين شركت ها تغيير مي كند و ممكن است 
گاهي شاهد زيان اين شركت ها باشيم چراكه قوانين تغيير 
كرده است. درست است که بارها گفته ايم كه تجديد ارزيابي 
شركت ها بسيار مفيد است اما بايد نگاهي از ابعاد ديگر نيز 
داش��ت.  با توجه به شرايط ش��ركت هاي دولتي در ايران، 
تجديد ارزيابي تاثير چنداني در كارايي و اثربخش��ي و در 
نهايت بهره وري شركت هاي دولتي ايجاد نخواهد كرد و تنها 
به صورت عدد و رقمي براي صورت مالي ها نشان مي دهد كه 
شرايط تغيير كرده است؛ اما در اصل شاهد هيچ تغييراتي 
نبوده ايم و تنها شركت ها با اسم تجديد ارزيابي، تورم و حتي 
اسم زيان هاي سنواتي شرايط خود را پوشش خواهند داد.

رقيه ندايي

 يك عضو اتاق از پشت پرده تلاش برخي اعضاي دولت
براي بركناري سلاح ورزي و تلاش عليه وزير صمت مي گويد

خالص سازي در اتاق
به سبك دولت

اعضاي پارلمان شهري پايتخت نقاط 
ضعف شوراي ششم را بررسي كردند

»توجه بيش از پيش ش��وراي شهر به امور اجرايي و 
تصويب مصوبات مرتبط با مسائل روزمره« و »وزن 
س��نگين وضع مقررات در قياس ب��ا انجام وظيفه 
نظارتي ش��وراي شهر« دو مش��كل عمده پارلمان 
صفحه 5 را بخوانيد شهري پايتخت است كه ...  

انحراف شورا
از مسير 

»سياست گذاري«
و »نظارت«

در ماه هاي گذشته يكي از اصلي ترين صحبت هايي 
كه بارها از سوي مقامات دولتي تكرار و بر آن تاكيد 
ش��ده، نظارت ويژه و همه جانب��ه دولت بر عملكرد 
بانك هاست. در واقع با توجه به مقاومت تورم در برابر 
كاهش، دولت چاره كار را در اين ديده كه نظارت خود 
بر بانك ها را افزايش دهد تا با بالا رفتن انضباط مالي 
بتوان راهي براي خروج از شرايط فعلي پيدا كرد.  با 
وجود تمام اظهارنظرها و شيوه هاي نظارتي كه از عمل 
به آنها در ماه هاي گذشته سخن گفته شده اما به نظر 
مي رسد كه برخي بانك ها در برابر نظارت مقاومت 
صفحه 2 را بخوانيد مي كنند و ... 

فرزين از باز شدن دست
 بانك مركزي مي گويد

بانك هاي متخلف 
از هفته آينده زير 

ذره بين نظارت

نيـاز اقتـصاد ايـران
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صعود چشمگير
ارزهای ديجيتال

 آمار واقعي رشد
يا آمارسازي از رشد؟

هر زمان كه كارشناسان 
از ايرادات اساس��ي در 
نظام تصميم سازي هاي 
س��خن  دي  قتص��ا ا
برخ��ي  مي گوين��د، 
نهادها و دستگاه هاي 
دولتي و حاكميتي به 
س��رعت جوابيه صادر 
كرده و برافروخته مي شوند كه چرا به تصميمات 
دولت انتقاد كرده و دولت را تخريب مي كنيد؟ 
اما هرگز مش��اهده نش��ده كه اين تريبون هاي 
دولت��ي به ريش��ه هاي انتقادات مطرح ش��ده 
بپردازند و توضيح دهند چ��را اين اندازه باگ و 
نابساماني در نظام تصميمات اقتصادي دولت 
وجود دارد؟ مش��كلاتي كه اخيرا در خصوص 
تناقضات آماري برآمده از نهادهاي دولت شكل 
گرفته يكي از نمونه هاي عيني مشكلاتي است 
كه نهايتا نظام تصميم س��ازي هاي اقتصادي را 
بر باد مي دهد.  آش داده هاي آماري و اطلاعاتي 
در اقتصاد ايران به اندازه اي شور شده كه حتي 
صداي مسوولان رده بالاي دولتي هم بلند شده 
اس��ت. رييس يكي از مهم ترين س��ازمان هاي 
اقتصادي دولت به ميانه معركه وارد ش��ده و از 
نهادهاي آماري مي خواهد كه رويه يكساني در 
ارايه داده هاي اطلاعاتي در پيش بگيرند و مهر 
پاياني بر آشفتگي هاي فعلي بزنند. بايد توجه 
داشت؛ تناقض در آمار، يعني تصميمات اشتباه، 
برنامه ريزي هاي غل��ط و راهبردهاي نامتوازن. 
امروز در كشورهاي توسعه يافته داده هاي آماري 
كشورها و حجم و كيفيت بانك هاي اطلاعاتي 
آنه��ا نه تنها يك��ي از مهم ترين ش��اخص هاي 
توس��عه يافتگي به ش��مار مي رود، بلكه اساسا 
سياست گذاري ها و برنامه ريزي هاي كشورها 
در بخش ه��اي مختلف اقتص��ادي، فرهنگي، 
توسعه اي و... مبتني بر داده هاي آماري مستند 
عملياتي مي شود. با توجه به اين واقعيت روشن 
كه كه اقتصاد علمي تجربي است، تحليلگران، 
كارشناسان و اس��اتيد اقتصادي، حجم بالايي 
از وق��ت و تلاش خود را معط��وف اندازه گيري 
اثرات پيش بيني ش��ده اعداد و ارقام اقتصادي 
و آزمون تئوري ها در جه��ان واقعي مي كنند. 
اساس��ا آمارهاي اقتصادي به اي��ن دليل توليد 
مي شوند كه دس��ت اندركاران برنامه ريزي در 
بخش دولتي و بخش خصوصي بتوانند تصويري 
از رخدادهاي گذشته داشته باشند و بر مبناي 
آن آينده را برنامه ريزي كنند. جامعه علمي هم 
از اين داده هاي اطلاعاتي استفاده كرده تحليل 
بهتر كرده و براي آينده پيش بيني ارايه مي كند. 
زماني كه آمارها تناقض داشته باشند، تحليل ها 
غلط بوده، پيش بيني ها آينده هم غلط مي شود 
و برنامه ريزي هايي كه بر اساس اين داده ها آماده 
مي شود اشتباه خواهند بود. آمارهاي غلط اساسا 
ارزش آمار و اعتبار دانش را از ميان مي برد.يكي 
از اش��كالاتي كه درباره آمارهاي��ي چون تورم، 
رش��د اقتصادي و.... كه در س��طوح كلان ارايه 
مي شود آن است كه در ايران اين نوع داده هاي 
آماري براي فصول كوتاه مدت ارايه مي ش��وند. 
مثلا آمار تورم سه ماهه، رشد اقتصادي فصلي 
و... از س��وي متوليان ارايه مي شود. يا آمار رشد 
توليد محصولات كش��اورزي به صورت فصلي 
ارايه مي شوند. اين در حالي است كه آمار توليد 
كشاورزي بايد به صورت يك ساله باشد. اساسا 
در طول س��ه ماه اتفاقي در بخش كش��اورزي 
رخ نمي ده��د كه آم��اري از آن بي��رون بيايد. 
بنابراين ش��يوه برآوردهايي ك��ه در خصوص 
بخش كشاورزي صورت مي گيرد، معيارهايي 
اشتباهي دارد. اين اشكالات در آمارهاي بخش 
صنعت و معدن و... هم مش��اهده مي شود. اين 
اشتباهات برآمده از ميل زايدالوصف نهادهاي 

دولتي براي ارايه آمار و دستاوردسازي است.
اما مش��كل آمارهاي غلط تنها به همين مورد 
خت��م نمي ش��ود. آماره��اي غل��ط كل نظام 
برنامه ريزي هاي كش��ور را زير س��وال مي برد. 
با آمارهاي س��ه ماه��ه بخش كش��اورزي كه 
نمي ش��ود براي يك س��ال اين حوزه نقشه راه 
ترسيم كرد. از س��وي ديگر مثلا بانك مركزي 
 A ،مي گويد كه در زمس��تان و پاييز فلان سال
درصد نقدينگي را كاهش داده اس��ت كه اين 
روند تورم را مثلا 20درص��د كاهش داد. حالا 
اگر دولت قرار باش��د دولت ت��ورم را به اندازه 
40درص��د پايي��ن بياوري��م، در حالت عادي 
نقدينگي بايد 2aكاهش ياب��د؟ اگر داده هاي 
اطلاعاتي نقدينگي و تورم ايراد داش��ته باشد، 
مجموعه برنامه ريزي هاي دولت براي كاهش 
تورم دچار اخلال مي ش��ود. ممكن است اين 
روند باعث كاهش بيش از ان��دازه نقدينگي و 
وقوع ركود عميق شود. در ساير بخش ها هم به 
همين روال است.  ادامه در صفحه 2

مرتضي عزتي

يادداشت-1

 خلع يد صنفي
به دليل انتقاد

عصر دوشنبه بود كه پس 
از تماس يكي از دوستان 
خبرن��گار از موض��وع 
بركناري سلاح ورزي از 
راس اتاق بازرگاني ايران 
با خبر شدم. هنوز ساعاتي 
از انتشار اين خبر نگذشته 
بود كه اخبار ضد و نقيضي 
در رد يا قبول اين بركناري در رسانه هاي مختلف 
منتشر شدند. رس��انه هاي طيف هاي مختلف هر 
كدام مبتني ب��ر دوري يا نزديكي ب��ه اتاق تلاش 
مي كردند جهت دهي اخبار را به نفع خود هدايت 
كنند. اما فارغ از اين نوع فضاس��ازي ها و با عبور از 
مشكلاتي كه اتاق هاي بازرگاني و ساختار مديريتي 
اقتصادي با آن دست به گريبان هستند به نظرم اين 
نوع بركناري، انعكاسي مشخص از مشكلاتي بزرگ 
در اقتصاد و نظام مديريتي ايران است. مشكلاتي 
كه باعث ش��ده س��رمايه گذاران داخلي و خارجي 
حاضر به سرمايه گذاري و مشاركت در اقتصاد ايران 
نباشند و ريسك حضور در ايران را نپذيرند. معتقدم 
اين بركناري وجوه مختلفي دارد كه مهم ترين وجه 
آن افتادن س��ايه سنگين سياست بر اقتصاد ايران 
اس��ت. واقع آن اس��ت كه اين بركناري در فضاي 
ايران چندان غافلگير كننده نيس��ت. رتبه ايران از 
منظر آزادي اقتصادي اخي��را از رتبه 159 به 165 
نزول كرده است؛ عددي كه نشان مي دهد اقتصاد 
ايران با يكي از بسته ترين سيستم ها سر و كار دارد. 
از سوي ديگر افكار عمومي مدت هاست شاهد اين 
واقعيت است كه براي يك مصوبه در حوزه واردات 
خودروي كاركرده بيش از 2.5سال زمان صرف شده 
و هنوز موضوع حل و فصل نشده است. بنابراين با 
رويكرده��اي ذي نفعانه اي مواجهي��م كه در همه 
حوزه ها از جمله تشكيلات صنفي و اتاق ها ظهور و 
بروز دارد. خالص سازاني كه در بخش هاي سياسي، 
مدني، اجتماعي، دانش��گاهي و... وارد شده اند چرا 
در بخش هاي مه��م اقتصادي و اتاق هاي بازرگاني 
وارد نشوند و خواسته خود را مسلط نسازند. در همه 
بخش ها نشانه هاي اين بروز و ظهور نمايان است. 
البته اش��اره كردم اين اظهارات به اين معنا نيست 
كه مش��كلي در اتاق هاي بازرگاني وجود ندارد، اما 
ورود نهادهاي با نفوذ حاكمت��ي به روند انتخابات 
يك نهاد صنفي موضوع مهمي اس��ت. البته اشاره 
شد كه حتي در اتاق هاي بازرگاني هم رويكردهاي 
ذينفعانه اي وجود دارد. به طور كلي اينكه اعضاي 
يك تش��كل صنفي بخش خصوص��ي، رايي براي 
انتخاب يك فرد خاص داده باشند، بعد نهادهاي با 
نفوذ ورود كرده و اقدام به بركناري فرد مورد اشاره 
كنند، چندان با مكانيس��م هاي اقتصادي سازگار 
نيست. معتقدم مي شد اين موضوعات بهتر مديريت 
شوند تا هم قدمت و اعتبار اتاق هاي بازرگاني حفظ 
شوند و هم اينكه پالس منفي از ساختار تصميم ساز 
كشور صادر نشود. اين روند نشان مي دهد كه روند 
خالص سازي ها و يكدست شدن ها ادامه دارد و به 
نهادهاي مختلف تسري پيدا مي كند. اما بايد توجه 
داشت كه يك دست شدن، پايان كار نيست. در هر 
ساختار يك دست، نهايتا انشقاق صورت مي گيرد 
و دوب��اره تناقضات و تفاوت ها مش��كلات قبلي را 
بازتوليد مي كنند. در عين حال، وقتي يك چنين 
تصميماتي اتخاذ مي شوند بايد بدانيم تبعاتي هم بر 
آن مرتبط است. نخستين تبعات اين رخداد، دوري 
بخش خصوصي از س��رمايه گذاري در ايران است. 
روز و روزگاري، چين يكي از بسته ترين رويكردهاي 
اقتصادي را داش��ت. چين از ابتداي دهه 80 براي 
بازگش��ت به اقتصاد جهاني و توليد و صادرات بالا، 
يك معادله را براي خود حل كرد. دادگاه هاي چيني 
در زمان بررس��ي پرونده هايي كه ي��ك طرف آن 
بخش خصوصي و سوي ديگر آن نهادهاي با نفوذ 
قرار داشتند مبتني بر عدالت رفتار كرده و اغلب به 
نفع بخش خصوصي راي مي دادن��د. اين طور بود 
كه چين از آغاز دهه 80 و دوران پس از آن به يكي 
از قدرت ه��اي جهاني بدل ش��د و حجم انبوهي از 
سرمايه گذاران راهي اين كشور شدند. روندي كه 
ادامه خواهد داشت تا وقتي كه چين رويكرد خود 
را تغيير دهد. اگر بركناري سلاح ورزي محقق شود، 
نهادهاي بين المللي اقتصاد، انتقادات جدي را متوجه 
ايران خواهند س��اخت . اين انتقادات اعتبار اقتصاد 
ايران را كاهش مي دهد و ريسك سرمايه گذاري در 
ايران را بالا مي برد. در بسياري از كشورها ممكن است 
يك فعال اقتصادي نسبت به روند مديريتي كشور 
خود انتقادات جدي وارد س��ازد، اما اين انتقادات به 
معناي سلب صلاحيت از او نخواهد شد. بسياري از 
اقتصاددانان در حال زير سوال بردن اصل مديريت و 
نظام هاي تصميم سازي سياسي كشور خود هستند 
اما اين انتقادات باعث نمي ش��ود از كرسي استادي، 
تشكل صنفي و كسب و كار خود خلع يد شوند. لازم 
نيس��ت در اين گونه پرونده ها اين حجم از تمركز و 
پافش��اري صورت بگيرد و مي توان با تدبير بيشتر 

مشكلات را پشت سر گذاشت.

پيمان مولوي

يادداشت-2

تعادل| فرشته فريادرس|
دوش��نبه شب، رسانه هاي وابس��ته به دولت از جمله 
»ايس��نا، ايرنا، مهر وتس��نيم« به صورت هماهنگ از 
بركناري رييس اتاق ايران خبر دادند. ايس��نا پس از 
پايان جلس��ه ش��وراي عالي نظارت بر انتخابات اتاق 
ايران در خبري نوشت: »شوراي عالي نظارت متشكل 
از وزي��ر صمت، وزير ام��ور اقتص��ادي و دارايي، وزير 
جهاد كش��اورزي، رييس و دو نايب رييس اتاق ايران 
و رييس س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران بعد از ظهر 
روز دوش��نبه اكثريت، رأي به بركناري س��لاح ورزي 
دادن��د.« اما در مدت كوتاهي اين خبر از س��وي خود 
رييس اتاق ايران تكذيب شد. در همين حال، رييس 
انجمن نظارت بر انتخابات اتاق اي��ران به دنبال موج 
حاشيه س��ازي و هجم��ه  عليه انتخابات ات��اق ايران، 
اع��لام كرد ك��ه عملكرد اي��ن انجم��ن در انتخابات 
ات��اق ايران عمل به مُ��رّ قانون بوده اس��ت. درهمين 
 ح��ال، اما يك��ي از فع��الان اقتصادي از پش��ت پرده

 تلاش برخي اعضا دولت براي بركناري س��لاح ورزي 
مي گوي��د. به گفته آنها، »پيگيري ها مش��خص كرد 
صورت جلسه بركناري در كار نبوده ولي روشن است 
حلق��ه كوچكي در دول��ت )جريان هميش��ه پايدار( 
متش��كل از »خلجي و بهادري جهرمي و خاندوزي« 
به وزير صمت يك دس��تي زده اند تا او را در برابر موج 

رسانه اي قرار دهند.«

   خبري كه رسانه هاي دولتي منتشر كردند
جنجال  انتخابات اتاق ايران كه سلامت آن حتي به 
تاييد قوه قضاييه نيز رس��يده، باگذشت بيش از سه 
ماه همچنان ادامه داد. روز گذش��ته خبري عجيب 
بر خروجي رس��انه هاي همس��و با دول��ت و منتقد 
اتاق بازرگاني رفت اما س��اعاتي بع��د ابعاد تازه اي از 
اين ماجرا روشن ش��د. در ابتدا خبرگزاري ايسنا در 
خبري از بركناري سلاح ورزي از سوي هيات نظارت 
خبر داد و در خبري رس��مي جزييات اين تصميم را 
اعلام كرد. اين در حالي است كه ساعاتي بعد حسين 
س��لاح ورزي، رييس اتاق بازرگاني ايران در صفحه 
ش��خصي خود اين موضوع را تكذيب كرد. او نوشت: 
»روز دوشنبه جلسه شوراي عالي نظارت برگزار شد، 
جلسه بدون تنظيم هيچ صورتجلسه و امضا و توافقي 
بعد خروج تع��دادي از اعضا، بي نتيجه خاتمه يافت. 
بخش خصوصي ايران همچنان در كنار حاكميت در 
خدمت به اقتصاد كشور فعال است. به خبرسازي هاي 

نادرست توجهي نكنيد«.

     دخالت سخنگوي دولت در انتخابات اتاق!
اين تكذيبيه در شرايطي منتشر شد كه علي بهادري 
جهرمي واكنشي آشكار به خبر ايسنا نشان داده و در 
توييتي خوشحالي خود از بركناري خيالي سلاح ورزي 
را اعلام كرد. او تنها به نوشتن سه كلمه در توييت خود 
بس��نده كرد. علي بهادري جهرمي در پست خود در 
شبكه فيلتر شده ايكس يا همان توييتر سابق نوشت: 
»ايس��تادگي بر مُرِّ قانون«. علي به��ادري جهرمي، 
س��خنگوي دولت پيش از اين هم در اظهاراتي درباره 
رياست حس��ين س��لاح ورزي در جمع دانشجويان 

دانشگاه بهش��تي، گفته بود: تكليف صلاحيت آقاي 
سلاح ورزي كاملا روشن است و هيات نظارت كه يك 
نهاد فرا قوه اي است به محض تشكيل جلسه رياست 
ايشان را تعيين تكليف مي كند. دولت به عنوان نهاد 
نظارتي اظهارنظر كرده اس��ت و نهاد مربوطه هم در 
دولت شفافيت اعلام كرده كه واجد صلاحيت نيست.

   وزير اقتصاد توپ را 
به زمين وزير صمت انداخت

البته اين همه داستان نيست، صبح روز گذشته احسان 
خاندوزي وزير اقتصاد در گفت وگو با »خبرگزاري مهر« 

از بركناري سلاح ورزي خبر داد.
براس��اس خبري كه اين خبرگزاري منتش��ر كرده، 
خاندوزي گفته اس��ت: »هم شخص رييس جمهور و 
هم س��تاد اقتصادي دولت به جد قايل هستند اگر به 
دنبال پيشبرد اهداف اقتصادي دولت در بخش توليد، 
سرمايه گذاري و صادرات هستيم بدون كمك اتاق هاي 
س��ه گانه )تعاون، بازرگاني و اصن��اف( و انجمن هاي 
ديگر اين اتفاق رخ نخواهد داد. مس��ائل شخصي و ... 
اين موضوع را تحت تاثير ق��رار نخواهد داد. نفع همه 
ما و اقتصاد عمل به قانون است. مصوبه اي كه داشتيم 
تاكيد بر وجهه غيرقانوني بودن رييس اتاق اس��ت. با 
توجه به اينكه حدود 10 روز قبل از برگزاري انتخابات 
يعني 1۷ خرداد نهاد نظارتي اعلام كرده بود كه باقي 
افراد قابل تاييد هستند اما در مورد يك شخص متعاقبا 
اظهارنظر خواهد ش��د. بعد از ۳ روز )قبل از انتخابات( 
مجدد اعلام شد كه صلاحيت ايشان قابل تاييد نيست. 
بنابراين مصوبه هيات عالي نظارت آن بود كه مصوبات 
پيش از انتخابات اعلام مي كردند. روز دوشنبه مصوبه 
نوشته ش��د من امضا كردم. رييس سازمان استاندارد 
هم امض��ا كرد منتهي زمان مي ب��رد كه همه اعضاي 
جلسه امضا كنند. به محض نهايي شدن وزير صمت 
به عنوان رييس هيات عالي نظ��ارت مصوبه را اعلام 

خواهند كرد.«
البت��ه برخي از خبرها حاكي از اين اس��ت كه ش��ب 
دوشنبه، خاندوزي، جلسه را پيش از به پايان رسيدن، 
ترك كرده است. از آنس��و، اما پيمان پاك، قائم مقام 
وزارت جهاد در اظهاراتي گفته است: »نتيجه جلسه 
بايد از طريق وزير صمت اعلام شود و از ابتدا مقرر بود 

او نتيجه جلسه شوراي عالي نظارت را اعلام كند.«

   كودتا عليه وزير صمت؟
حالا علي شريعتي، عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
در پس��تي ابعاد تازه اي از اين ماجرا را روش��ن كرده و 
اقدام برخي رس��انه ها در اطلاع رساني به اين شيوه را 
كودتاي بخشي از دولت عليه وزير صمت ناميده است.  
در پست وي آمده است: »مُرِّ قانون را آقاي ميرمحمد 
صادقي از شريف ترين حقوقدانان كشور قبلا توضيح 
داده! ايس��تادگي در برابر  مهندسي انتخابات كار  مرد 

قانون هست!«
او در ادام��ه تاكي��د كرده: پيگيري ها مش��خص كرد 
صورتجلس��ه بركناري در كار نبوده ولي روشنه حلقه 
كوچكي در دولت )جريان هميشه پايدار( متشكل از 
خلجي و به��ادري جهرمي و خاندوزي به وزير صمت 

يك دس��تي زده اند تا او را در برابر موج رس��انه اي قرار 
دهند.  بخش خصوصي اجازه نمي دهد جريان سازي 
به جاي قانون حاكم شود. اين فعال اقتصادي همچنين 
در توئيت ديگري نوش��ت: »اگر از علت هيجان آقاي 
خاندوزي در اعلان اخبار مرتبط با #اتاق_بازرگاني 
س��وال داريد .. پاسخش مش��خص هست: استيضاح 

ايشان كليد خورده است.«
 

   خالص سازي در اتاق؟
به نظر مي رس��د برخي مقامات دولت��ي در اين ميان 
همچنان دس��ت از تلاش براي بركناري سلاح ورزي 
برنداش��ته اند كه البته اين تلاش در نهايت به ضعيف 
شدن بخش خصوصي و اتاق بازرگاني منجر مي شود.

هر چه هست خالص سازان تلاش دارند با هر ترفندي، 
حت��ي مخابره اخب��ار مس��اله  دار، س��لاح ورزي را از 
روي صندلي رياس��ت اتاق بلند كنن��د و به مر قانون 
نيز اس��تناد دارند اين در حالي اس��ت كه توضيحات 
ميرمحمدصادقي و قوه قضاييه در اين زمينه گويا بوده 
اس��ت. پيش از اين در مردادماه س��ال جاري حسين 
ميرمحمدصادقي رييس انجمن نظارت بر انتخابات 
اتاق هاي سراسر كش��ور به اين نكته اشاره كرد كه بر 
خلاف هياهويي كه برخي در فض��اي مجازي ايجاد 
كرده اند هيچ ابهامي بر عملكرد انجمن نظارت وجود 

ندارد و عملكرد آن بر اساس مُر قانون بوده است.

   اتاق ايران، به مرّ قانون پايبند است
به دنبال انتش��ار اخبار ضدونقيض درباره نشست روز 
گذش��ته ش��وراي عالي نظارت، روابط عمومي اتاق 
ايران هم بيانه داد و تأكيد كرد: به گواه فيلم جلس��ه و 
ش��هادت حاضران، در اين نشست به دليل به نتيجه 
نرس��يدن مذاكرات و خروج تعدادي از وزرا )ازجمله 
احسان خاندوزي( از جلسه، هيچ صورت جلسه مورد 
توافقي تنظيم و امضا نش��ده و انشا و امضاي احتمالي 
هر صورت جلسه اي، خارج از جلسه رسمي و به صورت 

دست گردان، غيرقانوني است.
بر اس��اس اين بيانيه، وظيفه ذاتي ات��اق ايران دفاع از 
حقوق اعضا و موكلين خود بر مدار قانون اس��ت و لذا 
هيچ تصميم يا اقدام غيرقانوني موردپذيرش اتاق ايران 
نيس��ت. چنانچه اظهارات وزير اقتصاد درباره امضاي 
صورت جلسه اي براي ابطال انتخابات هيات رييسه اتاق 
ايران با امضاي هر چهار عضو دولتي اين شورا صحت 
داش��ته باش��د نيز كماكان به منزله پايان كار حسين 
سلاح ورزي در اتاق ايران نخواهد بود؛ زيرا اولًا تهيه و 
امضاي صورت جلسه و تصميم گيري به اسم شوراي 
عالي نظارت خارج از جلس��ه وجاهت قانوني ندارد و 
در ثاني اتاق ايران ش��كايت خود را در مراجع صالحه 

پيگيري خواهد كرد.
شايان ذكر است كه اتاق ايران كمتر از يك هفته قبل، 
در خصوص شكايتي مشابه درباره صحت فرآيندهاي 
انتخاب��ات، از دادگاه رأي تأييد گرفته اس��ت. روابط 
عمومي اتاق در اين بيانيه افزوده است كه معلوم نيست 
كه چرا در شرايطي كه شوراي عالي نظارت، رييس و 
سخنگو دارد، وزير اقتصاد، شتاب زده به انتشار چنين 

خبر و اظهارات نادرستي مبادرت كرده است.



در ماه هاي گذشته يكي از اصلي ترين صحبت هايي كه بارها 
از س��وي مقامات دولتي تكرار و بر آن تاكيد شده، نظارت 
ويژه و همه جانبه دولت بر عملكرد بانك هاست. در واقع با 
توجه به مقاومت تورم در برابر كاهش، دولت چاره كار را در 
اين ديده كه نظارت خود بر بانك ها را افزايش دهد تا با بالا 
رفتن انضباط مالي بتوان راهي براي خروج از شرايط فعلي 
پيدا كرد.  با وجود تمام اظهارنظرها و شيوه هاي نظارتي كه 
از عمل به آنها در ماه هاي گذشته سخن گفته شده اما به نظر 
مي رسد كه برخي بانك ها در برابر نظارت مقاومت مي كنند 
و به شيوه هاي مختلف اهرم هاي نظارتي بانك مركزي را 
دور مي زنند. همين موضوع باعث شده كه بانك مركزي 
در روزهاي گذشته بار ديگر از پيگيري سياست هاي كلان 
نظارتي سخن بگويد و در جديدترين اظهارنظر، رييس كل 
اين بانك مي گويد كه دست بانك مركزي براي نظارت بر 
بانك ها باز شده و از هفته آينده با يك شيوه جديد، نظارت بر 
بانك ها دنبال خواهد شد. رييس كل بانك مركزي از اجراي 
الگوي جديد نظارتي اين بانك در شبكه بانكي از هفته آينده 
خبر داد و گفت: با اجراي قانون بانك مركزي، اختيارات اين 
بانك براي ايجاد انضباط پول��ي و بانكي مطلوب افزايش 
مي يابد و ش��رايط مناس��ب تري براي مهار تورم، كاهش 
مستمر نقدينگي و در نهايت ايجاد ثبات اقتصادي به وجود 
مي آيد.  محمدرضا فرزين در جلسه دوره اي خود با مديران 
عامل بانك ها با اشاره به قانون بانك مركزي و الگوي جديد 
نظارتي بر شبكه بانكي تصريح كرد: مشخصات اين الگوي 
نظارتي پيش از اين اعلام شده است؛ لذا براين باور هستيم 
كه پول بانك ها متعلق به مردم و سپرده گذار است؛ بانك 
مركزي به عنوان نماينده س��پرده گذاران هر كجا و در هر 
شركتي پول بانك ترزيق مي شود بايد بتواند بر آن نظارت 
كند. وي افزود: بانك مركزي مطلوب، بانك مركزي است كه 
بتواند روي تك تك ريال هاي مردم كه در نظام بانكي سپرده 
مي شود، نظارت كند و با وحدت نظر موجود در اركان نظام 
و عزم جزم نظام بانكي و با بهره گيري از تجارب موجود در 
زمينه مسائل و مشكلات رايج در سيستم بانكي اميدواريم 
بتوانيم نظام بزرگ بانكي و پولي كشور را كه تاثير بسزايي 

در اقتصاد كشور دارد بهتر مديريت كنيم. 
رييس  كل بانك مركزي در ادامه با اش��اره به نهايي شدن 
فرآيند تصويب قانون بانك مركزي و ويژگي هاي اين قانون 
گفت: خوشبختانه س��ران قوا و رياست مجمع تشخيص 
مصحل��ت نظام، همگي ب��ر افزايش اختي��ارات، اقتدار و 
استقلال بانك مركزي تاكيد دارند. وي ابراز اميدواري كرد 
با ابلاغ قانون بانك مركزي زمينه براي افزايش استقلال و 
اقتدار بانك مركزي فراهم شود و هم اكنون هيچ اختلاف 
نظري بر سر اين موضوع در ميان قواي سه گانه وجود ندارد 
و حاكميت بر سر استقلال بانك مركزي هم صدا هستند. 
اميدواريم با اجراي اين قانون انضباط پولي و بانكي بهتري 
برقرار كنيم ش��رايط مناس��ب تري را هم از لحاظ تورمي 
و هم كاهش مس��تمر نقدينگي فراهم كني��م و اقتصاد و 

ش��رايط را به ثبات برس��انيم. رييس كل بانك مركزي با 
برشمردن مشخصه هاي قانون جديد بانك مركزي گفت: 
نخستين مساله در اين قانون، استقلال بانك مركزي است. 
استقلال به معناي استقلال ابزاري بانك مركزي است و نه 
استقلال در اهداف؛ بانك هاي مركزي همواره استقلال در 
سياست گذاري دارند. لذا آنچه مقصود ما از استقلال بانك 
مركزي است، استقلال ابزاري است. بانك مركزي بايد در 
سياست گذاري پولي و ارزي داراي استقلال لازم باشد كه 
بتواند سياست گذاري كند و البته اين نگاه در قانون بانك 
مركزي حاكم است.  وي از تغيير نام »شوراي پول و اعتبار« 
به »هيات عالي« در قانون بانك مركزي خبر داد و تأكيد 
كرد: در اين هيات از سمت دولت فقط وزير »امور اقتصادي 
و دارايي« و »رييس سازمان برنامه و بودجه« حضور دارند و 
ساير وزرا حذف شده اند. همچنين دادستان نيز به تركيب 
هيات عالي افزوده ش��د كه به ق��وام مصوبات هيات عالي 
مي افزاي��د. فرزين ادامه داد: رييس هي��ات عالي، رييس 
كل بانك مركزي است. علاوه بر اين دو نفر اقتصاددان به 
پيشنهاد رييس كل بانك مركزي و با حكم رييس جمهور، 
دو نفر متخصص حقوقي و بانكي به پيشنهاد رييس كل 
بانك مركزي و با حكم رييس جمهور و دو نفر از معاونان بانك 
مركزي شامل »معاون تنظيم گري و نظارت« و »معاون 
سياست گذاري پولي« اعضاي هيات عالي خواهند بود. وي 
خاطرنشان كرد: انتصاب و عزل اين اعضا با پيشنهاد رييس 
كل بانك مركزي و با حكم رييس جمهور است. همچنين 
دو نماينده مجلس شوراي اسلامي به عنوان ناظر و بدون 
حق رأي در هيات عالي حضور دارند و هفت نفر از اين ۱۰ 
عضو هيات عالي به صورت تمام وقت در بانك مركزي حضور 
خواهند داشت. اينگونه تلاش شده است كه استقلال نسبي 
بانك مركزي افزايش يابد و تصميمات در چارچوب مصالح 

پولي و با هدف حفظ ارزش پولي اتخاذ شود. لذا اين قانون 
يك گام رو به جلو براي افزايش اس��تقلال بانك مركزي 
محسوب مي شود.  رييس كل بانك مركزي افزايش توان 
نظارتي بانك مركزي را از ديگر نقاط قوت قانون بانك مركزي 
خواند و گفت: قانون كنوني در بسياري از موضوعات نظارتي 
سكوت كرده است. اما قانون جديد بانك مركزي از ماده ۱۹ 
تا ۳۴ بر روي قاعده گزير )فيصله( متمركز شده است و اين 
امر، دست بانك مركزي را براي فيصله دادن به بانك هاي 
ناتراز و متخلف باز مي گذارد. فرزين تأكيد كرد: يكي ديگر از 
مهم ترين اتفاقات در قانون بانك مركزي مواد )۲۷(، )۲۸( 
و )۲۹( است كه مي توان از آن به عنوان جعبه ابزار نظارتي 
بان��ك مركزي ياد كرد. در ماده ۲۷ اختيارات اكتش��افي، 
در ماده ۲۸ اختيارات پيش��گيرانه و در ماده ۲۹ اختيارات 
اصلاحي به بخش نظارت بانك مركزي داده ش��ده است. 
دراين مواد به خوبي چيستي و چگونگي اختيارات بانك 
مركزي شرح داده شده است. رييس كل بانك مركزي به 
تغييرات مرتبط با هيات انتظامي در ساختار قانون بانك 
مركزي اشاره كرد و گفت: هيات انتظامي مهم ترين ركني 
است كه تخلفات نظام بانكي در فرآيند حقوقي مشخص 
بررسي مي شود. براين اساس در قانون جديد اشاره شده 
است كه هيچ حكم موقتي در قوه قضاييه نخواهيم داشت و 
تمام مسائل قضايي در چارچوب هيات بدوي و تجديدنظر 
بررسي مي شود.  اگر در تجديدنظر اعتراضي باشد دادگاه 
ويژه زيرنظ��ر قوه قضاييه در ديوان عالي اداري تش��كيل 
مي شود كه در قانون مراحل آن تدوين و تصويب شده است.

به گفته رييس كل بانك مرك��زي، در قانون جديد بانك 
مركزي بر اهميت شوراهاي تخصصي تأكيد شده است و 
شوراي سياست گذاري پولي و ارزي در آن مطرح شده اند. 
رييس كل بانك مركزي در ادامه با اشاره به گزارش عملكرد 

شبكه بانكي در زمينه تامين مالي طرح نهضت ملي مسكن 
بر لزوم اهتمام بانك ها بر اعطاي تسهيلات حوزه مسكن 
تأكيد كرد و گفت: تاكنون ۵۰۸ هزار فقره قرارداد ساخت 
در »قانون جهش توليد مس��كن« به مبلغ ۱۵۰ همت با 
شبكه بانكي بسته شده اس��ت و اين فرآيند هم در بحث 
قراردادها و هم در بحث تخصيص تس��هيلات؛ به صورت 
روزانه در حال افزايش اس��ت. فرزين در بخش ديگري از 
سخنان خود گفت: ما مسوول تأمين مالي دولت نيستيم ما 
مسوول كنترل نقدينگي و تورم و سياست پولي هستيم و 
لذا بايد سياست خود را دنبال كنيم. براي نمونه درخصوص 
نقدينگي اگر كمي از اهداف عدول كنيم تبعات آن مثل يك 
بهمن خواهد بود. لذا سياست پولي بايد به گونه اي مديريت 
شود كه نرخ در محدوده مدنظر مديريت شود ولي بانك ها 
نيز بايستي براساس روابطي كه با بانك مركزي دارند موارد 
لازم را رعايت كنند.  البته بانك هاي متخلف، تنها گروهي 
نيستند كه در اين فرايند نقره داغ خواهند شد و مشترياني 
كه از ضعف قوانين براي دور زدن آنها استفاده مي كنند نيز 
تحت نظارت بانك مركزي قرار خواهند گرفت. رييس كل 
بانك مركزي در ادامه با تاكيد بر عزم جدي بانك مركزي در 
حوزه نظارت براي مبارزه با حساب هاي اجاره اي نيز تأكيد 
كرد: ضروري است بانك ها براي مقابله با اين پديده مخرب 
فعال تر ش��وند تا بتوان به خوبي نظم پولي به وجود آورد. 
فرزين گفت: مبارزه با حساب هاي اجاره اي وظيفه واحدهاي 
پولشويي و تطبيق بانك هاست است و بايد اين موضوع را 
جدي بگيرند و در صورت ع��دم اصلاح، طي دوره اي هاي 
نظارتي ب��ا اين واحدها از س��وي بانك مرك��زي برخورد 
مي شود، زيرا اين حس��اب ها در مواردي همچون قاچاق، 
فرار سرمايه و مسائل ارزي به كار مي روند كه منشأ بسياري 
از تخلفات هستند. رييس كل بانك مركزي همچنين با 
اشاره به گزارش معاون نظارت بانك مركزي درباره اجراي 
مصوبات مربوط به نرخ سود در شبكه بانكي، ضمن تقدير از 
بانك هايي كه نرخ مصوب سودهاي بانكي را رعايت كرده اند 
از معاون نظارت بانك مركزي خواست فورا با آن دسته از 
بانك ها و موسسات اعتباري كه از اجراي نرخ سود قانوني 
بانكي به عنوان يك سياست پولي مصوب و ابلاغ شده عدول 
كرده و پايبند اجراي آن نبوده اند را به هيات تخلفات معرفي 
و با هيات مديره آنان برخورد ش��ود. گفتني است؛ در اين 
جلسه گزارش هايي با موضوعات آخرين تحولات اقتصاد 
كلان كشور، آخرين فعاليت در قانون جهش توليد مسكن 
و تسهيلات دهي بانك ها و گزارش��ي از اقدامات مبارزه با 
پولشويي و فعاليت هاي مرتبط با رعايت مقررات از سوي 
شبكه بانكي توسط معاونت هاي مربوطه بانك مركزي ارايه 
شد.  به اين ترتيب بانك مركزي آماده فاز جديدي از نظارت 
بر تحلفات مي شود، تخلفاتي كه دامنه عملكرد آنها براي 
مدتي طولاني ادامه داشته و دولت هاي مختلف در عبور از 
آنها با مشكلات جدي مواجه بوده اند و بايد ديد كه سرانجام 

دولت سيزدهم با آن چه خواهد كرد. 

سیاست

اعلام فروپاشي كامل
سيستم بهداشت غزه

در حالي كه جنگ در نوار غزه وارد هجدهمين روز خود 
شد وضعيت غزه ش��اهد يك فاجعه انساني بي سابقه 
است. بيش از يك ميليون و چهارصد هزار فلسطيني 
كه نيمي از آنها در ۲۲۰ پناهگاه به س��ر مي برند، آواره 
شده اند. رژيم صهيونيستي به بمباران غيرنظاميان در 
مناطق مختلف ازجمله بيمارستان ها و مساجد ادامه 
مي دهد. اشغالگران در ساعات گذشته ۴۷ كشتار عليه 
خانواده هاي فلسطيني انجام دادند. وزارت بهداشت غزه 
امروز آخرين آمار شهدا و زخمي هاي غزه را اعلام كرد. 
طبق بيانيه وزارت بهداشت غزه، تعداد شهدا به ۵۷۹۱ 
تن و تعداد زخمي ها به بيش از ۱۸۰۰ تن رسيده است. 
طبق بيانيه وزارت بهداشت غزه، از بين شهدا ۲۳۶۰ تن 
كودك و ۱۲۹۲ تن زن هستند. اشغالگران در ساعات 
گذشته ۴۷ كشتار عليه خانواده هاي فلسطيني انجام 
دادند كه ۷۰۴ شهيد برجاي گذاشت. وزارت بهداشت 
غزه افزود: آژانس امدادرساني سازمان ملل براي آوارگان 
فلسطيني )آنروا( بايد مراكز خود را براي كاهش فشار بر 
بيمارستان ها كه با وضعيت فاجعه آميز روبرو هستند، 
باز كند. اين وزارتخانه افزود: ۱۲ بيمارستان و ۳۲ مركز 
بهداش��ت از كار افتاده و ما نگران توقف فعاليت بيشتر 
اين مراك��ز به دليل نبود س��وخت و هدف گيري هاي 
رژيم صهيونيستي هستيم. اين وزارتخانه تاكيد كرد: 
فروپاشي كامل سيستم بهداشتي در بيمارستان هاي 
غزه را اعلام مي كنيم. باز گذاشتن درهاي بيمارستان ها 
به معني آن نيس��ت كه به س��يل زخمي ها مي توانند 
خدمت رساني كنند. وزارت بهداشت غزه افزود: از مصر 
مي خواهيم گذرگاه رفح را براي تضمين ارسال كمك ها 
به غزه باز كن��د. طبق گفته وزارتخانه مذكور، حملات 
صهيونيست ها به تاسيسات بهداشتي منجر به شهادت 
۶۵ نيروي اين بخش و انهدام ۲۵ آمبولانس شده است. 
در اين رابطه نيويورك تايمز به نقل از سازمان بهداشت 
نوشت: كمك هاي پزشكي به دليل نبود تضمين هاي 
امنيتي نمي توانند به بيمارستان هاي شمال غزه برسند. 
همچنين نماينده وزارت بهداشت فلسطين در غزه به 
الجزيره گفت: بخش اعظم داروها و تجهيزات پزشكي 
تمام شده است. سيستم بهداشتي به حد فروپاشي كامل 
رسيده است. اميدوارم وجدان جهان درباره توقف جرايم 
صهيونيس��ت ها و تهديداتش بيدار شود. اين نماينده 
افزود: ما زخمي هايي داريم كه هشتاد درصد سوختگي 
دارند و اين دال بر استفاده صهيونيست ها از سلاح هاي 

جديد است.

استمرار جنايات رژيم صهيونيستي 
مسووليت سازمان هاي بين المللي را 

سنگين تر مي كند
رييس جمهور با بيان اينكه همكاري هاي گس��ترده با 
كشورهاي منطقه امريكاي جنوبي، جزو اولويت هاي 
اساسي جمهوري اسلامي ايران است، گفت: ضرورت 
دارد سطح مناسبات و ارزش مبادلات تجاري جمهوري 
اسلامي ايران با برزيل بيش از پيش توسعه يابد. سيد 
ابراهيم رييسي سه شنبه در آيين دريافت استوارنامه آقاي 
»ادواردو ريكاردو گراديلونه نتو« سفير جديد جمهوري 
فدراتيو برزيل با بيان اينكه همكاري هاي گس��ترده با 
كشورهاي منطقه امريكاي جنوبي، جزو اولويت هاي 
اساسي جمهوري اس��لامي ايران اس��ت، تاكيد كرد: 
ضرورت دارد سطح مناسبات و ارزش مبادلات تجاري 
جمهوري اسلامي ايران با برزيل بيش از پيش توسعه يابد. 
رييس جمهور نگاه مشترك دو كشور در مسائل دوجانبه، 
منطقه اي و بين المللي را زمينه ساز همگرايي و همكاري 
بيش از پيش دو كشور عنوان و بر ضرورت فعال تر شدن 
كميسيون هاي مشترك همكاري و افزايش تعاملات 
تجاري و اقتصادي دو كشور تاكيد كرد. رييسي همچنين 
با اش��اره به مواضع مشترك جمهوري اسلامي ايران و 
برزيل در قبال مساله فلس��طين، ضرورت كمك هاي 
بشردوستانه، پيگيري توقف بمباران غزه، رفع محاصره 
اين منطقه و همچنين احقاق حقوق ملت فلسطين را 
به عنوان اولويت و خواسته هاي مهم در شوراي امنيت 
سازمان ملل يادآور شد و تصريح كرد: استمرار جنايات 
رژيم صهيونيستي عليه مردم بي دفاع غزه مسووليت 
سازمان هاي بين المللي را سنگين تر مي كند. »ادواردو 
ريكاردو گراديلونه نتو« سفير جديد جمهوري فدراتيو 
برزيل نيز در اين مراسم ضمن تبريك عضويت جمهوري 
اس��لامي ايران در گروه بريكس، اطمينان داد در دوره 
مسووليت خود براي ارتقاي روابط دو كشور به بالاترين 
س��طح و معرفي هر چه بيش��تر ظرفيت هاي ايران در 

كشورش تلاش كند.

هيات پارلماني ايران به نشانه 
اعتراض، نشست افتتاحيه 
اجلاس IPU را ترك كرد

هيات پارلماني جمهوري اس��لامي ايران به رياس��ت 
حجت الاسلام والمسلمين مجتبي ذوالنوري نايب رييس 
مجلس كه براي ش��ركت در يكصدوچهل و هفتمين 
نشست اتحاديه بين المجالس جهاني با شعار »اقدامات 
پارلماني در جهت صلح، عدالت و ايجاد نهادهاي قوي« 
و حضور در كميته ها و برنامه هاي جانبي از ۱ تا ۵ آبان 
سال جاري در كشور آنگولا حضور يافته است، دوشنبه 
شب در مراس��م افتتاحيه اين اجلاس شركت كرد. در 
ابتداي اين دور از اجلاس كه با مش��اركت بيش از ۱۲۰ 
كشور و مقامات مختلف از جمله رييس جمهو، معاون 
رييس جمهور، رييس مجلس و س��اير مقامات كشور 
ميزبان و چندين سازمان هاي بين المللي و ناظر برگزار 
شد، كارولينا سركوئرا رييس مجلس آنگولا سخنراني 
نمود. سپس چانگونگ دبيركل اتحاديه بين المجالس 
آسيايي به ايراد سخن پرداخت و پس از آن دوارتو پاچكو 
رييس اتحاديه بين المجالس جهاني سخنراني كرد كه 
در آن نسبت به تحولات اخير موضع يكجانبه به نفع رژيم 
صهيونيستي اتخاذ كرد و گروه مقاومت فلسطين را يك 

گروه تروريستي عنوان نمود. 

فرزينازبازشدندستبانكمركزيميگويد

بانك هاي متخلف از هفته آينده زير ذره بين نظارت

لزوم آگاهي شهروندان نسبت به فعاليت در حوزه ارزهاي ديجيتال
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جرايم بر پايه رمزارزها كه ش��امل كلاهبرداري، سرقت، 
تقلب، پول شويي و فعاليت هاي غيرقانوني ديگر مي شود، 
در حال افزايش است؛ به طوري كه برخي نهادهاي مربوطه 
از هشدار وقوع جرم نسبت به فعاليت در حوزه رمز ارزها 
و پيامدهاي آن هش��دار مي دهند. به گزارش ايسنا، طي 
سال هاي اخير توجه به رمزارزها براي سرمايه گذاري در 
اين بازار به منظور حفظ ارزش پول و سرمايه جلب شد و 
افراد بس��ياري وارد اين حوزه شدند و علاوه بر سودهايي 
كه براي برخي به دنبال داش��ته، سوءاستفاده هايي نيز 
در پي اين موضوع از اس��تخراج غيرمجاز تا مالباختگي 
با مبادل��ه رمزارز غيرقانوني ص��ورت گرفت. در اين فضا 
بيش��ترين حوزه هايي كه مورد هدف ق��رار مي گيرند، 
نهادهايي هستند كه مردم براي حل مشكلاتشان به آن 
مراجعه مي كنند و يكي از آنها بانك مركزي اس��ت. هر 
پولي كه در هر كش��وري تبادل مي شود، به اعتبار بانك 
مركزي آن كشور ارزش مي يابد؛ به بيان بهتر در صورتي 
كه بانك هاي مركزي نباشند، تمام اسكناس هاي رايج، 
سكه ها و س��اير موارد مرتبط از ارزش ساقط مي شوند. 
به اعتقاد تحليلگران ممكن اس��ت اي��ن پديده نوظهور 
خطرات و مش��كلات احتمالي در خود داش��ته باش��د؛ 
در واقع رمزارزها مانند هر تكنول��وژي نوظهور ديگري 
آسيب هاي خود را دارند. از زمان شروع اين بازار در سال 
۲۰۰۹، حملات و سرقت هاي متعددي از صرافي ها و كيف 

پول ها گزارش شده و يكي از نگراني هاي سرمايه گذاران 
و معامله گران براي ورود به بازار ارزهاي ديجيتال امنيت 
اين بازار بوده و هست. س��رقت ها و حملات سايبري به 
صرافي ها، كيف پول ها و كلاهبرداري هايي كه در حول 
رمزارزهاس��ت، اطمينان افراد به امنيت در اين بازار را از 
بين برده و اين موضوع بس��ياري از س��رمايه گذاران را از 
ورود ب��ه اين بازار منصرف مي كند. كارشناس��ان درباره 
امنيت اين حوزه مي گويند كه اين مساله دو جنبه دارد؛ 
اول اينكه امنيت اين شبكه تضمين شده است و حداقل 
با شرايط فعلي كس��ي نمي تواند امنيت آن را زير سوال 
ببرد البته كسي مسووليت امنيت اين شبكه را برعهده 
ندارد و اين زيرس��اختي كه در طول زمان شكل گرفته 
است، خودش مسووليت امنيت شبكه مذكور را دارد. اما 
همان گونه كه گفته شده اين حوزه به دليل نوظهور بودن 
مي تواند خطرات و تهديداتي داشته باشد. يك نمونه از اين 
كلاهبرداري در اين حوزه به نام پانزي شناخته مي شود. در 
اين شيوه از كلاهبرداري، كلاهبرداران پول سرمايه گذاران 
را با دادن وعده بازگشت سود و سرمايه به سرقت مي برند 
كه در چنين طرحي اصولا س��ود سرمايه گذاران اوليه با 
سرمايه س��رمايه گذاران بعدي پرداخت شده و به نوعي 
به اين شكل اعتماد افراد را به سمت خود جلب مي كنند. 
در حقيقت در اي��ن روش، كلاهبردار با دادن وعده هايي 
مثل س��ودهاي نجومي و تضميني، س��رمايه مردم را از 

دست آنها خارج مي كنند. فرد كلاهبردار با تهيه و ساخت 
وب س��ايت يا موسسه يا شركتي كه هرگز هويت قانوني 
ندارد، ب��ا تبليغات فراوان از قبيل دادن س��ودهاي چند 
برابر س��رمايه و تضميني و... مردم را متقاعد مي كند تا 
دارايي هاي خودش��ان را در اختيار او ق��رار دهند. وعده 
سودهاي نجومي و غيرقابل باور، عدم نقد شدن سرمايه 
مردم به بهانه سود دهي بيشتر، ناشناس بودن هويت فرد 
موسس، عدم شفافيت نوع فعاليت، در دسترس نبودن 
شركت يا افراد شركت و نداشتن مجوزهاي قانوني برخي 
از ويژگي ها و مشخصات اصلي كلاهبرداري پانزي است. 
مردم بيشتر كش��ورهايي كه هدف كلاهبرداران پانزي 
قرار مي گيرند، بيشتر كشورهاي آسيايي و جهان سومي 
و فقير دنيا هستند؛ به اين جهت كه مي دانند مردم اين 
كشورها يا اكثرا فقير هس��تند يا آگاهي هاي كافي را در 
اين زمينه ندارن��د. بنابراين به دليل مخاطرات احتمالي 
تهديدات موجود در اين حوزه كارشناسان توصيه مي كنند 
افرادي كه دانش لازم در زمينه هاي امنيتي، تحليل بازار 
اقتصادي و فناوري اطلاعات را ندارند از ورود به اين حوزه 
پرهيز كنند. از سوي ديگر همزمان به دليل رواج استفاده 
از اين تكنولوژي تلاش مي شود كه بتوان به تدوين قوانيني 
در اين حوزه دس��ت پيدا كرد بنابراي��ن در ايران در كنار 
راه اندازي رمز ارز ملي، از سوي يك مقام مسوول اعلام شد 
كه آيين نامه جامعي درباره رمزارزها در دولت تصويب و 

لايحه اي تنظيم شده است كه براي تبديل شدن به قانون 
آن را به مجلس مي فرستند. در همين رابطه اخيرا رييس 
پليس فتاي استان فارس درباره كلاهبرداري و پولشويي 
با ترفند همكاري يا دوركاري و كس��ب درآمدهاي چند 
صد ميليوني در ارزهاي ديجيتال هشدار داده است. طبق 
گفت��ه وي، اخيراً پرونده هاي كلاهبرداري و پولش��ويي 
از طريق س��ايت هاي آگهي محور ب��ا ترفند تبديل وجه 
سرقتي به رمز ارز رواج زيادي پيدا كرده است كه در اين 
روش كلاهبرداران با ترفند درآم��د هفتگي در منزل با 
آموزش رمز ارز و به بهانه داشتن درآمد چند صد ميليون 
توماني، دام خود را در فض��اي مجازي پهن كرده و افراد 
نا آش��نا نيز با برقراري ارتباط با اين افراد نهايتا به شبكه 
اجتماعي تلگرام هدايت مي ش��وند. وي با اشاره به اينكه 
متاسفانه بيشترين افراد مراجعه كننده به اين پليس كه 
با اين شيوه گرفتار مجرمان سايبري شدند قشر دانشجو 
هستند، گفت كلاهبرداران با شگرد فريبكارانه خود به 
افراد پيش��نهاد مي كنند كه با نصب برخي صرافي هاي 
ديجيتال مرتبط با رمز ارزها و ... به افتتاح يك حساب بانكي 
اقدام كنند و عكس كارت بانكي و شماره تماس خودشان 
را از طريق شبكه هاي اجتماعي خارجي براي آنها ارسال 
كنند. گفتني است چندي پيش هم معاونت اجتماعي 
و پيشگيري از وقوع جرم دادگس��تري استان تهران در 

پيامكي نسبت به فعاليت در حوزه رمز ارزها هشدار داد.

خبرگزاري بيزينس اينس��ايدر با استناد به داده هاي 
شركت مشاوره Ebiquity مي گويد اكثر مشتريان 
بزرگ تبليغات پس از مالكيت ايلان ماس��ك، خريد 
تبليغات از اين پلتفرم را متوقف كرده اند. اين داده ها 
با بيانيه هاي پيشين ليندا ياكارينو، مديرعامل اكس 
و ايلان ماس��ك، مالك اين ش��ركت، در تضاد است و 
آمار ارايه ش��ده اين اظهارات را زير س��وال مي برد. به 
گزارش پيوست، ش��ركت Ebiquity كه با ۷۰ مورد 
از ۱۰۰ مشتري بزرگ بازار تبليغات جهان همكاري 
مي كند مي گويد ماه گذشته تنها دو شركت از پلتفرم 
اكس )توييتر سابق(، تبليغات خريده اند. اين در حالي 
است كه سپتامبر سال گذشته و پيش از خريد توييتر 
توسط ايلان ماسك، ۳۱ برند بزرگ در جمع مشتريان 
 ،Ebiquity تبليغاتي توييتر بودند. براساس داده هاي
تعداد مش��تريان اين ش��ركت كه از تبليغات اكس را 
خريداري كرده اند پس از ق��رارداد ماه اكتبر دايما در 
حال كاهش است. البته Ebiquity نام اين مشتريان 
تبليغاتي را منتشر نكرده است. از جمله مشتريان اين 

ش��ركت مي توان گوگل، والم��ارت، وودافون و ژنرال 
موتورز اشاره كرد. Ebiquity داده هاي مربوط به اكس 
را از واحد راهكار هاي رسانه ديجيتال جمع آوري كرده و 
اين واحد نيز داده هاي خود را از اطلاعات سرمايه گذاري 
ديجيتال آژانس ها و پلتفرم ها دريافت مي كند. روبن 
 ،Ebiquity شروز، مس��وول ارشد اس��تراتژي هاي
مي گوي��د: »چنين ركودي براي ي��ك پلتفرم بزرگ 
تبليغاتي بي س��ابقه است.« تعداد مش��تريان بزرگ 
Ebiquity كه از ش��بكه اجتماع��ي اكس تبليغات 
خريداري كرده اند به ۲ مورد كاهش يافته اس��ت. به 
گفته ش��ركت Ebiquity، برآورد آنها با گفته هاي 
ليندا ياكارينو، مديرعامل اكس، در يك مصاحبه زنده 
مبني بر اينكه »۹۰ درصد از ۱۰۰ خريدار برتر تبليغات 
تنها در دوازده هفته گذشته به اكس بازگشته اند« در 
تضاد است. ياكارينو در همين مصاحبه از شركت ويزا، 
نيسان و AT&T به عنوان چند نمونه از »۱۵۰۰« اشاره 
كرد كه خريد تبليغات از اكس را از سر گرفته اند. يكي 
از سخنگويان اكس تصريح كرد كه آمار ۹۰ درصدي 

ياكارينو به ۱۰۰ خريدار برتر اكس در سال گذشته اشاره 
 Ebiquity دارد. او از اظهارنظر عمومي درمورد برآورد
خودداري كرد. با اين حال بزرگ ترين مشتريان توييتر 
از جمله آمازون، Unilever، كوكا كولا و IBM نيز 
در جمع بزرگ ترين خريداران تبليغات حضور دارند. 
ايلان ماس��ك، مالك جديد توييتر كه حالا به اكس 
تغيير برند داده است، در ماه آوريل گفت »تقريبا همه« 
خريداران تبليغات يا به پلتفرم بازگشته اند و گفته اند 
كه چنين مي كنند. او ماه گذشته گفت درآمد تبليغاتي 
اكس در ايالات متحده ۶۰ درصد كاهش يافته است اما 
بازه  زماني مشخصي ارايه نكرد. شروز با اشاره به اينكه 
صحبت و مذاكرات Ebiquity با گروه هاي تبليغاتي 
هيچ نشانه اي از بازگشت خريداران تبليغات به اكس 
ارايه نكرده گفت: »ادعاهاي اخير رهبري اكس پيرامون 
بازگشت بيشتر خريداران تبليغات ما را متحير كرد.« 
شروز معتقد است كه بررس��ي هاي Ebiquity »به 
نگراني هاي جدي درمورد اعتبار بيانيه هاي عمومي 
ماسك و ياكارينو اشاره دارد.« طي يك سال گذشته 

و در پي بي اعتماد مشتريان از اعتبار محتوا و بازدهي 
تبليغات، تعدادي از مشتريان اين پلتفرم يا ميزان خريد 
را به شكل چشمگيري كاهش داده يا به طور كامل از 
اكس خارج شده اند. بررسي هاي جداگانه اي شركت 
تحليلگر Guideline نيز نشان مي دهد كه درآمد 
تبليغاتي اكس در ب��ازار ايالات متحده در هر ماه پس 
از مالكيت ايلان ماسك ۵۵ درصد كاهش يافته است. 
بازبيني داده هاي شركت Sensor Tower توسط 
گروه نظارتي Media Matters نيز نشان مي دهد 
كه با وجود بازگشت يك سري از خريداران به پلتفرم 
اكس، ميزان خريد آنها به كسري از سال هاي گذشته 
كاهش يافته است. براي مثال، شركت ويزا در ۱۲ هفته 
منتهي به ۶ اكتبر، ۱۰ دلار در اين پلتفرم هزينه كرده و 
اين در حالي است كه ويزا سال گذشته در همين دوره 
۷۷ هزار و ۵۰۰ دلار براي خريد تبليغات هزينه كرده 
بود. شروز مي گويد: »از آنجايي كه اعتماد و شفاف سازي 
از اهميت ويژه اي برخودارند، ما از پيگري رسمي و ارايه 

آمار استقبال مي كنيم.«

اقتصاد کلان

ادامه از صفحه اول
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ماليات ۵۰ درصد از مشاغل صفر شد
رييس س��ازمان امور مالياتي در توئيتي با اش��اره 
هدف اين س��ازمان براي تكريم موديان مالياتي و 
رس��يدن به عدالت مالياتي آورده است: الوعده وفا، 
ماليات ۵۰ درصد از مشاغل صفر شد. سيد محمد 
هادي سبحانيان در توييتي با اشاره هدف سازمان 
امور مالياتي براي تكريم موديان مالياتي و رسيدن 
به عدالت مالياتي آورده اس��ت: الوعده وفا، ماليات 
۵۰ درصد از مشاغل صفر شد. وي عنوان كرده كه 
همانطور كه در خرداد ماه وعده داده بوديم، ماليات 
مقطوع موضوع تبصره ماده ۱۰۰ قانون ماليات هاي 
متسقيم حدود چهار ميليون نفر از اصناف و مشاغل با 
عدد صفر قطعي و نهايي شد. سبحانيان با بيان اينكه 
اين دستاورد بزرگ نظام مالياتي در راستاي تكريم 
بيش از پيش موديان و اعتماد به خوداظهاري آنان 
و در سايه ماليات ستاني عادلانه رقم خورده است، 
اظهار كرده كه وص��ول درآمدهاي مالياتي با تكيه 
بر اطلاعات ش��فاف، دقيق و بدون فشار بر موديان 
كنوني و از طريق شناسايي موديان جديد، تمركز 
بر پايه هاي جديد مالياتي و مقابله بيش از پيش با 
فرار مالياتي با تكيه بر هوشمندسازي نظام مالياتي 
صورت مي گي��رد. به گفته وي، رش��د درآمدهاي 
مالياتي در سال هاي اخير بدون وارد آمدن فشار به 
بخش مشاغل صورت گرفته است به طوري كه در 
س��ال جاري بيش از ۵۰ درصد از مشاغل، ماليات 
صفر و حدود ۴۰ درصد نيز ماليات زير ۲۰ ميليون 
تومان پرداخت كرده اند. همچنين طي دو س��ال 
گذشته از بار مالياتي بخش توليد نيز به ميزان هفت 
درصد كاسته شده است. گفتني است؛ پيش از اين 
در اواخر خرداد ماه سال جاري سيدهادي سبحانيان 
با اش��اره به آمارهاي ماليات هاي مربوط به تبصره 
ماده ۱۰۰ قانون ماليات هاي مستقيم تأكيد كرده 
بود كه ماليات مقطوع موض��وع تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون ماليات هاي مستقيم بر اساس داده هاي متقنِ 
عملكرد اقتصادي افراد محاسبه شده است. وي در 
اين باره اظهار كرده بود، با همين اطلاعات، ماليات 
بي��ش از نيمي از صاحبان مش��اغل صفر و ماليات 
حدود ۹۰ درصد مشمولان هم كمتر از ۲۰ ميليون 

تومان براي يك سال تعيين شده است.

آمار واقعي رشديا آمارسازي از 
رشد؟

 دولت تصور مي كند در سال قبل، سرمايه گذاري هاي 
ايران افزايش پيدا نكرده است. چون سرمايه گذاري 
افزايش نكرده، انتظار اين اس��ت كه توليد رش��د 
نكند. اما دولت ناگهان اعلام مي كند ۴ الي ۵درصد 
رشد اقتصادي كشور در سال جاري بوده است. اما 
مشخص نمي شود اين رش��د از چه طريقي شكل 
گرفته است. با اين آمارهاي متناقض، ايران مي تواند 
بدون س��رمايه گذاري جديد هم رش��د اقتصادي 
قاب��ل توجه ايجاد كن��د. اين روند باعث مي ش��ود 
برنامه ريزان كشور تصور كنند، سرمايه گذاري در 
توليد هيچ ارتباطي با رشد اقتصادي ندارد؛ بنابراين 
موضوع احياي برجام و توسعه مناسبات ارتباطي با 
جهان پيراموني و... را فراموش مي كنند و تنها به فكر 
آمارسازي مي روند. براي آنها مهم تر از رشد واقعي 
توليد و اقتصاد، اعلام آمارها اهميت پيدا مي كند. 
اين روندي است كه اقتصاد ايران متاسفانه پس از 
سال ۸۴ تا به امروز گرفتار آن شده است. بدون اينكه 
همگي بدانيم، اين آمارهاي واقعي رشد است كه در 

سفره هاي مردم نمايان مي شود نه آمارسازي ها.

هشدار رييس بانك جهاني درباره 
تهديد جدي براي اقتصاد جهان

رييس بان��ك جهان��ي در اظهاراتي، هش��دار داد 
تنش هاي ژئوپليتيكي، بزرگ ترين تهديد را براي 
اقتص��اد جهاني ايج��اد مي كنند. آج��اي بانگا در 
 )FII( كنفرانس سالانه ابتكار سرمايه گذاري آينده
در رياض با اش��اره به رش��د ش��اخص هزينه هاي 
استقراض در سراس��ر جهان كه رشد اقتصادي را 
تهديد مي كند، گفت: بازده اوراق خزانه ۱۰ س��اله 
امريكا، روز گذش��ته براي مدت كوتاهي به بيش از 
پنج درصد رسيد. اينها مواردي هستند كه مشاهده 
نكرده ايم. بنابراين، بله، ريسك ها در سايه، كمين 
كرده ان��د و بعد از آن، چه مدت تا همه گيري بعدي 
ديگر طول مي كشد؟ رييس بانك جهاني اظهار كرد: 
در جهان و عرص��ه ژئوپليتيك، در جنگ هايي كه 
مي بينيد و آنچه اخيرا در سرزمين هاي اشغالي و غزه 
روي داده، اتفاقات زيادي در جريان است. در پايان، 
وقتي همه اينها را كنار هم مي گذاريد، فكر مي كنم 
تاثير آن بر توسعه اقتصادي حتي جدي تر است. وي 
ادامه داد: ريسك ها مدام متحول مي شوند. بنابراين 
خيلي احتياط مي كنم كه به يك ريسك متمركز 

نشوم و ريسك هاي ديگر را ناديده بگيرم.
بانگا گفت: اگرچه تا چند وقت پيش، همه چيز بهتر 
از آن چيزي كه انتظار داشتيم در جهان توسعه يافته 
به نظر مي رس��يد اما تصور مي كنم كه ما در مقطع 
بسيار خطرناكي قرار داريم. سرمايه گذاري بخش 
خصوصي براي اقتصادهاي در حال توسعه، ضروري 
است اما ريس��ك هاي ژئوپليتيكي در بعضي از اين 
كشورها، يك مانع مانده اس��ت. بر اساس گزارش 
رويترز، رييس بانك جهاني گفت تنها يك تريليون 
دلار براي انرژي تجديدپذير در بازارهاي نوظهور، 
نياز اس��ت. پول كافي در خزانه دول��ت يا حتي در 
بانك هاي توس��عه چند جانبه وجود ن��دارد و ما به 
مشاركت بخش خصوصي با سرمايه شان نياز داريم. 
اين بزرگ ترين وظيفه اي اس��ت كه پيش روي ما 

قرار دارد.



گلناز پرتوي مهر|
بخش نفت و گاز نقشي محوري در اقتصاد ايران دارد 
و دولت سيزدهم توسعه و تبديل آن به موتور محرك 
رش��د اقتصادي كش��ور را در اولويت قرار داده است. 
وزارت نفت سياست هاي تجاري را با تمركز بر توسعه 
بازارهاي صادراتي غيرتحريمي و س��رمايه گذاري در 
زيرساخت هاي نفتي كشورهاي همسايه براي افزايش 

صادرات نفت خام اجرا مي كند.
به گزارش خبرنگار »تعادل«، ايران از نظر استراتژيك بر 
تنوع بخشيدن به بازارهاي صادراتي خود براي كاهش 
تأثير تحريم هاي اقتصادي تمركز كرده اس��ت. ايران 
با توسعه روابط تجاري با كشورهاي غير تحريمي به 
رشد چشمگيري در بخش نفت و گاز خود دست يافته 
است. گسترش بازارهاي صادراتي به ايران اين امكان 
را داده است كه صادرات نفت خام خود را افزايش دهد و 
به رشد اقتصادي كشور كمك كند. اين رويكرد به ايران 
كمك كرده است تا بر چالش هاي ناشي از تحريم هاي 
بين المللي غلبه كند و جايگاه خود را به عنوان بازيگر 

اصلي در بازار جهاني انرژي حفظ كند.
سرمايه گذاري در زيرس��اخت هاي نفتي كشورهاي 
همس��ايه يك اس��تراتژي كليدي براي اي��ران براي 
افزايش صادرات نفت خام بوده است. ايران با توسعه و 
بهبود زيرساخت ها، مانند خطوط لوله و پالايشگاه ها، 
ظرفيت خود را ب��راي حمل و نقل و ف��رآوري بهينه 
نفت خام تقويت كرده اس��ت. اين سرمايه گذاري نه 
تنها تجارت انرژي ايران را تقويت كرده اس��ت، بلكه 
با ايجاد فرصت هاي ش��غلي و جذب سرمايه گذاري 
موجب رش��د اقتصادي در منطقه شده است. بخش 
نفت و گاز ايران به عنوان موتور محرك رشد اقتصادي 
كشور مطرح ش��ده است. در بهار 1402، اين بخش با 
رشد اقتصادي بيش از 20 درصد، رشد قابل توجهي 
را تجربه كرد. اين رشد در درجه اول به افزايش توليد 
و صادرات نفت و گاز نسبت داده شد. درآمد حاصل از 
بخش نفت و گاز به طور قابل توجهي به توس��عه كلي 
اقتصادي ايران كمك كرده است و بخش قابل توجهي 
از رشد 8 درصدي اين كشور را به خود اختصاص داده 
است. عليرغم فعاليت در شرايط تحريم كامل، ايران در 
فصل تابستان به ركوردشكني توليد و صادرات نفت 
خام دست يافت. پس از 22 سال تاخير، استخراج گاز 
از آخرين لايه مرزي مشترك با قطر در پارس جنوبي و 
توسعه فاز 11 پارس جنوبي، نقاط عطف قابل توجهي را 
در صنعت نفت و گاز ايران رقم زد. اين دستاوردها باعث 
رشد بيشتر اقتصادي در اين بخش شد و مقاومت و عزم 

ايران را در مواجهه با چالش ها نشان داد.
سياست گذاران نفت و گاز ايران به نرخ رشد فعلي راضي 
نيس��تند و اهداف بلندپروازانه اي را براي اين بخش در 
نظر گرفته اند. هدف اين اس��ت كه اي��ران را به عنوان 
هاب گازي منطقه غرب آس��يا قرار دهد و از پتانس��يل 

بازار پالايش��گاه هاي فراساحلي استفاده كند كه بيش 
از 2.5 ميلي��ون بش��كه را در بر مي گيرد. ب��ا تمركز بر 
اين اهداف، ايران آرزوي دس��تيابي به رش��د اقتصادي 
دو رقم��ي و پايدار در بخش نف��ت و گاز را دارد. تبديل 
شدن به هاب گاز منطقه اي نه تنها چشم انداز اقتصادي 
ايران را تقويت مي كند، بلكه نفوذ آن را در بخش انرژي 
خاورميانه ني��ز افزايش مي دهد. بخش نفت و گاز ايران 
به عنوان نيروي محركه رشد اقتصادي كشور و تجارت 
منطقه اي انرژي مطرح ش��ده اس��ت. اي��ران از طريق 
اقدامات راهبردي مانند گس��ترش بازارهاي صادراتي 
غيرتحريمي و سرمايه گذاري در زيرساخت هاي نفتي، 
پيشرفت هاي چشمگيري را در صنعت نفت و گاز خود 
تجربه كرده است. سهم اين بخش در رشد اقتصادي، با 
ركوردشكني س��طح توليد و صادرات حتي در شرايط 
چالش برانگيز، قابل توجه بوده است. با نگاهي به آينده، 
برنامه هاي بلندپروازانه ايران براي تبديل شدن به هاب 
گازي در منطقه غرب آسيا آينده روشني را براي بخش 
نفت و گاز نويد مي دهد. ايران با سرمايه گذاري بر منابع 
خود مي تواند به رشد اقتصادي پايدار دست يابد، نفوذ 
منطقه اي خود را تقويت كند و جايگاه برجسته اي را در 
بازار جهاني انرژي تضمين كند. در رابطه با دستاوردهاي 
چشمگير ايران در صنعت نفت و گاز، تأثير آن بر تجارت 
انرژي منطقه اي و بين المللي و برنامه هاي بلندپروازانه 

براي تحكيم موقعيت خود به عنوان هاب گازي در منطقه 
غرب آسيا با قاسم ساعدي عضو كميسيون انرژي مجلس 

به گفت وگو پرداختيم كه در ادامه خواهيد خواند.

    موفقيت تجارت حوزه نفت و گاز ايران
 با تحقق رشد اقتصادي 20 درصدي

 در بهار 1402
عضو كميس��يون انرژي مجلس با بيان اينكه توسعه 
حوزه صنعت نفت وگاز از واجبات اس��ت گفت: دولت 
س��يزدهم در بحث دور زدن تحري��م در بحث فروش 
نفت و خنثي سازي تحريم ها موفق عمل كرد. قاسم 
ساعدي در گفت وگو با خبرنگار تعادل، در مورد رشد 
اقتص��ادي بخش نفت و گاز ايران به عنوان پيش��ران 
توسعه اقتصادي كشور گفت: توسعه در حوزه صنعت 
نفت وگاز از واجبات است كه در دولت سيزدهم برروي 
اين، كار بس��ياري انجام شد و خوشبختانه نتيجه نيز 
داد و اين حوزه رش��د قابل توجهي داشته است.  عضو 
كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: 
هم كميس��يون انرژي و هم مجلس و ه��م كارگروه 
مش��ترك دولت به اين سمت و سو حركت كردند كه 
حوزه نفت و گاز تقويت شود.توس��عه پالايشگاه هاي 
فراس��رزميني، س��هيم ش��دن در تعمير و نگهداري 
پالايشگاه هاي ساير كش��ورها، توسعه پالايشگاه ها و 

پتروپالايش��گاه هاي داخلي و بهره برداري از ميادين 
مشترك نفت و گاز و همچنين تقويت پتروشيمي ها 

در داخل كشور در دستور كار قرار گرفت.
وي بيان كرد: توسعه اين بخش ها در حوزه نفت و گاز 
سهم بسيار موثري در رشد اين بخش ها و در نهايت رشد 
اقتصادي كشور داشت كه بايد همچنان در دستور كار 

قرار گيرد و اين سياست ها ادامه داشته باشد.
 س��اعدي گفت: دولت س��يزدهم در بحث دور زدن 
تحريم در بحث فروش نفت و خنثي سازي تحريم ها 
موفق عمل كرد. تقويت ديپلماسي انرژي توانست در 
اين زمينه موثر واقع ش��ود و از طريق اين ديپلماسي 
انرژي توانس��تيم ارتباط هاي خوبي با ساير كشورها 
برقرار كنيم، مشتري هاي خوبي براي نفت و گازمان 
پيدا كنيم و از بعد امنيت فروش نيز خيال مان راحت 
باشد و خوشبختانه به دليل همين ديپلماسي قوي در 
بحث نقل و انتقال و فروش نفت و گازمان با كانال هاي 
مطمئن تري س��روكار داري��م. وي در پاي��ان گفت: 
محوريت تجارت انرژي ايران بر روي بازطراحي حوزه 
نفت و گاز بوده است كه رشد بسيار خوب بخش نفت و 
گاز در بهار 1402 نيز به دليل تمركز بر اين بازطراحي 
تجارت انرژي بوده است كه بازارهاي صادراتي جديدي 
را براي ايران به ارمغان آورده اس��ت و رشد اقتصادي 

مذكور نتيجه موفقيت اين بخش بوده است.

تحليل

خبر كوتاه
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هر تهراني روزانه
210 ليتر آب مصرف مي كند

سرانه آب شرب هر نفر در ش��بانه روز در تهران حدود 
1۳0 ليتر است اما در حال حاضر مصرف واقعي حدود 
80 ليتر بالاتر از الگو يعني210 ليتر است و ضرورت دارد 
به مساله مديريت مصرف توجه ويژه شود. فيروز قاسم زاده 
سخنگوي صنعت آب، در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه 
تأمين مصارف آب در س��طح كش��ور از طريق سدها، 
ايستگاه هاي پمپاژ، چاه، چشمه، قنات و نهارها صورت 
مي پذيرد و بر اساس آماربرداري سراسري مرحله دوم 
منابع و مصارف آب، حدود 45 درصد از منابع آب سطحي 
و 55 درصد از منابع آب زيرزميني تأمين مي شود، اظهار 
كرد: در مصارف بخش شرب كشور نيز سهم آب سطحي 
و زيرزميني تقريبا مشابه همين درصدهاست. وي با بيان 
با توجه به كاهش ورودي به مخازن سدهاي كشور در 
سال هاي اخير، درصد پرشدگي مخازن سدهاي مهم 
كشور متفاوت بوده و برخي سد هاي كشور در شرايط 
كنوني خالي و برخي داراي شرايط پرشگي كامل هستند، 
افزود: همين امر باعث شده  برنامه منابع و مصارف سدها 
در سطح حوضه هاي آبريز كشور به صورت جدي و دقيق 
تنظيم و پايش شود و در سدهايي همچون سد كرخه، 
س��د زاينده رود، سدهاي استان تهران و مواردي از اين 
قبيل كه حجم ذخاير پايين است، تأمين آب با رعايت 
اولويت تأمين شرب و تضمين عدم كمبود آب براي شرب 
در ماه هاي آتي دنبال شود. سخنگوي صنعت آب اظهار 
كرد: توجه ويژه به مديريت مصرف آب، فاكتور كليدي 
در مديريت منابع آبي است كه بايد به صورت ويژه به اين 
مهم توجه شود. قاسم زاده با اشاره به پيامدهاي افت سطح 
آب زيرزميني، گفت: خشك شدن رودخانه ها و تالاب ها، 
از بين رفتن پوش��ش گياهي، افزايش گ��رد و خاك، 
فرونشست زمين، ايجاد فروچاله ها و شكاف هاي طولاني 
در دشت ها و شور شدن آب زيرزميني در اين مناطق از 
پيامدهاي جدي افت س��طح آبهاي زيرزميني خواهد 
بود. وي درباره اقدامات انجام يافته در قالب طرح احيا و 
تعادل بخشي منابع آب زيرزميني تاكيد كرد: فعاليت هاي 
مهمي در حوزه انسداد چاه هاي غيرمجاز، تجهيز چاه ها 
به ابزار اندازه گيري، جلوگيري از اضافه برداشت چاه هاي 
مجاز، اجراي پروژه هاي تغذيه مصنوعي و فرهنگ سازي 
انجام شده اما اين اقدامات كافي نبوده و اثر بخشي لازم را 
نداشته و همين امر باعث شده است انحراف از برنامه هاي 
طرح مذكور در حوزه كاهش كسري مخزن آبخوان ها 
وجود داشته باشد. سخنگوي صنعت آب مديريت مصرف 
آب يا به عبارت بهت��ر مصرف بهينه آب در بخش هاي 
مختلف مصرف را يك ضرورت جدي براي دس��تيابي 
به اهداف مديريت منابع آبي دانس��ته و از آن به عنوان 
كليدي ترين فاكتور در احيا و تعادل بخشي آبخوان ها ياد 
كردكه با مشاركت تمام ذي نفعان و ذي مدخلان قابل 

دستيابي خواهد.

چين يك ميدان گازي عظيم 
كشف كرد

شركت ملي نفت فراساحلي )CNOOC( چين، كشف 
يك ميدان متان بستر زغالي با ذخاير قطعي بيش از 100 
ميليارد متر مكعب گاز طبيعي را اعلام كرد. به گزارش 
ايسنا، اين دومين كشف بزرگ شركت CNOOC در 
خشكي است و گامي بزرگ در راستاي گسترش توليد 
غيرمرسوم چين محسوب مي شود. اين كشف همچنين 
نخستين ميدان متان بستر زغالي عميق چين است. 
ميدان گازي شنفو در شمال چين، در يولين واقع شده و 
در عمق حدود 2000 متري، شناسايي شده است. توليد 
آزمايشي نشان داد كه اين چاه، 1۹ هزار متر مكعب در 
روز گاز توليد مي كند و شركت CNOOC قصد دارد 
بي��ش از 100 چاه در اين ميدان، حف��ر كند. چين در 
ژوئيه، نخستين كشف شيل فراساحلي توسط شركت 
CNOOC در خليج بيب��و در درياي چين جنوبي را 
اعلام كرد. برآورد شده است كه چاه Weiye 1، حدود 
8.۷۶ ميليارد بشكه نفت شيل دارد. يك ماه بعد، شركت 
دولتي سينوپك كشف ميدان نفتي عظيم در منطقه 
تاريم باس��ين را اعلام كرد ك��ه 1.۷ ميليارد تن ذخاير 
نفت دارد و گفته مي ش��ود يكي از عميق ترين ميادين 
تجاري در جهان است. اكتشافات نفت و گاز چين در 24 
ماه گذشته تداوم داشته و خبر اكتشاف اخير در حالي 
اعلام شده است كه گفته مي شود پالايشگاه هاي نفت 
چين، واردات را كاهش داده و در حال برداشت از ذخاير 
نفت هستند. بر اساس گزارش اويل پرايس، طبق آمار 
گمركي، واردات نفت به چين در سپتامبر، بيش از 10 

درصد در مقايسه با ماه اوت كاهش داشت.

نيازمند سرمايه گذاري 2۵ ميليارد 
دلاري در حوزه گاز هستيم

عضو كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي به بيان 
توضيحاتي درباره تأثير بهره برداري از فاز 11 پارس جنوبي 
در افزايش اكتش��اف گاز و جلوگيري از ناترازي انرژي 
پرداخت. ابراهيم نجفي عضو كميسيون عمران مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با مهر درباره بهره برداري از 
فاز 11 پارس جنوبي گفت: در برنامه هفتمي كه دولت 
داده يكي از ايراداتي كه وجود دارد اين است كه به ناترازي 
انرژي هيچ توجهي نشده اس��ت. در حوزه نفت بالغ بر 
100 ميليارد دلار نياز به سرمايه گذاري داريم در حوزه 
گاز به حدود 25 ميليارد دلار سرمايه گذاري نياز داريم. 
اين عضو كميس��يون عمران مجلس ادامه داد: درست 
است كه بخشي از پالايش��گاه ها وارد مدار شده اند و در 
حال كار هستند ولي عملًا نتوانستند ناترازي انرژي ما را 
جبران كنند و ما نيازمند اين هستيم كه سرمايه گذاري 
در حوزه زير ساختي را انجام دهيم. نجفي ادامه داد: در 
اين حوزه بهره برداري از فاز 11 پارس جنوبي به فاصله 
دو سال توس��ط دولت و وزارت نفت اقدامي ابتكاري و 
خاص بوده اس��ت به اين دليل كه 20 سال طول كشيد 
كه خارجي ها به وعده و قول خ��ود براي بهره برداري از 
اين فاز عمل كنند ولي باز هم عملياتي نشد. اين عضو 
كميسيون عمران مجلس توضيح داد: تمام كشورهاي 
ديگر در حال استخراج و بهره برداري از ميادين مشترك 
گازي خود هستند البته براي اين استخراج نيازمند كمك 
و سرمايه گذاري هستيم زيرا دولت توان تأمين منابع لازم 
را ندارد. اين عضو كميسيون عمران مجلس ادامه داد: ما 
بايد از سرمايه گذاري بخش خصوصي استفاده كنيم. بايد 
تعامل و مذاكره با خارجي ها را انجام دهيم البته در اين 
سرمايه گذاري اولويت با بخش خصوصي داخلي است 

البته يقيناً از ظرفيت خارجي ها هم بايد استفاده شود.

وزير نفت: 
 به دنبال راه اندازي كريدور گازي 

شمال - جنوب هستيم
وزير نفت برگزاري بيس��ت و دومين نشس��ت شوراي 
نخس��ت وزيران س��ازمان همكاري هاي شانگهاي را 
فرصتي مناسب براي رس��يدن به توافقي چندجانبه 
درباره ترانزيت گاز و راه اندازي يك كريدور گازي شمال به 
جنوب در منطقه آسياي مركزي دانست. جواد اوجي كه 
چهارشنبه در هياتي با حضور معاون اول رييس جمهوري 
در اين دوره از نشس��ت شوراي نخست وزيران شركت 
مي كند، از رايزني هاي اوليه با روسيه و كشورهاي حوزه 
آسياي مركزي درباره توافقي چندجانبه براي سوآپ 
گاز كش��ورهاي مذكور از طريق ايران خبر داد و گفت: 
در هفته انرژي روس��يه كه در مسكو حضور داشتيم، 
رييس جمهور روسيه با توجه به اختلافات عميق با اروپا، 
از ايران به عنوان يكي از بازارهاي جديد گاز روسيه نام 
برد و ما نيز اعلام آمادگي كرديم تا براي انتقال و فروش 
گاز روسيه از طريق ايران اقدامات لازم را انجام دهيم. وي 
افزود: اين اقدام نيازمند هماهنگي با كشورهايي است كه 
در مسير اين سوآپ قرار دارند و همه آنها نيز در نشست 
پيش روي نخست وزيران ش��انگهاي حاضر هستند 
و اين درحالي اس��ت كه خط لوله اين مسير از روسيه 
به قزاقستان، ازبكستان، تركمنس��تان و ايران موجود 
است. اوجي اظهار اميدواري كرد: بتوان در حاشيه اين 
اجلاس ضمن ارتقاي همكاري هاي اقتصادي در قالب 
سازمان همكاري هاي شانگهاي توافقات چندجانبه اي 
را نيز در مس��ير عملياتي س��ازي اين ايده و همگرايي 
بيشتر كشورهاي منطقه به سرانجام رساند. وزير نفت 
مشاركت فعال در تدوين استراتژي توسعه همكاري ها 
در حوزه انرژي را يكي از اهداف مهم در اجلاس پيش رو 
دانست و تاكيد كرد: با حضور ايران و روسيه بزرگ ترين 
ذخائر نفت و گاز جهان و همچنين با حضور هند و چين 
بزرگ تري��ن مصرف كنندگان ان��رژي در جهان عضو 
سازمان همكاري هاي شانگهاي هستند و با استفاده از 
اين ظرفيت مي توان تعاملات در اين حوزه را به شدت 
افزايش داد. بيس��ت و دومين نشست شوراي نخست 
وزيران كش��ورهاي عضو پيمان شانگهاي پنجشنبه 
چهارم آبان در بيش��كك قرقيزستان برگزار مي شود و 
محمد مخبر، معاون اول رييس جمهوري ايران نيز در 

صدر هياتي بلندپايه در آن حضور دارد.

»تعادل« سرمايه گذاري در زيرساخت هاي نفتي كشورهاي همسايه  را بررسي مي كند

آژانس بين المللي انرژي:

يك استراتژي كليدي

تقاضا براي نفت و گاز تا 20۳0 به اوج مي رسد

تابستان 1403؛ تابستان بدون تنش آبيپيش بيني آبان پُربارش براي حوضه هاي آبريز كشور

آژانس بين المللي انرژي )IEA( پيش بيني كرد تقاضاي 
جهاني براي سوخت فسيلي تا سال 20۳0 به اوج خواهد 
رس��يد زيرا خودروهاي برق��ي بيش��تري وارد جاده ها 
مي شوند و اقتصاد چين، رشد آهسته تري پيدا مي كند. 
به گزارش ايسنا، گزارش آژانس بين المللي انرژي كه به 
كشورهاي صنعتي مشاوره مي دهد، برخلاف ديدگاه اوپك 
است كه پيش بيني كرده است تقاضاي جهاني براي نفت 
مدت ها پس از سال 20۳0، همچنان رشد خواهد داشت 
و خواستار سرمايه گذاري جديد در توليد نفت شده است. 
اين آژانس در گزارش دورنماي انرژي جهان بر اس��اس 
سناريوي مبتني بر سياست هاي جاري دولت ها، اعلام كرد 
به اوج رسيدن تقاضا براي نفت، گاز طبيعي و زغال سنگ 
در پايان دهه جاري، نمايان است. فاتح بيرول، مدير اجرايي 

آژانس بين المللي انرژي در اين باره گفت: گذار به انرژي 
پاك، در سراس��ر جهان روي داده و غيرقابل توقف است. 
مساله »اگر« مطرح نيست و مساله »چقدر زود« مطرح 
است و هر چقدر زودتر باشد، براي همه ما بهتر خواهد بود. 
دولت ها، شركت ها و سرمايه گذاران به جاي ممانعت از 
گذار به سوي انرژي پاك، بهتر است از آن حمايت كنند. 
با اين حال، آژانس بين المللي انرژي همچنين اعلام كرد 
در شرايط فعلي، تقاضا براي سوخت هاي فسيلي بسيار 
بالا خواهد بود و نمي توان به ه��دف توافق پاريس براي 
محدود كردن افزايش متوسط دماي جهاني به 1.5 درجه 
سانتيگراد، دست پيدا كرد.  اين آژانس در بيانيه اي اعلام 
كرد: اين نه تنها باعث بدتر شدن اثرات آب و هوايي پس از 
يك سال گرماي بي سابقه مي شود، بلكه امنيت سيستم 

انرژي كه براي دنيايي خنك تر با رويدادهاي جوي شديد 
كمتر، س��اخته شده اس��ت، را تضعيف مي كند. آژانس 
بين المللي انرژي پيش بيني مي كند كه تا سال 20۳0، 
تعداد خودروهاي برقي در جاده ها در سراسر جهان تقريبا 
10 برابر شود و به سياست هاي حمايت از انرژي پاك در 
بازارهاي كليدي را به عنوان عامل موثر در كاهش تقاضا 

براي سوخت فسيلي در آينده، اشاره كرد.
 به عنوان مثال، آژان��س بين المللي انرژي اكنون انتظار 
دارد 50 درصد از ثبت خودروه��اي جديد در امريكا در 
س��ال 20۳0 برقي باش��د، در حالي كه در چشم انداز دو 
س��ال پيش، ميزان آن 12 درصد پيش بيني ش��ده بود. 
آژانس بين المللي انرژي همچنين نقش چين را به عنوان 
منبع كليدي تغيير رشد تقاضا براي انرژي مي بيند. در 

اين گزارش آمده است: در حالي كه چين در دهه گذشته، 
تقريبا عامل دو سوم رشد مصرف جهاني نفت بوده است، 
رشد پرشتاب اقتصاد اين كشور آهسته شده و اين كشور، 
يك قدرت انرژي پاك اس��ت و بي��ش از نيمي از فروش 
جهاني خودروهاي برقي در سال 2022، مربوط به چين 
بود. آژانس بين المللي انرژي اعلام كرد يك گذار منظم به 
سوي انرژي پاك در گروي افزايش سرمايه گذاري در تمام 
جنبه هاي يك سيستم انرژي پاك، به جاي سرمايه گذاري 
در سوخت هاي فسيلي است. بر اساس گزارش رويترز، 
اوپك در جديدترين گزارش ماهانه خود اعلام كرده بود 
درخواست ها براي توقف س��رمايه گذاري در پروژه هاي 
نفتي جديد، اشتباه بوده و مي تواند به هرج و مرج انرژي و 

اقتصادي منجر شود.

پيش بيني ها حاكي از بهبود بارش ها در حوضه هاي آبريز 
درج��ه ي��ك و دو دارد، به گونه اي كه تا 12 آب��ان در اكثر 

حوضه ها بارش خواهيم داشت.
به گزارش ايرنا، سال آبي جديد )ابتداي مهر 1402 تا آخر 
ش��هريور 140۳( در حالي نخستين ماه خود را پشت سر 
گذاشت كه ميزان متوسط بارش هاي كشور به 8.4 ميليمتر 
رس��يد. اين ميزان بارش در مقايس��ه با مدت مشابه سال 
گذشته رشد ۳05 درصدي داشته است. اكنون موسسه 
تحقيقات آب وزارت نيرو هم گزارشي منتشر كرده است كه 
نشان از تداوم وضعيت خوب بارشي در آبان در حوضه هاي 
آبريز اصلي و درجه دو دارد. براين اساس، براي هفته جاري 
وقوع بارش در بيشتر مناطق نيمه جنوبي تا مركز كشور 
پيش بيني مي شود. همچنين باتوجه به چشم انداز بارش 
پيش بيني شده براي هفته آينده، وقوع بارش براي برخي از 
مناطق جنوب و شمال كشور مورد انتظار است. بر پايه اين 
گزارش، حوضه آبريز خليج فارس و درياي عمان اين هفته 
بيش��ينه بارش ۷1.8 ميليمتري و متوسط محدوده 5.4 

ميليمتري را تجربه مي كند.
در اين هفته، حوضه آبريز فلات مركزي بيشينه بارش 4۳.8 

ميليمتر و متوسط محدوده ۳.۳ ميليمتري دارد.
حوضه آبريز مرزي شرق هم اين هفته بيشينه بارش ۳1.4 

و متوسط محدوده 5.2 ميلي متر دارد.
حوضه آبريز دري��اي خزر اين هفته بيش��ينه بارش 1۷ 

ميليمتري و متوسط محدوده 1.۶ ميليمتري دارد.
اين هفته حوضه آبريز درياچه اروميه نيز بيش��ينه بارش 

۳.۶ ميليمتري با متوسط بارش سه دهم ميليمتري دارد. 
حوضه آبريز قره قوم هم بيش��ينه بارش ۳.5 ميليمتري و 
متوس��ط محدوده ۶ دهم ميليمتري دارد. همچنين اين 
هفته از ۳0 حوضه آبريز درجه دو كشور هيچ حوضه اي بدون 
بارش نخواهد بود. بر اساس اين گزارش، در هفته منتهي 
به 12 آبان )هفته آينده( همه حوضه اصلي آبريز كش��ور 
داراي بارش ه��اي متفاوتي خواهند بود كه پربارش ترين 
آن حوضه آبريز فلات مركزي و كم بارش ترين هم حوضه 
آبريز قره قوم خواهد بود. بر همين اساس پيش بيني مي شود 
حوضه آبريز ف��لات مركزي در هفته منتهي به 12 آبان با 
بيش��ينه بارش 4۳.1 ميليمتري و متوسط محدوده 1.1 
ميلي متري پربارش ترين حوضه آبريز باشد. براي حوضه 
آبريز خليج فارس و دري��اي عمان نيز در هفته منتهي به 
12 آبان بيشينه بارش 41 ميليمتري و متوسط بارش 2.۶ 

ميليمتري پيش بيني مي شود.
حوضه آبريز مرزي ش��رق هم داراي بيشينه بارش ۳2.۷ 
ميليمتري و متوس��ط محدوده ب��ارش يك ميلي متري 
خواهد بود. پيش بيني مي شود حوضه آبريز درياي خزر در 
هفته منتهي به 12 آبان بيشينه بارش ۳0.4 ميليمتري و 
متوسط محدوده 4.۳ ميليمتري را داشته باشد. بر اساس 
پيش بيني ها حوضه آبريز درياچه اروميه در هفته آينده 
بيش��ينه بارش 1۷.2 ميليمتري با متوس��ط بارش ۳.۶ 
ميلي متر خواهد داشت. حوضه آبريز قره قوم هم بيشينه 
بارش 11.۹ ميليمتري با متوس��ط محدوده هشت دهم 

ميليمتري را تجربه خواهد كرد.

مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان تهران راهبرد و شعار 
آبفاي استان تهران در سال آبي جديد را »تابستان 140۳؛ 
تابس��تان بدون تنش آبي« عنوان و بر لزوم برنامه ريزي و 
مديريت مناس��ب و افزايش تلاش ها براي ايجاد حاشيه 
امنيت در امر آبرساني به جمعيت حدود 20 ميليون نفري 

اين استان تاكيد كرد.
به گزارش ايلنا از آبفاي استان تهران، مديرعامل شركت آب 
و فاضلاب استان تهران با بيان اينكه سال آبي گذشته سال 
بسيار سختي از نظر تامين آب مورد نياز جمعيت حدود 20 
ميليون نفري اين استان بود، گفت: در سال آبي گذشته با 
سومين سال متوالي خشكسالي دوره اخير مواجه بوديم و 
وضعيت ذخاير آبي سدهاي شرق استان تهران به گونه اي 
بود ك��ه در صورت عدم برنامه ريزي و مديريت مناس��ب، 
امكان داشت مشكلاتي حادث شود. »محسن اردكاني« 
گذر موفق از تابستان 1402 بدون هيچ قطعي و محدوديت 
برنامه ريزي شده در تامين آب مشتركان را مرهون استعانت 
و عنايت خداوند متعال و تلاش بيش از 10 هزار نفر پرسنل 
مجموعه شركت آب فاضلاب استان تهران و مجاهدت هاي 
شبانه روزي آنان در امر مديريت انتقال، تامين و توزيع آب 
و نيز همراهي و همكاري شهروندان در مديريت مصرف 
آب دانس��ت و افزود: در مجموع، ۶.5 ميليون مش��ترك 
شركت آبفاي استان تهران با مديريت مناسب، 20 ميليون 
مترمكعب مصرف آب خود را كاهش دادند كه اين ميزان 
معادل آبدهي ۷0 حلقه چاه با حدود ۷00 ميليارد تومان 

سرمايه گذاري است.

وي با اين حال به تداوم شرايط تنش آبي در استان تهران 
اش��اره و تصريح كرد: با وجود پيش بيني هاي س��ازمان 
هواشناس��ي درخصوص بارندگي هاي مناسب در پاييز 
امسال، تا زماني كه حاشيه امنيت دوسالانه براي تامين آب 
از آب هاي سطحي استان تهران فراهم نشود، از شرايط تنش 
آبي خارج نخواهيم شد و برنامه ريزي و تلاش سخت براي 
رسيدن به اين حاشيه امنيت و عبور از وضعيت قرمز آبي به 

وضعيت زرد و سفيد ادامه خواهد داشت.
مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب استان تهران راهبرد و 
شعار اين شركت در سال آبي جاري را »تابستان 140۳؛ 
تابس��تان بدون تنش آبي« عنوان كرد و افزود: براس��اس 
تصميم قرارگاه مديريت تنش آبي، شركت هاي اقماري و 
زيرمجموعه آبفاي استان تهران بايد منابع و مصرف آب خود 
را تهيه و تا پيش از تابستان آينده كمبودهاي احتمالي منابع 

خود را برطرف كنند.
وي اولويت نخست برنامه هاي آبفاي استان تهران در سال 
آبي جاري را مديريت مصرف و در كنار آن مديريت تامين 
و توزيع آب دانست و استفاده حداكثري از منابع اعتباري، 
مديريت هزينه، افزايش بهره وري و كارايي و اثربخشي در 
كنار فعاليت هاي توسعه اي، تكريم ارباب رجوع و ارتباط 
مستمر با مشتركان، ارتقاي خدمات غير حضوري، حذف 
مقررات زائد، شفافيت و پيگيري در انجام امور و اطلاع رساني 
مستمر و مناسب از فعاليت هاي انجام شده را از ديگر مواردي 
برشمرد كه بايد در دستوركار مجموعه مديران و كاركنان 

اين شركت قرار بگيرد. 

روند صعودي قيمت نفت 
ازسرگرفته شد

قيمت نفت در معاملات روز سه ش��نبه بازار آسيا 
تحت تاثير نگراني سرمايه گذاران نسبت به تشديد 
تنش هاي ژئوپليتيكي در خاورميانه، افزايش يافت 
و بخشي از ريزش روز گذشته را جبران كرد. بهاي 
معاملات نفت برنت با 5۷ سنت معادل 0.۶ درصد 
افزايش، به ۹0 دلار و 40 سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 
54 س��نت معادل 0.۶ درصد افزايش، به 8۶ دلار 
و سه سنت در هر بشكه رس��يد. يوكي تاكاشيما، 
اقتصاددان شركت »نومورا سكيوريتيز« در اين باره 
گفت: بازار پس از كاهش در دو روز معامله گذشته 
و نگراني هاي مداوم نس��بت ب��ه احتمال اختلال 
عرضه نفت خاورميانه، روند افزايش��ي را در پيش 
گرفته است. هر دو شاخص روز دوشنبه با مضاعف 
ش��دن تلاش هاي ديپلماتيك براي پايان دادن به 
جنگ در سرزمين هاي اشغالي فلسطين كه نگراني 
سرمايه گذاران را نسبت به مختل شدن عرضه نفت 
اين منطقه تخفي��ف داده بود، بي��ش از دو درصد 
ريزش كردند. واندانا هري، موسس شركت »واندا 
اينسايتس« گفت: وضعيت بين رژيم صهيونيستي 
و حماس، به ش��دت سيال است و بازار درباره اينكه 
آيا اين جنگ، تشديد خواهد شد يا وضعيت با ادامه 
آزادي اس��را، آرام تر مي شود، دو دسته مانده است. 
تاكاشيما پيش بيني كرد با توجه به اينكه همه نگاه ها 
به وضعيت در سرزمين هاي اشغالي فلسطين، توليد 
اوپك و بهبود تقاضا در چين دوخته ش��ده است، 
وس��ت تگزاس اينترمديت براي مدتي به محدوده 
80 تا ۹0 دلار صعود مي كند. نظرسنجي مقدماتي 
رويترز نش��ان داد ذخاير نفت امريكا هفته گذشته 
رشد كرده است و ذخاير بنزين و سوخت هاي ديگر 
كاهش پيدا كرده است. آمار هفتگي ذخاير نفت و 
سوخت امريكا روز سه شنبه از سوي موسسه امريكن 
پتروليوم و روز چهارش��نبه از سوي اداره اطلاعات 
انرژي امريكا منتش��ر مي ش��ود. بر اساس گزارش 
رويترز، ج��و بايدن، رييس جمه��ور امريكا، هفته 
گذشته تعليق شش ماهه تحريم ها عليه صادرات 
نفت ونزوئلا را اع��لام كرد. اين اق��دام مي تواند به 
افزايش صادرات اين كشور كمك كند و تا حدودي 
ريسك اختلال عرضه در مناطق ديگر را جبران كند.



در سومين روز تير ماه س��ال 1384 با روي كار آمدن 
دولت نهم، تفسير جديدي از اصل 44 قانون اساسي 
انجام شد- طرحي توسط رييس جمهور وقت ارايه شد 
كه در آن سهام شركت هاي اصل 44 بين عموم مردم 
توزيع مي شد- هدف از اجراي اين طرح افزايش عدالت 
در جامعه، كمك به اقش��ار ضعيف و گسترش سهم 
بخش تعاوني در اقتصاد ايران بود- س��رانجام پس از 
كسب موافقت رهبري، طرح سهام عدالت در آبان ماه 
سال 1384 به تصويب هيات وزيران رسيد و درست 

يك سال پس از آن در آبان ماه 1385 اجرايي شد.
س��هام عدالت نوعي يارانه اس��ت كه با هدف افزايش 
عدالت اجتماعي و كاهش فقر توسط دولت به اقشار 
كم درآمد جامعه پرداخت مي شود.براي اجرايي شدن 
طرح، دولت اقشار مختلف جامعه را طبقه بندي كرد 
تا واجدين شرايط را بهتر بشناسد- در ابتدا اين يارانه 
به افراد تحت پوشش كميته امداد سازمان بهزيستي 
و رزمندگان بيكار تعلق گرفت- برگه هايي نيز تحت 
عنوان س��هام عدالت در اختيار اين افراد قرار گرفت- 
ارزش ريالي اين سهام در ابتدا 500 هزار تومان بود ولي 
بعد به يك ميليون تومان افزايش يافت كه دولت نيمي 
از آن را به افراد واجد ش��رايط تخفيف داد و مابقي آن 
هم به مدت 10 سال از محل سود شركت، بازپرداخت 
ش��د- لازم به ذكر است كه افراد اجازه برداشت سهام 

خود را تا موعد مقرر نداشتند.

   تاريخچه سهام عدالت
 با ابلاغ رهبر معظم انقلاب، سهام عدالت در ارديبهشت 
ماه ۹۹ به صورت كامل آزادسازي و مديريت كامل اين 
سهام به مردم سپرده شد- رهبر معظم انقلاب با انتشار 
ابلاغيه اي، موافقت خود را با درخواست حسن روحاني، 
رييس جمهور، براي آزادسازي سهام عدالت، اعلام و 
شروط س��ه گانه اي را براي موافقت با اين طرح عنوان 

كرد- متن ابلاغيه به شرح ذيل است: 
در پي تصميم واگذاري درصدي از سهام اصل 44 قانون 
اساسي در قالب سهام عدالت با هدف گسترش عدالت 
اجتماعي و توانمندسازي خانوارهاي كم درآمد، انتظار 
اين بود كه توس��ط مس��وولان مربوط در دولت هاي 
مختلف با اجراي دقيق مواد 8گانه ابلاغي1385/4/1۲  
هرچه س��ريع تر مقدمات لازم براي آزادسازي سهام 
عدالت و واگذاري تعيين قيم��ت آن به بورس فراهم 
گرديده و آيين نامه هاي اجرايي تهيه و به اجرا درآيد- در 
هر صورت با توجه به شرايط فعلي اقتصادي و عزم دولت 
براي عمل به تكاليفي كه به عهده اوست، با آزادسازي 

سهام عدالت با رعايت امور زير، موافقت مي شود: 
1- دارندگان س��هام عدال��ت مجازن��د در محدوده 
زماني مشخص مالكيت مستقيم سهام شركت هاي 
س��رمايه پذير را انتخاب نمايند و به تناس��ب، نقش 

مديريتي خود را ايفا كنند.
۲- مقررات مورد نياز جهت انتقال سهام به صاحبان 
سهام عدالت توس��ط ش��وراي عالي بورس تدوين و 
تصويب ش��ود- اين مصوبات براي كليه دستگاه هاي 

اجرايي لازم الاجراست.
3- نس��بت به س��هام باقي مان��ده در ش��ركت هاي 
سرمايه گذاري استاني، شوراي عالي بورس موظف است 
ضمن تشويق ماندگاري صاحبان سهام در شركت هاي 
مذكور، از طريق مبادي ذيربط هرچه زودتر زمينه ورود 

آن شركت ها را در بورس فراهم نمايد.
با توجه به تأخيري كه در طول زمان نسبت به تحقق 
اهداف واگذاري اين سهام پيش آمده است و به دليل 
ضرورت بهره مندي هرچه سريعتر مردم از منافع سهام 
خود، لازم اس��ت دولت محترم هرچه زودتر اقدامات 
مقتضي در جهت تحقق موارد مذكور در بندهاي سه 

گانه فوق را به عمل آورد.«
پس از شكل گيري تفسير جديدي از اصل 44 قانون 
اساس��ي در س��ال 1385، دولت تا 80درصد از سهام 
كارخانه ه��ا و بنگاه ه��اي بزرگ دولت��ي را به بخش 
خصوصي و تعاوني واگذار كرد- اين س��هام ش��امل 
ش��ركت هاي بزرگي مانند خودروس��ازي ، فولادي، 

معادني، بيم��ه اي، بانكي، هواپيمايي، كش��تيراني، 
نيروگاه ، مخابراتي، نفت وگازي بود.

براي توزيع س��هام عدالت، ۶ دهك جمعيتي كشور 
از پايين ترين درآمد به بالا مش��خص شدند- پس از 
اين مرحله، دولت اقدام به انتقال يك ش��ركت دولتي 
به زيرمجموعه سازمان خصوصي سازي تحت عنوان 
شركت كارگزاري س��هام عدالت كرد و شركت هاي 
تعاوني س��هام عدالت در كليه شهرستان هاي كشور 
تاسيس شدند- در مرحله اول واگذاري، سهام عدالت 
به برخي از افراد تحت پوشش كميته امداد، سازمان 
بهزيستي و رزمندگان بيكار فاقد شغل اختصاص يافت و 
برگه هايي به عنوان برگه سهام عدالت نيز به مشمولان 
اين طرح داده شد- ارزش اين برگه ها، 4۹۲هزار تومان، 
500هزار تومان و يك ميليون تومان اس��ت- ميزان 
سهام عدالت در ابتدا 500هزار تومان بود ولي بعدها اين 

رقم به يك ميليون تومان افزايش پيدا كرد.

   تعيين تكليف سهام عدالت متوفيان
احسان خاندوزي، س��خنگوي اقتصادي دولت اعلام 
كرد: خبر خوبي براي خانواده هاي متوفياني داريم كه 
بيش از 15 س��ال منتظر تعيين تكليف سهام عدالت 
متوفيان بودند- از روزهاي آينده با تمركز بر روش هاي 
غيرحضوري، نماينده وراث مي تواند به س��امانه هاي 

معرفي شده رجوع و اين مساله را حل و فصل كند.
مطابق تبص��ره ۲ و 4 ماده ۲ آيين نامه مذكور مقرر 
ش��ده بود تا شركت س��پرده گذاري مركزي ضمن 
دريافت سرويس هاي اطلاعاتي لازم از قوه قضاييه 
و سازمان خصوصي سازي نس��بت به انتقال سهام 
عدال��ت متوفيان اقدام كند، بر اس��اس اين تكليف 
قانوني ش��ركت س��پرده گذاري از هم��ان روزهاي 
نخس��تين پيگيري ها و تعام��لات لازم را از دو نهاد 
مورد اشاره آغاز و اقدام به برگزاري جلسات فشرده 
كارشناسي مشترك نمود- مطابق با خروجي حاصل 
از پيگيري ها و جلسات برگزار شده مشخص شد در 
خصوص س��هامداران عدالت متوفي و وراث قانوني 
ايش��ان لزوماً اطلاعات دقيقي به صورت متمركز و 
به نحوي ك��ه بتوان بدون نياز ب��ه هرگونه مراجعه 
حضوري فرآين��د انتقال را مطابق كلي��ه قوانين و 
مقررات موضوعه در باب ارث انجام داد وجود ندارد، 
بر همين اس��اس متعاقباً ش��ركت س��پرده گذاري 
مركزي با انجام پيگيري هاي لازم و طرح موضوع از 
طريق س��ازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان نهاد 
ناظر نزد شواري عالي بورس موفق به أخذ مصوبه اي 

گرديد كه بر اس��اس آن به ش��ركت سپرده گذاري 
مركزي اجازه داده شد تا اقدامات لازم براي انتقال 
سهام عدالت متوفيان را از طريق استفاده از ظرفيت 

همكاري شركت هاي كارگزاري انجام دهد.

   جزييات سود سهام عدالت
از زمان آغاز به كار دولت سيزدهم شاهد پرداخت دو 
مرحله اي سهام عدالت بوديم- سيداحسان خاندوزي 
در مورد سود سهام عدالت و نحوه معاملاتي شدن آن، 
اظهار كرد: ما منتظر برگزاري جلسه آينده شوراي عالي 
بورس هس��تيم كه در هفته جاري اين مساله تعيين 

تكليف و اعلام مي شود.
محس��ن عليزاده در جلس��ه علني مجلس ش��وراي 
اسلامي در تذكري با اس��تناد به ماده ۲1۶ آيين نامه 
داخلي خطاب به رييس مجلس ضمن درخواس��ت 
ورود وي به نحوه انتخاب نمايندگان در هيات ها گفت: 
اخبار نگران كننده اي درخصوص پيگيري وزير امور 
اقتص��ادي و دارايي در ارتباط با نحوه تغيير س��اختار 
مديريت سهام عدالت در كشور شنيده مي شود كه در 
صورت صحت بسيار نگران كننده است و گمان مي رود 
كه دولت به دنبال اين است كه سهام عدالت را به طور 

كامل به دست بگيرد.
با توجه به سخنان مديرعامل شركت سپرده گذاري 
مركزي، بسياري از دارندگان سهام عدالت سود چند 
ميليوني دريافت خواهند كرد- او گفته اس��ت: براي 
افرادي كه تاكنون سود سهام عدالت دريافت نكردند، 
سود آن از سال ٩٨ و به صورت يكجا واريز خواهد شد.

سال 1401 سود سهام عدالت مربوط به سال 1400 
طي دو مرحله واريز ش��د- روند پرداخت مرحله اول 
از روز 30 آذرماه 1401 آغاز و تا س��وم دي ماه ادامه 
يافت- در مرحله نخست سهامداراني كه در پرتفوي 
سهام خود 45۲، 4۹۲ و 53۲ هزار تومان داشتند به 
ترتيب 510، 555 و ۶00 ه��زار تومان و افرادي كه 
پرتفوي يك ميليون توماني در اختيار داشتند، مبلغ 
يك ميليون و 1۲8 هزار تومان س��ود علي الحساب 

دريافت كردند.
فرآيند پرداخت مرحله دوم نيز روز ۲5 اسفند 1401 
انجام گرفت- در اس��فندماه نيز س��هامداراني كه در 
پرتفوي س��هام خ��ود 45۲، 4۹۲ و 53۲ هزار تومان 
دارايي داشتند، به ترتيب ۶13، ۶۶۷ و ۷۲1 هزار تومان 
سود دريافت كردند- همچنين افرادي كه پرتفوي يك 
ميليون توماني در اختيار داشتند، مبلغ يك ميليون و 
35۶ هزار تومان سود به ايشان تعلق گرفت- بيش از 

4۹ ميليون نفر در كشور مشمول دريافت سود سهام 
عدالت هستند- هنوز مبلغ سود سهام عدالت در سال 
جاري كه مربوط به سال 1401 خواهد بود مشخص 

نشده است.

   بالا و پايين واگذاري سهام عدالت
تخصيص سهام عدالت به جاماندگان؛ وعده اي كه از 
سوي مجلس چند سالي است در دستور كار است، به 
گونه اي كه در قانون بودجه 1401، دولت موظف شد 
تا پايان سال 1401 از محل سهام باقي مانده خود در 
شركت ها نسبت به واگذاري سهام عدالت به افراد تحت 
پوشش كميته امداد و سازمان بهزيستي و همچنين 

كليه افراد واجد شرايط اقدام كند.
تنها چند روز پس از ابلاغيه مخبر، رييس وقت سازمان 
خصوصي سازي از درخواست لغو تصويب نامه تخصيص 
سهام عدالت به جاماندگان خبر داد- حسين قربان زاده 
در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به تصويب و ابلاغ تخصيص 
س��هام عدالت به جاماندگان عنوان كرد: حدود س��ه 
ميليون و 500 هزار تن به عنوان جامانده سهام عدالت 
شناسايي شده اند كه اين موضوع به 35 هزار ميليارد 
تومان منابع نياز دارد، در حالي كه طبق تصويب نامه 
هيات وزيران، قرار است ۲ درصد سهام بانك ملت، 3 
درصد از سهام بانك تجارت و ۲.۷ درصد سهام بانك 
صادرات مشمول اين واگذاري شوند و بايد گفت، منابع 
در نظر گرفته شده، منابع مورد نياز را پوشش نمي دهد- 
به همين دليل، درخواست لغو آن از سوي وزارت امور 

اقتصاد و دارايي به هيات وزيران داده شد.
معاون وزي��ر اقتصاد در مورد عل��ت موضوع مذكور 
اي��ن توضيح را داد كه موض��وع پرتفوي جاماندگان 
سهام عدالت براي سومين بار در هيات دولت مطرح 
شد و دوباره با واگذاري هلدينگ پتروشيمي خليج 
فارس، ف��ولاد مباركه اصفهان و مل��ي مس ايران به 
جاماندگان س��هام عدالت موافقت نشد و در نتيجه 
تخصيص س��هام عدالت به جاماندگان منتفي شد، 
زيرا دولت ديگر س��هام ارزنده اي ب��ا ارزش 35 هزار 
ميليارد تومان ندارد كه به جاماندگان سهام عدالت 
تخصيص دهد؛ بنابراين مشكل اصلي، نداشتن سهام 
ارزنده براي جامان��دگان بود- مش��كلي كه به نظر 
مي رسد با توجه به صحبت هاي رييس وقت سازمان 
خصوصي س��ازي، ريش��ه در عدم موافقت دولت با 
واگذاري س��هام هلدينگ پتروشيمي خليج فارس، 
فولاد مباركه اصفهان و ملي مس ايران به جاماندگان 

سهام عدالت است.
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 ۱۳ ميليون تن محصول 
در بورس كالا معامله شد

كالاخبر| آمار معاملات بورس كالاي ايران در هفتمين 
ماه از سال 140۲ نشان مي دهد 13 ميليون و 344 هزار و 
۲۷5 تن انواع كالا و محصول به ارزش 1۲4 هزار ميليارد 
تومان در بازار فيزيكي معامله شد كه نسبت به شهريور 
به ترتيب 11.۶ و 8.4 درصد افزايش را در حجم و ارزش 
به ثبت رساند. تالار محصول هاي صنعتي و معدني در 
مهر 140۲ ميزبان معامله 11 ميليون و 30۶ هزار و ۷5۶ 
تن انواع كالا و محصول به ارزش بيش از 81 هزار و ۶3۷ 
ميليارد تومان بود. همچنين ۶ ميليون و ۷4 هزار و 3۷ 
تن سيمان، ۲ ميليون و 55۲ هزار تن سنگ آهن، يك 
ميليون و 81۷ هزار و ۹1۹ تن فولاد، 8۲5 هزار تن آهن 
اس��فنجي، 3 هزار و 4۷5 تن روي، ۲۷ هزار و ۶۲0 تن 
آلومينيوم، 3۶ ه��زار و ۶35 تن مس، ۲ هزار و ۹۷5 تن 
چدن، يك هزار تن كنسانتره موليبدن، 500 تن كك و 
45 تن كنسانتره فلزات گران بها در تالار محصول هاي 
صنعتي و معدني داد و س��تد شد. در تالار فرآورده هاي 
نفتي و پتروشيمي نيز در مهر 140۲، يك ميليون و ۹1۶ 
هزار و 45۹ تن انواع كالا و محصول به ارزش بيش از 40 
هزار و ۶۶۶ ميليارد تومان در دو بخش داخلي و صادراتي 
معامله ش��د. به اين ترتيب 51۹ هزار و ۲00 تن وكيوم 
باتوم، ۶3۲ هزار و ۶8۹ تن قير، 401 هزار و ۹۹1 تن انواع 
مواد پليمري، 1۶3 هزار و 80 تن لوب كات، 158 هزار و 
۶50 تن مواد شيميايي، ۲۷ هزار و 8۷0 تن گوگرد، ۲3 
هزار و 3۹۹ تن روغن، 10 هزار و ۶18 تن فرآورده هاي 
نفتي، يك هزار و 380 تن گازها و خوراك ها، يك هزار 
تن سلاپس واكس و ۲ هزار و 140 تن عايق رطوبتي در 
اين تالار به فروش رفت. در تالار كشاورزي نيز يك هزار 
و 150 كيلوگرم زعفران ب��ه ارزش 5۷ ميليارد و 500 
ميليون تومان دادوستد شد. در بازار فرعي نيز 1۲1 هزار 
و 158 تن انواع كالا و محصول )به ارزش يك هزار و ۷1۶ 

ميليارد تومان( در مهر امسال معامله شد.

 صندوق چند كالايي 
هم آپشن دار شد

بورس كالا در اطلاعي��ه اي از راه اندازي قرارداد اختيار 
معامله )آپشن( واحدهاي سرمايه گذاري صندوق چند 
كالايي طلاي س��رخ نوويرا )نهال( براي نخستين بار از 
دوشنبه هفته آينده 8 آبان خبر داد.، در اطلاعيه مديريت 
بازارهاي مشتقه و صندوق هاي كالايي آمده است: اين 
قرارداد سررسيد بهمن 140۲ بوده و از روز دوشنبه 8 
آبان راه اندازي و قابل معامله خواهد بود. تاريخ سررسيد 
قرارداد مذكور ۲8 بهمن 140۲ اس��ت. گفتني است 
قراردادهاي اختيار معامله بدون حد نوسان قيمتي، با 
دوره گش��ايش به مدت 30 دقيقه در ابتداي جلس��ه 
معاملاتي آغاز و با دوره عادي معاملاتي ادامه مي يابد. 
درخصوص جزييات قرارداد اختيار معامله واحدهاي 
سرمايه گذاري صندوق چند كالايي طلاي سرخ نوويرا 
)نهال( بايد گف��ت دارايي پايه اين ق��رارداد واحدهاي 
سرمايه گذاري صندوق چند كالايي طلاي سرخ نوويرا 

بوده و اندازه هر قرارداد هزار واحد سرمايه گذاري است.
س��قف مجاز موقعيت هاي باز و هم جهت مش��تريان 
حقيقي و حقوقي در هر نماد معاملاتي براي دارندگان 
موقعيت باز بدون سقف است. ساعت و روزهاي معاملاتي 
نيز از شنبه تا چهارشنبه 10 تا 1۷ و روزهاي پنجشنبه 
10 تا 15 است. گفتني است مرداد ماه سال گذشته بود 
كه مجوز فعاليت نخستين صندوق چند كالايي بازار 
سرمايه از سوي سازمان بورس و اوراق بهادار صادر شد 
و صندوق كالايي طلاي س��رخ نوويرا با نماد نهال كه تا 
آن روز تنها مجوز فعاليت در بازار گواهي سپرده كالايي 
محصول هاي كشاورزي را داشت، به منظور پوشش بهتر 
ريسك دارندگان واحدهاي صندوق و تنوع دارايي ها، 
امكان فعاليت در انواع گواهي سپرده كالايي به استثناي 
طلا و س��كه طلا را پيدا كرد. امكان سرمايه گذاري در 
مجموعه اي از كالاهاي مختلف به واسطه شرايط تورمي 
كشور مي تواند به عنوان ابزاري جهت پوشش ريسك 

تورم مورد توجه فعالان بازار سرمايه قرار گيرد.

معاملات شبانه روزي طلا
در بورس كالاي اوساكاي ژاپن

بورس طلاي ژاپن در س��ال 1۹8۲ راه اندازي شد و 
در سال 1۹84 ميلادي اين شركت با بورس نساجي 
توكيو و بورس لاستيك ژاپن ادغام گرديد و در سال 
۲013، نام اين شركت به بورس كالاي توكيو تغيير 
كرد. در سال ۲0۲0، معاملات مربوط به قراردادهاي 
آتي و اختيار معامله طلا از بورس كالاي توكيو به بورس 
كالاي اوساكا منتقل ش��د. بازار مشتقه طلا در اين 
بورس تقريباً در تمامي مدت شبانه روز باز بوده و تنها 
دو الي سه ساعت در شبانه روز بسته است. در ادامه به 
بررسي قراردادهاي معاملاتي مبتني بر طلا در بورس 
كالاي اوساكا پرداخته شده است. به گزارش كالاخبر، 
قرارداد آتي اس��تاندارد طلا از سال 1۹8۲ طراحي و 
اجرا شده است. واحد معاملاتي در اين قرارداد، يك 
كيلوگرم بوده و شش سررسيد با فاصله دوماهه دارد. 
تحويل فيزيكي در اين بازار قابل انجام است و حداقل 
مقدار براي تحويل، يك كيلوگرم است. حداكثر تعداد 
موقعيت هاي باز در مجموع تمام سررس��يدها براي 
افراد حقيقي 5000 قرارداد و براي افراد حقوقي 30 
هزار قرارداد است. اين قرارداد از سال ۲00۷ طراحي 
و اجرا ش��ده اس��ت. واحد معاملاتي اين قرارداد صد 
گرم است و مانند قرارداد استاندارد، شش سررسيد با 
فواصل دوماهه دارد. اين قرارداد فاقد تحويل فيزيكي 
بوده و محدوديتي نيز در تعداد موقعيت هاي باز ندارد. 
قرارداد موقعيت آتي طلا از سال ۲015 طراحي و اجرا 
شده است. اين قرارداد در دوره تسويه انجام مي گيرد 
و افرادي كه در دوره تس��ويه قرارداد آتي ميني طلا 
خواستار اين هس��تند كه موقعيت آنها به سررسيد 
بعدي منتقل شود، مي توانند درخواست خود را اعلام 
كنند و در صورت وجود طرف مقابل، موقعيت هر دو 

طرف به سررسيد بعدي منتقل مي شود.

معامله ۱۳۴ هزار ميليارد ريالي 
فرآورده ها در بورس انرژي

در نخستين ماه از فصل پاييز امسال دادوستدهايي 
به ارزش بيش از 134 هزار ميليارد ريال در بورس 
انرژي ايران رقم خورد و مالكيت انواع فرآورده های  
هيدروكربوري، برق، اوراق س��لف، ق��رارداد آتي، 
گواهي ظرفيت، گواهي سرمايه گذاري صندوق هاي 
قابل معامله و گواهي سپرده حامل هاي انرژي تغيير 
كرد. در مهرماه، افزون بر 51۶ هزار تن انواع حامل 
انرژي در تابلو نفت، گاز و س��اير حامل هاي انرژي 
اين بورس مورد مبادله قرار گرفت. ارزش معاملات 
انجام ش��ده در اين تابلو بي��ش از 13۲ هزار و 8۶۷ 
ميليارد ريال بود كه ۹8.8 درصد ارزش كل معاملات 

بورس انرژي در اين ماه را به خود اختصاص داد.
در اين ماه بيش��ترين س��هم از ارزش معاملات به 
فرآورده »گاز مايع« ب��ه ارزش 3۲.1 هزار ميليارد 
ريال تعلق گرفت ك��ه ۲3.۹ درص��د از ارزش كل 
معاملات بورس ان��رژي را به خود اختصاص داد. از 
جمعه عرضه هاي شاخص اين محصول در مهرماه 
مي توان به عرضه 44 هزار تن »گاز مايع« شركت 
پتروپالايش كنگان اشاره كرد كه براي دومين بار 

رقم مي خورد و به معامله منجر شد.
»نفت س��فيد« دومين فرآورده با بيشترين ارزش 
معاملاتي در اين ماه بود ك��ه با 1۹.5 هزار ميليارد 
ري��ال ارزش، 14.5 درص��د از ارزش معاملات در 
بورس انرژي در مهرم��اه را از آن خود كرد. »برش 
س��نگين« با ارزش معاملات��ي 13.1 هزار ميليارد 
ريال نيز سهم ۹.8 درصدي از ارزش كل معاملات 

بورس انرژي داشت.
همچنين معام��لات فرآورده هاي »نف��ت گاز« و 
»نفتاي كام��ل« و »ته مانده برج تقطي��ر« نيز در 
رتبه هاي چهارم تا ششم از نظر ارزش معاملاتي در 
ماه نخس��ت پاييز قرار گرفتند.بورس انرژي در ماه 
هفتم سال 140۲ ش��اهد معاملات يك هزار ورقه 
س��لف موازي با سررسيد يكسال و بيشتر به ارزش 

5.۷ ميليارد ريال نيز بود.
در ماه مهر همچنين تبادل مالكيت 1۶5.4 ميليون 
كيلووات ساعت برق معامله به ارزش بيش از ۲0۹ 
ميليارد ريال به ثبت رس��يد. ع��لاوه بر اين، بورس 
انرژي در اين ماه ميزبان دادوستد 13۲.8 ميليون 
كيلووات ساعت برق در قالب اوراق سلف به ارزشي 
نزدي��ك به 11۲ ميليارد ريال بود. تالار برق س��بز 
بورس ان��رژي نيز در ماه معاملات��ي منتهي به 30 
مهرماه ش��اهد معام��لات 10.۷ ميليون كيلووات 
ساعت برق تجديدپذير بود. ارزش خريدوفروش برق 
تجديدپذير در اين ماه به 13۷.3 ميليارد ريال رسيد.

در مهرم��اه همچنين نزديك ب��ه 14.۷ هزار برگه 
گواهي ظرفيت به ارزش بي��ش از يك هزار و 154 
ميليارد ريال در بورس انرژي ايران مورد دادوستد 
قرار گرفت. در هفتمين ماه امس��ال، شركت نفت 
س��تاره خليج فارس با عرضه ۲04 هزار و ۲00 تن 
فرآورده عنوان بزرگ ترين عرضه كننده در بورس 
انرژي را به نام خود ثبت كرد. پتروشيمي بوعلي سينا 
نيز با عرض��ه 1۹۷ هزار و 300 تن و پتروش��يمي 
نوري با عرضه 1۹8 هزار و ۹00 تن محصول انرژي 
رتبه هاي دوم و سوم بزرگ ترين عرضه كنندگان اين 

ماه را به خود اختصاص دادند.
همچنين شركت هاي پالايش نفت آبادان با عرضه 
1۷۲ ه��زار تن فرآورده و پالاي��ش نفت اصفهان با 
عرضه ۹۹ هزار تن محص��ول در رتبه هاي چهارم 
و پنجم عرضه كنندگان ب��زرگ مهرماه در بورس 

انرژي قرار گرفتند.
در ماه نخست پاييز شركت نفت ستاره خليج فارس 
133 هزار و 400 تن از فرآورده هاي توليدي خود را 
از طريق بورس انرژي ايران به فروش رساند و جايگاه 
نخست را در ليست فروشندگان برتر اين بورس از 

آن خود كرد.
دومين ش��ركت با بيشترين حجم فروش از طريق 
بورس انرژي نيز شركت پتروشيمي نوري با 55 هزار 
و ۹00 تن دادوس��تد فرآورده بود. شركت پالايش 
نفت آب��ادان با 4۹ هزار تن فروش ف��رآورده نيز در 
رتبه سوم ليست برترين فروشندگان اين ماه قرار 
گرفتجايگاه چهارم و پنجم برترين فروش��ندگان 
ب��ورس ان��رژي در مهرم��اه را ني��ز ش��ركت هاي 
پتروپالايش كنگان ب��ا 44 هزار تن و پالايش نفت 
امام خميني با 35 هزار تن فروش محصولات به نام 

خود ثبت كردند.

۱۰ بورس بزرگ جهان
از لحاظ ارزش بازار معرفي شدند

كاموليد| 10 بورس بزرگ جهان از لحاظ ارزش 
بازار معرفي ش��دند و ب��ورس ايران ب��ا ارزش 1.۷ 
تريليون دلاري در رتبه شانزدهم قرار دارد. تقريباً 
80 بورس ب��زرگ در دنيا به ارزش مجموع 110.۲ 
تريليون دلار وجود دارند و ۲5 بازار بزرگ س��هام 
۹۶.۶ درصد از كل س��رمايه بازار س��هام جهان را 

پوشش مي دهند.
بر اساس اين گزارش، دو بورس برتر جهان، نيويورك 
)NYSE( و نزدك، 4۲.4 درصد از ارزش بازار جهاني 
را در اختيار دارند. بورس يورو نكست )بورس اروپا( 
و بورس ش��انگهاي چين با ارزش ب��ازار ۷.۲ و ۶.۷ 
تريليون دلار، س��ومين و چهارمين بورس بزرگ 
جهان هستند. بورس هاي ژاپن، شنزن چين، هنگ 
كنگ، هند، لندن و عربستان هم در جايگاه پنجم تا 
دهم ايستاده اند.بازار سهام هند نيز مانند چين رشد 
كرده و به  عنوان هش��تمين بورس بزرگ در جهان 
داراي ارزش بازار 3.5 تريليون دلاري اس��ت كه از 
س��ال ۲01۶ بيش از 133 درصد از نظر ارزش بازار 

رشد كرده است.
نكته عجيب در اين رتبه بندي اين است كه بورس 
تهران با ارزش 1.۷ تريليون دلاري در رتبه شانزدهم 

قرار دارد كه طبق واقعيت موجود نيست.

»تعادل«گزارشميدهد

نگاهي به روند سهام عدالت از ابتدا تا به امروز 

توقف بورس در تزار دو ميليوني
ش��اخص كل بورس ته��ران روز گذش��ته در تراز دو 
ميليوني ايس��تاد و منفي هاي پايان بازار نيز توانست 
شاخص را از بند دو ميليوني رها كند. شاخص كل بورس 
همچنان روي ايستادن بر تزار دو ميليوني اصرار دارد؛ 
در حالي در اغلب روزها شاهد بوديم كه ميانگين ريزش 
بازار بسيار زياد بوده و اگر شاخص شرايط واقعي داشت 
اكنون بايد به عدد كمتر از يك ميليون مي رسيد. در اين 
شرايط برخي از فعالان بازار عقيده دارند ريسك هاي 
سيستماتيك بازار براي معامله گران اهميت بيشتري 
دارد و برخ��ي نيز معتقدند بازار به گزارش هاي منفي 
وزن بيش��تري مي دهد، گويي ك��ه نيمه خالي ليوان 

بيشتر ديده مي شود.
طي معاملات روز سه شنبه يعني دوم آبان شاخص كل 
بورس تهران ۲1 هزار و ۷۲۷ واحد نسبت به روز كاري 
گذشته پايين تر ايس��تاد و به سطح ۲ ميليون و 1۷۶ 
واحد رسيد. اين دومين س��قوط بزرگ بورس تهران 
در پاييز 140۲ است. شاخص كل هم وزن بورس نيز 
با ريزش ۹ هزار و ۷۷1 واحد در رقم ۶۷۶ هزار و 133 
واحدي ايس��تاد. ش��اخص كل فرابورس با افت ۲۹۶ 
واحدي به رقم ۲4 هزار و 5۶۹ واحد رسيد. همچنين 
شاخص هم وزن فرابورس با نزول ۲ هزار و 33۲ واحد 

به سطح 11۹ هزار و 8۲3 واحد رسيد.
روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار براي ششمين روز متوالي منفي شد و 4۶4 ميليارد 

تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج شد كه نسبت 
به ديروز 3۲ درصد بيشتر شده است. در اين روز نماد 
شبندر بيشترين خروج پول حقيقي را داشت كه ارزش 
آن 35 ميليارد تومان بود. پس از ش��بندر، نمادهاي 
شپنا، كرازي، بازرگام، وبملت و فولاد بيشترين خروج 
پول حقيقي را داشتند. در ميان گروه ها نيز، گروه هاي 
پالايشي، بانك ها و شيميايي ها بيشترين خروج سرمايه 
حقيقي را ثبت كردند. در سوي ديگر، بيشترين ورود 
پول حقيقي به نمادهاي وسديد، خودرو، نيان، وملي و 

حفاري تعلق داشت.
طي چهارمين روز كاري هفته فولاد، شبندر، پارس و 
خودرو نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين 
اثر را در افت ش��اخص كل بورس داش��تند. در مقابل 
وبملت، بوعلي و پاكشو از نمادهاي سبز بودند كه اثر 
مثبت بر ش��اخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي 
هرمز، آريا و وسپهر بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
داشتند و نمادهاي نيان، سپيدار و توسن بيشترين اثر 
افزايشي را بر ش��اخص كل فرابورس داشتند. در بين 
نمادهاي پرتراكنش بورس امروز نماد خودرو بيشترين 
تراكنش را داشت و خگستر و ثشاهد در رتبه هاي بعدي 
قرار گرفتن��د. در فرابورس نيز نيان، خ��اور و كرمان 

بيشترين تراكنش را داشتند.
روز سه شنبه ارزش معاملات كل بازار سهام به 1۲ هزار 
و 418 ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات اوراق 

بدهي در بازار ثانويه 3 هزار و 5۶1 ميليارد تومان بود 
كه ۲۹ درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز 
شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با افزايش14 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 4 هزار و 

1۹0 ميليارد تومان رسيد.
در معاملات روز مذكور نماد وبملت بيشترين ارزش 
معاملات بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش 
معاملات آن 88 ميليارد تومان ب��ود. پس از وبملت، 
خودرو بيشترين ارزش معاملات را داشت و شبندر رتبه 
سوم بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و 
پس از آن، دو نماد خگستر و ثشاهد در رتبه هاي بعدي 

بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز س��هام خ��ودرو با تعداد 35۹ 
ميليون و 18۷ هزار و 58۲ سهم در صدر قرار گرفته 
است. وبملت در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات 
بازار قرار گرفت و رتبه سوم به خگستر تعلق داشت. دو 
نماد كرازي و كرمان نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين 
حجم معام��لات بازار ق��رار داش��تند. در معاملات 
سه ش��نبه، ۲8 نماد صف خريد داشتند و 1۲8 نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي 
خريد با افت ۷4 درصدي نس��بت به روز كاري قبل 
به 50 ميليارد توم��ان كاهش يافت و مجموع ارزش 
صف هاي فروش نيز با افزايش ۶8 درصدي به 585 

ميليارد تومان رسيد.

   شرايط بازار تغيير مي كند؟
كارشناسان بازار سرمايه نوش��تند كه بازار ۲-3 روزي 
است بر خلاف اينكه گزارش هاي ميان دوره )مخصوصاً 
در نمادهاي تأثيرگذار( مثبت بود، وزني براي آن قائل 
نيست.روز گذش��ته هم باز بورس منفي بود و پول در 
آن جريان ندارد و مي توان گف��ت دغدغه هاي آنكه از 
ارديبهش��ت ماه پررنگ شد حل نشده است و منجر به 
سوخته شدن گزارش هاي ماهيانه شد. به نظر نمي رسد 
تا زماني كه دغدغه ها مرتفع ش��ود روند بازار به صورت 
پايدار تغيير كند. معتقدم كه بازار فردا هم به همين شكل 
بوده؛ چراكه بازار يك ماهي مي شود كه روزي منفي و روز 
ديگر مثبت و يكي دو روز روند خنثي به خود مي گيرد. 
پس به جز آن چند روزي كه به دليل جنگ در منطقه 
واكنش غيرعادي را شاهد بوديم، روند به همان شكل 
ابتداي هفته است. به دليل اينكه تغيير خاصي در بازار رخ 
نداده است و ابهامات همچنان وجود دارد، فردا هم بازار به 
همين شكل خواهد بود. در كنار تمام ابهامات و مشكلاتي 
كه وجود دارد، موضوع بودجه دهي دولت و مجلس هم 
نزديك مي شويم اميدوارم كه آن ابهامات هر ساله بازار 
در اين فصل ايجاد مي كند، بايد متوليان سازمان رايزني 
كنند تا اين مشكلات قبل از ارايه بودجه به مجلس حل 
شود تا شاهد منفي شدن بازار نباشيم. خبري منتشر شد 
مبني بر اينكه نرخ تسعير بانك ها توسط بانك مركزي 

در اين روزها تعيين تكليف مي شود.



گروه راه و شهرسازي|
»توجه بيش از پيش شوراي شهر به امور اجرايي و تصويب 
مصوبات مرتبط با مسائل روزمره« و »وزن سنگين وضع 
مقررات در قياس با انجام وظيفه نظارتي شوراي شهر« دو 
مشكل عمده پارلمان ش��هري پايتخت است كه از سوي 
اعضاي اين ش��ورا تبيين شد. مس��اله اي كه به گفته آنها 
منجر به شكل گيري »جنگلي از قوانين« شده است اما از 
كارآمدي و كارايي لازم برخوردار نيست چرا كه در زمينه 
اجرا و نظارت آنگونه كه بايد اقدامي صورت نمي گيرد. در 
همين رابطه، ديروز احمد صادقي، رييس كميته شفافيت 
و شهر هوشمند شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه 
شورا از مسير سياست گذاري خارج شده و بيشتر به امور 
اجرايي توجه دارد، گفت: ما يك ماه به شهرداري فرصت 
داديم كه لايحه اي در زمينه تحقق شعار سال ارايه دهد، 
اما پنج ماه از اين موضوع گذش��ته و هن��وز لايحه اي ارايه 
نشده است. صادقي در يكصد و هشتاد و ششمين جلسه 
دوره ششم شوراي اس��لامي شهر تهران در نطق پيش از 
دستور خود در مقايسه عملكرد شورا از دوره يكم تا پنجم، 
اظهار كرد: مطالعاتي در مركز مطالعات و دانشگاه محقق 
اردبيلي در خصوص عملكرد دوره اول تا پنجم شوراي شهر 
تهران انجام شده است و بايد توجه داشته باشيم كه پس از 
چهار سال، دوره ششم نيز مورد ارزيابي قرار خواهد گرفت. 
رييس كميته شفافيت و شهر هوشمند شوراي اسلامي 
شهر تهران با بيان اينكه ارزيابي ها براساس تعداد مصوبات، 
لوايح و طرح ها صورت گرفته است، يادآور شد: اينكه شورا 
تا چه اندازه به مصوبات توجه داشته و آن را پيگيري كرده، 
مورد ارزيابي قرار گرفته است. وي با بيان اينكه سعي كرديم 
ميانگين دو ساله دوره ششم ش��ورا را با ميانگين دو ساله 
دوره هاي قبل مقايسه كنيم، تصريح كرد: شوراي ششم 
از ابتدا تا امروز بيش از ۷ هزار مصوبه داشته است و اين در 
حالي است كه ميانگين دو ساله ادوار قبلي ۳ هزار و ۵۲۱ 
مصوبه است. بنابراين شوراي ششم پركارترين دوره بوده و 
مصوبات باغات و نظارت ملي رشد قابل توجهي نسبت به 

دوره هاي قبل داشته است.

نشانهخروجازمسيرسياستگذاري
صادقي تاكيد كرد: تعداد مصوبات عمومي در دوره ششم 
شورا كاهش پيدا كرده است كه نشان مي دهد شوراي شهر 
از مسير سياست گذاري خارج شده و بيشتر به امور اجرايي 
توجه دارد. مصوبات نظارت مالي سهم اندكي از مصوبات 
دوره هاي مختلف را به خود اختصاص داده است و بيشترين 
سهم مصوبات عمومي به دوره اول و سوم اختصاص دارد و 
در دوره دوم بيشترين درصد مصوبات به باغات ارتباط دارد.

عضو شوراي اسلامي ش��هر تهران با بيان اينكه در طول 
دوره هاي ش��وراي شهر، س��هم لوايح در مصوبات رشد 
داش��ته و طرح هاي عمومي كاهش يافته اس��ت، يادآور 
شد: اين نشان مي دهد كه ابتكار عمل از شورا خارج شده 
و به شهرداري سپرده است. وي افزود: كميسيون برنامه 
و بودجه همواره پرارجاع ترين كميس��يون بوده اس��ت. 
همچنين در دوره ششم ميزان ارجاع به كميسيون نظارت 
و حقوقي كمتر از نيمي از ارجاعات چهار كميسيون ديگر 
شورا بوده است. صادقي با بيان اينكه روند تعداد مصوبات 
در ح��وزه باغات، تش��كيلات و وظايف و نظ��ارت مالي 
افزايشي بوده است و در حوزه خدمات شهري و فرهنگي 
و اجتماع��ي با كاهش مصوبات روب��ه رو بوده ايم، گفت: 
دغدغه هاي مقام معظم رهبري نس��بت به شورا در ادوار 
مختلف در چهار حوزه تقسيم بندي شده و تعداد مصوبات 
براساس اين دغدغه ها احصا شده و نشان دهنده اين است 
كه ش��ورا چه ميزان به بيانات رهبر معظم انقلاب توجه 
دارد. وي ادامه داد: ۱۱۲ مصوبه شورا در راستاي منويات 
رهبري بوده كه ۵ درصد كل مصوبات ادوار شورا را به خود 
اختصاص مي دهد. از دوره سوم افزايش قابل توجهي را در 
راستاي اين شاخص ها شاهد بوديم كه با افزايش توجهات، 

در دوره پنجم به ۵.۲ درصد رسيده است.

بيتوجهيشهرداري
عضو كميسيون برنامه و بودجه شورا با بيان اينكه دغدغه 
مقام معظم رهبري در سال جاري تحقق شعار سال بود، 
گفت: ما يك ماه به شهرداري فرصت داديم كه لايحه اي 
در اين زمينه ارايه دهد، اما پنج ماه از اين موضوع گذشته و 
هنوز لايحه اي ارايه نشده است. متاسفم كه دوستان حوزه 
مديريت شهري اظهار مي كنند، اين مجموعه هيچ نقشي 
در اي��ن زمينه ندارد. وي همچنين تصري��ح كرد: حدودا 
۳۳ وظيفه براي شوراي شهر در قانون انتخابات شوراها و 
شهرداري ها لحاظ شده است، اما در هيچ دوره اي حتي يك 
مصوبه براي وظايف شورا نداشته ايم. صادقي با بيان اينكه 
آمارگيري و تحقيقات محلي و توزيع ارزاق از وظايف ماست، 
اظهار كرد: در همكاري با شوراي تامين شهرستان، وضع 
مقررات براي ايجاد اداره ميدان هاي عمومي و زمينه سازي 
مشاركت مردم هيچ مصوبه اي در شورا تصويب نشده است.

تعطيليپژوهشدردورهششم
وي با تاكيد بر اينكه بيشترين مصوبات تغيير نوع و ميزان 
عوارض شهري بوده است، اظهار كرد: آلودگي هوا، ترافيك، 
فاصله طبقاتي، جرم و جنايت و كمبود وسايل حمل ونقل 
عمومي از دغدغه هاي ش��هروندي بوده ك��ه كمتر به آن 
پرداخته ش��ده است. در دوره شش��م هيچ گونه پايشي در 
مديريت شهري براي دغدغه مردم انجام نشده و خودمان 
احس��اس كرديم كه ترافيك از دغدغه هاي مردم اس��ت و 
تحقيقاتي در اين خصوص صورت نگرفته اس��ت. او با بيان 
اينكه بايد به مس��ائلي از جمله مديري��ت بحران، خدمات 
ش��هري، س��يما و منظر ش��هري و موضوع ترافيك توجه 
بيشتري صورت گيرد، يادآور شد: نسبت به دوره هاي قبل 
كمترين اعتراضات را در دوره ششم شاهد بوده ايم. وي افزود: 
شهرداري بايد بسترهاي اشتغالزايي و بهبود كسب و كار را 
فراهم كند و نمي تواند نسبت به اين موضوع بي تفاوت باشد. 
ما امروز كميته اي كه بايد به دغدغه هاي مقام معظم رهبري 
با محوريت اقتصاد بپردازد، نداريم. صادقي با بيان اينكه بايد 
مطالعات علمي با ضرايب خاص براي تعيين نرخ عوارض 
انجام شود، خاطرنشان كرد: شورا بايد به رويكرد پيش دستانه 
و ايجابي برسد و چارچوبي براي تحول در شهر را ايجاد كند. 
رييس كميته شفافيت و شهر هوشمند شوراي شهر تهران 
با تاكيد بر اينكه هوشمندسازي و ارايه خدمات غيرحضوري 
فراموش شده است و بايد به آن توجه بيشتري شود، گفت: با 

وجود اقدامات انجام شده در ساليان سال، هنوز نظارت فني 
دستي اس��ت و امكان اصلاح براي كم و زياد كردن نظارت 
فني وجود دارد. عضو شوراي اسلامي شهر تهران ادامه داد: 
شهرسازي و حمل ونقل نيز از موضوعات مهمي است كه بايد 
به آن پرداخته شود و اين در حالي است كه مصوبات حوزه 
حمل ونقل تنها ۵ درصد كل مصوبات را به خود اختصاص 
مي دهد. صادقي گفت: مجموعه پايش شوراي شهر تهران، 
سامانه پايش و پيگيري مصوبات و گردش طرح ها و لوايح را 
ايجاد كند تا ببينيم كه اين مصوبات و لوايح چه نتايجي را به 
دنبال دارد و از س��ويي ديگر بايد ضرورت پوشش رسانه اي 

جدي گرفته شود و صوت جلسات به گوش مردم برسد.

توقفسياستگذاريشهرداريتهران
مهدي پيرهادي، رييس كميسيون سلامت، محيط زيست 
و خدمات شهري شوراي اسلامي شهر تهران نيز در اين باره 
گفت: بنده به عنوان نماينده شورا در شوراي سياست گذاري 
شهرداري انتخاب ش��دم و بارها به شهرداري نامه ارسال 
كردم، اما دريغ از اينكه يك جلسه شوراي سياست گذاري 
تشكيل ش��ود. پيرهادي با اش��اره به ضعف مطالعاتي در 
زمينه آينده پژوهي در ش��هرداري تهران و سطح كشور 
اظهار كرد: اگر اين موضوع به درس��تي انجام نشود، حتما 
در سياست گذاري ها با مشكل روبرو خواهيم شد. از سويي 
ديگر، مطالعات تطبيقي در دوره هاي گذشته با ضعف جدي 
روبرو بوده است. وي ادامه داد: مساله يابي و مساله شناسي 
و اولويت گذاري در موضوعات ش��هري با مش��كل روبرو 
است؛ اگر مساله يابي به درستي انجام نشود، دچار عارضه 

مي شويم؛ لذا نبايد جزيره اي تصميم گيري و عمل شود.

شورابايدبهنظارتبراجرايقوانين
بپردازد

مهدي اقراريان، عضو ش��وراي اسلامي ش��هر تهران نيز 
ديروز گفت: در تمام حوزه هاي مديريت شهري انبوهي از 
مصوبات از دوره اول تا امروز داريم و بسياري از مصوبات نيز 
در نهادهاي بالادستي وجود دارد؛ ۲ مشكل اصلي ما اجرا 
و نظارت است و به نوعي بايد گفت، بيش از قانونگذاري به 
نظارت بر اجرا نيازمنديم. اقراريان با تأكيد بر اينكه شورا نبايد 
مرجعيت خود را به عنوان نهاد نظارتي از دست بدهد، يادآور 
شد: نبايد فضايي ايجاد شود كه مردم تصور كنند بخش 

نظارتي شورا خود نيز زير مجموعه شهرداري تهران است.

شوراهايسوم،چهارموپنجمموفقبودند
مهدي عباسي رييس كميسيون شهرسازي شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران نيز با بيان اينكه در دعواهاي 
سياس��ي نبايد كاري كنيم، دستاوردهاي جمهوري 
اس��لامي ديده نش��ود، تصريح كرد: شوراي پنجم در 
برخي مصوبات شوراي موفقي است و شوراي چهارم 
و س��وم نيز موفق بوده اند. وي ادام��ه داد: قوانيني كه 
در اختيار ماس��ت، شايسته و پخته هستند و بايد اين 
موضوع را به صراحت بگوييم و اجازه ندهيم دستاوردها 
در دعواهاي سياس��ي زير سوال بروند. بعضاً به دنبال 
تخريب دس��تاوردهاي آقاي قاليباف بودند در حالي 
كه ما با برخ��ي از همين دس��تاوردها در دنيا افتخار 

كسب كرده ايم.

جنگليازقوانيندرمديريتشهري
ناصر اماني عضو كميسيون برنامه و بودجه شورا نيز با 
تأكيد بر اينكه ما نياز داريم گاهي به عقب برگرديم و 
به عملكرد خود نگاه كنيم تا ببينيم چه ميزان توفيق 
داش��ته ايم، گفت: ما كمبود قانون نداريم؛ ما در حوزه 
مديريت شهري جنگلي از قوانين داريم كه سردرگم 
شديم به كداميك از آنها عمل كنيم. وي افزود: در تمام 
حوزه هاي مديريت شهري انبوهي از مصوبات از دوره 
اول تا امروز داريم و بسياري از مصوبات نيز در نهادهاي 
بالادستي وجود دارد؛ ۲ مشكل اصلي ما اجرا و نظارت 
است و به نوعي بايد گفت بيش از قانونگذاري به نظارت 
بر اجرا نيازمنديم. اماني تأكيد كرد: شوراهاي شهر به 
تدريج از دوره اول به بعد به شوراي شهرداري تبديل 
شده اند و از ۳۱ وظيفه شورا در قانون به تدريج شاهد 
نزول بوديم و براي برخي از اين وظايف دستور توقف 
گرفته ايم و با مانعي بزرگ به نام وزارتخانه ها و دولت 
روبه رو شديم و به تدريج ش��ورا به شوراي شهرداري 

تبديل شد.

بالهايكميسيوننظارتبستهاست
نرجس سليماني رييس كميسيون نظارت و حقوقي شورا 
نيز در ادامه اين جلسه گفت: اين كميسيون از كميسيوني 
ديگر خارج ش��ده و بال هاي اين كميسيون بسته است؛ 
ضرورت دارد شوراي عالي استان ها براي آيين نامه داخلي 

شورا و طرح وظايف كميسيون ها وارد شود.
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پيشنهاديبرايتسهيلترافيك
درتهران

در شرايطي كه ترافيك عصرگاهي به گونه اي است 
كه مشاهدات حاكي از افزايش كرايه تاكسي هاي 
ونك تا پونك به ۳00 هزار تومان است، عضو شوراي 
شهر تهران پيشنهادي را مبني بر تردد خودروها در 
پايتخت بر اس��اس پلاك زوج و فرد از روز شنبه تا 

چهارشنبه هر هفته مطرح كرد.
به گزارش تسنيم، حجت الاسلام آقاميري؛ رييس 
كميته عمران شوراي ش��هر تهران صبح ديروز در 
جريان يكصدوهشتادوششمين جلسه شوراي شهر 
تهران با اشاره به اينكه بيش از 4 ميليون خودرو در 
تهران تردد دارند، اظهار كرد: اين در حالي اس��ت 
كه ظرفيت معابر به اس��تناد آمار ۷۵0 هزار تا 800 
هزار خودرو است. وي با بيان اينكه در تمام دنيا نيز 
الزامات و محدوديت هايي براي تردد خودروها ايجاد 
مي كنند، تصريح كرد: اين كار براي مديريت شهرها 

است و موضوعي است كه بسيار اهميت دارد.
رييس كميته عمران شوراي شهر تهران با اشاره به 
اينكه از بيش از 4 ميليون خودرو در تهران، ۳ ميليون 
خودرو در سطح ش��هر فعال هستند، افزود: ميزان 
تردد اين خودروها از نيم ساعت الي 4 الي ۵ ساعت 
در روز است و ما بايد بر اساس طرحي تردد خودروها 
در تهران را در روز به 800 هزار خودرو برسانيم و اين 
اقدام باعث تردد روان در سطح معابر و بزرگراه هاي 

شهر تهران باشد.
آقاميري ادامه داد: پيش��نهاد مش��خص بنده اين 
است كه بر اساس طرحي تردد خودروها را در روز بر 
اساس پلاك ها انجام بدهيم و از شنبه تا چهارشنبه 
تردد خودروها بر اساس نوع پلاك و زوج و فرد انجام 
شود تا شاهد تردد يك پنجم خودروها از بازه زماني 
شنبه تا چهارشنبه هر هفته باشيم و اين امر مي تواند 
موجب روان تر شدن تردد خودروها در سطح شهر 

تهران باشد.
وي گفت: بر اساس اين طرح پيشنهاد پنجشنبه ها و 
جمعه ها و روزهاي تعطيل تردد خودروها در سطح 

شهر تهران آزاد باشد.
وي با اشاره به پيشنهاد مطرح شده تصريح كرد: بنا 
بر پيشنهاد مطرح ش��ده ما مي توانيم فروش طرح 
ترافيك را نيز در س��طح ش��هر تهران كه هم اينك 
روزانه ۱۱0 هزار خودرو اس��ت را افزايش بدهيم و 
اين ميزان به ۲00 هزار خودرو برسد و بر اساس آن 
روزانه 800 هزار خودرو تردد داشته باشند البته اين 
مساله نياز به كار كارشناسي دارد ضمن اينكه ما در 

جلسات به اين موضوع پرداخته ايم.

تعويضپلاكخودرو
درمراكزمعاينهفني؟

مديرعامل شركت معاينه فني خودروهاي تهران 
 گفت: در حال بررسي طرح »تعويض پلاك خودرو «

 در مراكز معاينه فني هستيم؛ در اين راستا جلساتي 
با پليس راهور داش��تيم و در مراحل نهايي است و 
به زودي عملياتي خواهد ش��د. ش��ادي مالكي در 
گفت وگو با تس��نيم درباره اهمي��ت و نقش مراكز 
معاينه فني در كاهش آلودگي هواي تهران اظهار 
كرد: پايش مستمر خودروها پس از دوره معافيت و 
حصول اطمين��ان از صحت عملكرد آنان به جهت 
آلودگي، ايمني و فني از جمله اقداماتي است كه در 
اين شركت رقم مي خورد. وي با بيان اينكه در سال 
گذشته نزديك به ۳00 هزار خودرو كه در سيستم 
آلايندگي دچار نقص بودند شناسايي شدند، افزود: 
از ابتداي امس��ال تاكنون از 860 ه��زار خودرويي 
كه براي تست معاينه فني مراجعه كردند نزديك 
به ۷0 ه��زار خودرو در سيس��تم ترمز دچار نقص 
بودند. مديرعامل شركت معاينه فني خودروهاي 
تهران اظهار كرد: تعوي��ض پلاك خودرو در مراكز 
معاينه فني يكي ديگر از اقدامات در حال بررس��ي 
اس��ت كه در اين راس��تا جلس��اتي با پليس راهور 
داشتيم و در مراحل نهايي اس��ت. مالكي با تاكيد 
بر اينكه شناس��ايي و رفع نواقص فن��ي خودروها 
در كاه��ش آلودگي هوا و تصادف��ات درون و برون 
شهري تهران بس��يار تاثيرگذار خواهد بود، ادامه 
داد: آلودگي هوا در كلان شهرها يكي از دغدغه هاي 
مهم مديريت شهري اس��ت لذا ستاد معاينه فني 
به عنوان ريي��س كميته تخصص��ي معاينه فني 
كلان شهرها پيش��نهادي را در قالب يك لايحه به 
مراجع بالادستي و متوليان امر تحت عنوان بازنگري 
حدود مجاز آلايندگي در كلان شهر به نسبت ساير 
شهرس��تان ها ارايه كرديم. وي با اش��اره به اينكه 
بسياري از خودروهايي كه هنوز مشمول معاينه فني 
نيستند )خودروهاي صفر به مدت 4 سال بنابر قانون 
هواي پاك نيازي به معاينه فني ندارد( براي دريافت 
معاينه فني برتر مراجعه مي كنن��د، تصريح كرد: 
بعضاً اين خودروها به دليل نقص در سيستم ايمني، 
موفق به دريافت گواهي معاينه فني برتر نمي شوند؛ 
در سال گذشته ۵ درصد خودروهاي مراجعه كننده 
داراي نقص در سيستم ترمز بودند و ۲۱ درصد هم 
به جهت مشكل در سيستم ايمني موفق به دريافت 
معاينه فني نشدند. مديرعامل شركت معاينه فني 
خودروهاي تهران با تاكيد بر اينكه در سال گذشته 
توسعه زيرساخت هاي معاينه فني خودرو بعد از ۵ 
سال مورد توجه قرار گرفت، عنوان كرد: دو خط به 
خطوط مكانيزه معاينه فني شهر تهران به صورت 
ثابت در غرب شهر اضافه شد كه با اضافه شدن اين 
مركز مي توانيم س��الانه ۵6 هزار خودرو بيشتري 
را پذيرش كني��م. مالكي درباره توس��عه خدمات 
در مراكز معاينه فني گفت: با مش��اركت ش��ركت 
ساماندهي مشاغل و جلس��ات متعددي كه با آنها 
داش��تيم بناس��ت خريد و فروش خودرو در مراكز 
معاينه فني نيز انجام ش��ود. در گام اول براي خريد 
و فروش خودرو ۳ مرك��ز را در نظر گرفتيم كه اگر 

موفقيت آميز بود به مراكز ديگر هم تعميم دهيم.

هشدارزردهواشناسي
در۱۹استان

هواشناسي به دليل نفوذ سامانه بارشي به كشاورزان در 
۱۹ استان هشدار داد و بر تسريع در كشت محصولات 
پاييزه و انتقال نهاده هاي كش��اورزي به اماكن مسقف 
توصيه كرد. به گزارش ايرنا، سامانه بارشي تا پايان روز 
جمعه در كشور فعال است موجب احتمال خسارت به 
محصولات باغي، زراعي، سازه هاي موقت و ماشين آلات 
كش��اورزي خواهد شد. هواشناسي به كش��اورزان در 
خصوص تس��ريع در كشت محصولات پاييزه و انتقال 
نهاده هاي كش��اورزي به اماكن مس��قف، زهكشي و 
پاك س��ازي مس��ير آب باغات و مزارع با توجه به وقوع 
بارش، عدم انجام آبياري، محلول پاش��ي و سم پاشي 
ب��ا توجه به وقوع بارش، تس��ريع در انتقال محصولات 
برداشت شده به مكان هاي مسقف )چغندرقند، سيب 
زميني، انگور، صيفي جات، مركبات، خرما و ...(، كنترل 
دما و رطوبت انبارها با توجه به افزايش رطوبت، جهت 
جلوگيري از خس��ارت بيماري هاي قارچي و بس��ته 
نگه داشتن دريچه هاي گلخانه ها در هنگام كاهش دما 
و بارش توصيه كرده است. همچنين جلوگيري از نفوذ 
روان آب به داخل سالن هاي پرورشي، تنظيم دريچه هاي 
ورودي و خروجي آب استخرها با توجه به رخداد بارندگي 
و خودداري دامداران و عشاير از عبور در ارتفاعات، توقف 
در حاشيه رودخانه ها و مسيل  ها با توجه به وقوع بارش 
توصيه مي شود. روز  چهارشنبه احتمال كاهش دما در 
چهارمحال و بختياري، كهگيلويه و بويراحمد، شمال 
فارس، خوزستان، ايلام، مركزي، تهران، قم، آذربايجان 
غربي، كردستان، كرمانشاه، همدان، لرستان، اصفهان، 
سمنان، خراسان ش��مالي، خراسان جنوبي، خراسان 
رضوي، هرمزگان وجود دارد. هواشناسي اين توصيه ها را 
در روز پنجشنبه براي كشاورزان كهگيلويه و بويراحمد، 
چهارمحال و بختياري، اصفهان، فارس، بوش��هر، نوار 
شرقي خوزس��تان، هرمزگان، يزد، كرمان، سيستان و 

بلوچستان، خراسان جنوبي دارد.

پلدوممرزيايرانوارمنستان
ساختهميشود

قرارداد س��اخت پ��ل دوم مرزي ايران و ارمنس��تان 
براي افزايش ظرفيت تردد كاميون و كشنده ها بين 
۲ كشور امضا شد. به گزارش تسنيم، در سفر مهرداد 
بذرپاش وزير راه و شهرس��ازي به ارمنستان قرارداد 
ساخت مس��ير وارداتي دزور تا خروجي تونل )حدود 
۱۱ كيلومتر( و بازسازي جاده آگاراك- وارداتي دزور 
)ح��دود ۲۱ كيلومتر( در چارچوب س��رمايه گذاري 
ترانش 4 كريدور ش��مال-جنوب توسط دو شركت 
ايراني و نماينده دولت ارمنس��تان امضا شد. در اين 
س��فر موضوعات همكاري هاي بين دو كشور درباره 
ارايه تسهيلات به شركت هاي ايراني، حذف عوارض 
ج��اده اي، ارتقاي همكاري ه��ا در چارچوب كريدور 
شمال-جنوب و كريدور خليج فارس- درياي سياه، 
گسترش حمل ونقل ريلي و استفاده از ظرفيت هاي 
لجستيكي و بندري ايران مورد مذاكره و تبادل نظر 
قرار گرفت. ارزش قرارداد اجراي پروژه هاي راهسازي 
ارمنس��تان توس��ط پيمانكاران ايراني ۲۱0 ميليون 
دلار اعلام ش��ده اس��ت. اين قرارداد با هدف تكميل 
زنجيره ه��اي كريدوري ش��مال-جنوب در منقطه 
قفقاز عملياتي مي ش��ود. يكي از اولويت هاي وزارت 
راه و شهرس��ازي در دولت سيزدهم توجه به توسعه 
زيرس��اخت هاي ترانزيتي بوده اس��ت. در اين راستا 
توسعه ترانزيت و به صفر رس��اندن عوارض جاده اي 
و تعرفه ترانزيت كالا يكي از دس��تور كارهاي ايران و 
ارمنستان است. در سفر ديروز وزير راه و شهرسازي به 
ارمنستان در خصوص ساخت پل دوم مرزي با توجه 
به محدوديت تردد كاميون و كشنده ها از پل كنوني 
توافق حاصل شد. براي اين منظور مقرر شده در اسرع 
وقت گروه كاري مشترك براي احداث پل مرزي دوم 
تشكيل شود تا اين پروژه به قرارداد برسد. همچنين 
در سفر وزير راه و شهرسازي به ارمنستاني ها پيشنهاد 
شده تا شركت هاي ايراني در اين كشور مدرسه سازي 
و سدس��ازي كنند. بذرپاش با بيان اينكه جمهوري 
اسلامي ايران از قفقازي كه توام با صلح باشد پشتيباني 
مي كند، گفت: سياست قطعي ما برپايه صلح در منطقه 
اس��ت و ما همواره از تماميت ارضي كشور ارمنستان 
دفاع كرديم و به اين سياست ادامه مي  دهيم تا بتوانيم 
در راستاي توس��عه سياست همسايگي گام برداريم. 
همچني��ن با توجه ب��ه اينكه در اي��ران فرصت هاي 
خوبي در حوزه توس��عه ترانزيت و لجستيك وجود 
دارد تلاش مي كنيم تا از اين فرصت ها براي گسترش 

روابط بهره ببريم. 

هشداربهسازمان
هواپيماييكشوري

درپيتأخيرمداومپروازها
معاون توليدي سازمان بازرس��ي در پي تأخير مداوم 
پروازها، از عملكرد نامناسب شركت هاي هواپيمايي در 
جابه جايي مسافر انتقاد كرد و گفت: در راستاي نظارت 
بيشتر بر عملكرد شركت هاي هواپيمايي و جلوگيري 
از تأخيرها به سازمان هواپيمايي كش��ور هشدار داده 
شده است. به گزارش تس��نيم، احمد اسديان؛ معاون 
نظارت و بازرس��ي امور توليدي س��ازمان بازرسي كل 
كشور در پي تأخير مداوم پروازها، از عملكرد نامناسب 
شركت هاي هواپيمايي در جابه جايي مسافر انتقاد كرد 
و گفت: بررسي هاي ميداني سازمان بازرسي، گزارش ها 
و ش��كايات واصله به اين دستگاه حكايت از نارضايتي 
مردم از تأخير مداوم پروازها دارد. اسديان با بيان اينكه 
متأسفانه برخي پروازها با تأخير انجام مي شود و اين امر 
منجر به معطلي مردم در فرودگاه ها شده است، افزود: بر 
همين اساس سازمان بازرسي در راستاي نظارت بيشتر 
بر عملكرد شركت هاي هواپيمايي و به منظور رعايت 
حقوق عامه و جلوگيري از تأخيرها به سازمان هواپيمايي 

كشوري هشدار داده است.

اعضاي پارلمان شهري پايتخت نقاط ضعف شوراي ششم را بررسي كردند

دبير اتحاديه مشاوران املاك تهران: فقط فروش فوري ها پاي معامله مي آيند

انحراف شورا از مسير »سياست گذاري« و »نظارت«

2روايتمتفاوتازتحولاتمسكنتهران
گروه راه و شهرسازي|

در حالي كه بر اساس تازه ترين آمارهاي رسمي از تحولات 
بازار مسكن تهران، حجم معاملات ملكي در اين شهر به 
حداقل )۳ هزار فقره در ش��هريورماه سال جاري( رسيده 
است، وزير امور اقتصادي و دارايي با استناد به همين آمار، 
از »كاهش سفته بازي در بازار مسكن« خبر داده است. اين 
در حالي اس��ت كه به گفته دبير اتحاديه مشاوران املاك 
تهران عليرغم كاهش قيمت مسكن در دوره ركود، توان 
خريد وجود ندارد و فروشنده هم پاي معامله نمي آيد. به 
گزارش »تعادل«، بررسي اين اظهارات حاكي از وجود دو 
روايت و تفسير متفاوت از آمارهاي رسمي در جامعه است. 
يكي روايت رسمي و ديگري روايت غير رسمي كه به زندگي 
مردم نزديكتر است.  سعيد لطفي، دبير اتحاديه مشاوران 
املاك تهران در گفت وگو با ايلنا درب��اره ركود فراگير در 
بخش مسكن و افت قيمت ها ناشي از ركود اظهار داشت: 
افت قيمت ناشي از ركود به بازار مسكن در شهر تهران هم 
سرايت كرده  است. البته بايد توجه داشت قبل از اين ركود، 
قيمت ها در بازار مسكن افزايش قابل توجهي داشت و در 
چند ماه منتهي به پايان سال گذشته هم قيمت ها در اين 
بازار همراه با افزايش نرخ ارز به طور جهشي رشد داشت اما 
با اين ركود تا حدودي حباب قيمتي از اين بازار تخليه شد.

وي با بيان اينكه ركود بازار مسكن روند خوبي نيست، ادامه 
داد: ۲00 ش��غل به طور مستقيم و غير مستقيم به بخش 
مسكن ارتباط دارد و ركود مسكن به معناي كاهش اشتغال 

در حوزه هاي مرتبط در مسكن و ساختمان است.
دبير اتحاديه مشاوران املاك استان تهران با تاكيد بر اينكه 

بازار مسكن فروشنده ندارد، گفت: هرچند ركود منجر به 
كاهش قيمت ش��ده اما پاي معامله هم فروشنده واقعي 
نداريم و برخي از مالكان در برابر كاهش قيمت مس��كن 
مقاومت مي كنند. از س��وي ديگر، ت��وان خريد مردم هم 
به شدت كاهش پيدا كرده و امكان خريد حتي در شرايط 
كاهش قيمت را ندارند. لطفي افزود: تنها فروش��ندگان، 
فروش هاي فوري هستند كه پاي معامله مي آيند چراكه 
نياز فوري به پول دارند و معمولا زير قيمت هم واحد را به 
فروش مي رسانند. وي با بيان اينكه تعداد معاملات به شدت 
كاهش پيدا كرده اظهار داش��ت: ركود حال حاضر ركود 
تورمي نيست و اين ركود منجر به كاهش قيمت ها شده 
البته معاملات مسكن در تهران محدود است و از بين مناطق 
تنها منطقه ۵ از مناطق پر معامله محسوب و از اين واحدها 

هم اكثر معاملات مربوط به معاملات ريزمتراژ مي شود.
دبير اتحاديه مش��اوران املاك اس��تان تهران با اشاره به 
تقاضا در بازار مسكن شهرهاي حومه تهران گفت: نسبت 
به وضعيت بازار مس��كن تهران، معاملات در بازار مسكن 
شهرهاي حومه تهران بيشتر است اما وضعيت حالت رونق 
ندارد. زماني مي توان گفت بازار مسكن وارد رونق شده كه 
خانه اولي ها نسبت به خريد مس��كن اقدام كنند و وقتي 
تقاضاي خانه  اولي ها در بازار افزايش پيدا كند، مي توان گفت 

وارد دوره رونق شده ايم.

ترمزرشدقيمتمسكنكشيدهشد
احسان خاندوزي، وزير اقتصاد و سخنگوي اقتصادي دولت 
ديروز در بخشي از كنفرانس مطبوعاتي خود با بيان اينكه 

ترمز رشد قيمت  در بازار مسكن كشيده شد است، اظهار 
كرد: در پنج ماه منتهي به شهريور امسال كاهش 46 واحد 
درصدي تورم مس��كن را تجربه كرديم. ميانگين قيمت 
مسكن در شهر تهران در شهريورماه نسبت به ابتداي تيرماه 
پنج درصد كاهش را نشان مي دهد و تورم ماهانه اين بخش 
در تيرماه ۲.8 درصد، در مرداد 0.۷ درصد و در شهريورماه 

۱.۷ درصد بوده است.
وي يادآور شد: مقايسه امسال با سال گذشته در حوزه تورم 
مسكن نشان مي دهد تورم نقطه به نقطه در شهريورماه 
سال جاري به ۷۵.۲ درصد رسيد كه نسبت به شاخص نقطه 
به نقطه مردادماه، حدود ۹ واحد درصد كاهش را به ثبت 
رسانده است.  تورم نقطه به نقطه شهريورماه هم نسبت به 
قله قيمتي كه در ارديبهشت امسال داشتيم  و اين ميزان را 
در ارديبهشت نسبت به سال قبل با ۱۲۱ درصد رشد مواجه 

كرد، به كاهش 46 واحد درصدي رسانده است.
خاندوزي ادامه داد: اين آمار نشان مي دهد روند قيمتي در 
اين بازار مهم براي مردم و با اهميت براي دولت، وارد سيكل 
كاهشي شده است. البته تورم يكساله منتهي به شهريورماه 
امسال به 8۳.۹ درصد رسيده كه نسبت به مرداد ۱.۹ واحد 

درصد رشد داشته است.

كاهشسفتهبازيدربازارمسكن
س��خنگوي اقتصادي دولت با بيان اينكه درخواست ما از 
مجلس اين است كه نهايي شدن قانون ماليات بر سوداگري 
را در اولوي��ت قرار دهند، تصريح كرد: همواره بخش��ي از 
پيشران هاي افزايش قيمت در بخش دارايي ها به ويژه در 

حوزه مسكن، سوداگري هاي بازار مسكن بوده است. با توجه 
به تدابير ماه هاي اخير مبني بر اينكه از ابزارهاي تنظيمي 
براي تنظيم سوداگري ها و كاهش و تعديل سفته بازي در 

بازار مسكن استفاده كنيم، وضعيت بهتر شده است.
خاندوزي تاكيد كرد: برخي بنگاه هاي معاملات ملكي كه 
در افزايش قيمت نقش داشتند، تعطيل شدند و در عين 
حال همراهي دولت و مجلس براي تصويب قانون ماليات 
بر عايدي سرمايه منجر به كم رونق شدن سفته بازي ها در 

بازار مسكن شده است.
وي ادام��ه داد: دولت به اين دليل بس��يار مايل اس��ت كه 
مجلس شوراي اس��لامي بلافاصله بعد از تعيين تكليف 
لايحه برنامه هفتم، مصوبات ماليات بر سوداگري و دلالي 
را بررسي و تصويب كند تا بتوانيم به اين بيماري طولاني و 

مزمن غلبه كنيم.

مسكن2۵متريدردستوركاردولتنيست
خاندوزي همچنين در پاسخ به پرسشي درباره وضعيت 
س��اخت مس��كن ۲۵ متري، تصريح ك��رد: دولت هرگز 
برنامه اي براي ساخت مس��كن ۲۵ متري نداشته است و 
وزارت مسكن با ساخت مس��كن كوچك مقياس موافق 
نيس��ت. پروژه هاي ساخت مس��كن هيچگاه وارد بخش 
كوچك مقياس نش��ده، چراكه تناسبي با ابعاد اجتماعي 
و روانشناختي خانواده ايراني ندارد. اين اقدام نه مطابق با 
صلاح اجتماعي اس��ت و نه در دستوركار دولت قرار دارد؛ 
اگر س��ازندگان بخش خصوصي طرح هاي��ي دارند، بايد 

پاسخگو باشند.



به عقیده برخی تحلیلگران صنعت، بیت کوین مشابه 
با عرضه اولین ETF طلا، ش��اهد رشد قابل توجهی 
خواه��د ب��ود. بااین ح��ال، افزایش احتم��ال تأیید 
درخواست ETF اسپات بلک راک تنها عاملی نبود که 
قیمت این ارز دیجیت��ال را برای اولین بار در ۱۸ ماه 

گذشته به بالای ۳۵٬۰۰۰ دلار رساند. 
این روزها نقطه عطف مهمی در کشمکش طولانی 
میان گری اسکیل و کمیسیون بورس و اوراق بهادار 
ایالات متحده رخ داد. بر اساس حکم دادگاه استیناف، 
این آژانس باید درخواست گری اسکیل برای تبدیل 
صندوق بیت کوین تراست به یک ETF اسپات بیت 
کوین را دوباره بررسی کند.علاوه بر این، خولیو مورنو 
رئیس بخش تحقیقات کریپتوکوانت، خاطرنش��ان 
کرد: افزایش قیمت بیت کوین، در درجه اول ناش��ی 
از معامله گ��ران ش��ورت بود که مجبور به پوش��ش 
موقعیت های معاملاتی خود شدند. با افزایش قیمت 
به بالای ۳۱٬۰۰۰ دلار، شاهد کاهش قابل توجهی در 
حجم معاملات باز بیت کوین بودیم. جو کنسورتی 
تحلیلگر بازار در »د بیت کوین لیِِر« نیز با تأیید این 
نظر، اظهار داش��ت: هنگامی ک��ه قیمت بیت کوین 
ب��ه ۳۱٬۰۰۰ دلار رس��ید، انباش��ت قابل توجهی از 
موقعیت ه��ای معاملاتی فیوچرز وجود داش��ت که 
یادآور جه��ش از ۲۵٬۰۰۰ دلار ب��ه ۳۰٬۰۰۰ دلار 
اس��ت که در اوخر ژوئن )خرداد( ش��اهد آن بودیم. 
البته، افزایش قیمت  ناش��ی از اه��رم  مالی می تواند 
مخاطره آمیز باش��د؛ زیرا شبیه س��ازه  ای که بر روی 
زمینه های ناپایدار س��اخته اس��ت. برنش��تاین در 
یادداشتی دلیل افزایش اخیر را که باعث عبور قیمت 
بیت کوین از خط مقاومت ۳۱٬۰۰۰ دلاری ش��د به 
بلک راک نسبت می دهد که ETF اسپات بیت کوین 
خود را با نماد BITC در ش��رکت تس��ویه معاملات 

بورس نزدک )DTCC( لیست کرد.
جک تان )Jack Tan(، هم بنیان گذار »وو نتورک« 
نیز گفت: بیت کوین در مرحله »ضد گرانش« است 
و قیم��ت آن می تواند در ماه های آینده به ۷۵٬۰۰۰ 

دلار برسد.
او افزود: این جهش ناگهانی فقط پیش نمایش��ی از 
اتفاقاتی بود ک��ه در صورت تایید ETFها رخ خواهد 
داد. باتوجه به اینکه تخفیف »گری اسکیل بیت کوین 
تراس��ت« تا پایان روز جمعه ب��ه ۱۶درصد کاهش 
یافته، به نظر می رس��د که بسیاری از این تأثیرات بر 

ارزش بیت کوین، از س��طح ۲۵٬۰۰۰ دلاری قیمت 
در ماه فوریه )بهمن( آغاز ش��ده است. تان همچنین 
خاطرنشان کرد که آلت کوین ها بیشتر مطابق با روند 
ارزش سهام شرکت ها فناوری معامله می شوند؛ زیرا 
مکانیسم ایمنی بیت کوین را ندارند. او انتظار دارد که 
آنها عملکرد ضعیف تری نسبت به بیت کوین و اتریوم 
داشته باشند و در نهایت اتریوم نیز رشدی مانند بیت 
کوین را تجربه کند. دیوید لو )David Lo(، رئیس 
بخش محصولات مالی بای بیت اظهار داش��ت: بیت 
کوین بیشتر این کاتالیزورهای مثبت را دریافت کرده 
و دامیننس آن اکنون به بالاترین سطح خود از اوایل 
سال ۲۰۲۱ رسیده و توانسته است که سهم بازار را از 

اتریوم و استیبل کوین ها بگیرد.
او خاطرنش��ان کرد: ب��ا این ح��ال، کاهش تخفیف 
می توان��د منج��ر ب��ه ایج��اد فش��ار ف��روش برای 
»گری اسکیل بیت کوین تراس��ت« در آینده شود؛ 
احتمالًا سرمایه گذارانی باشند که سهام این صندوق 
را با ۴۰درصد تخفیف خریدند و اکنون به دنبال فروش 
هستند. کوین تامپسون رئیس بخش بازار سرمایه و 
رشد در میپل فایننس با تأیید اظهارات لری فینک 
)Larry Fink(، مدیرعامل بلک راک، که رشد اخیر 
بازار ارزهای دیجیتال را حرکت به س��مت نقطه ای 
امن در میان چالش های اقتصاد جهانی توصیف کرد، 
افزود: بیت کوین به عنوان مدرن طلا در حال ظهور 
اس��ت و به عنوان پناهگاهی برای سرمایه گذاران در 
زمان بی ثباتی اقتص��ادی عمل می کند. نظر فینک 
درباره حرکت به س��وی نقطه ام��ن منعکس کننده 
 )Paul Tudor Jones( نظرات اخیر پل تودور جونز
نیز هس��ت که گفته بود که ۲۰ سال پیش، طلا این 
کار را انجام می داد، اما اکنون بیت کوین جایگزین آن 
شده است. تامپسون نیز در مصاحبه اخیر خود گفت 
که اگر کمیسیون بورس ایالات متحده قصد ردکردن 
درخواست های ETF اسپات را داشت، شرکت هایی 
مانند بلک راک و فیدلتی شهرت خود را این گونه به 

خطر نمی انداختند.
افزایش قیمتی بیت کوین به ح��دود ۳۵ هزار دلار در 
حالی اتف��اق می افتد که کمت��ر از ۲۰۰ میلیون دلار 
به بازار تزریق شده اس��ت. در حال حاضر کمتر از ۲۰ 
میلیون واحد بیت کوین استخراج شده است و بخش 
قابل توجه��ی از این بیت کوین ها به دلایلی مانند گم 
شدن کلید خصوصی یا فراموشی، دیگر قابل معامله 

نیس��تند. به همین دلیل بس��یاری از کارشناسان با 
تخمین س��رمایه گذاری های احتمالی شرکت هایی 
مانند بلک راک که س��رمایه های تریلی��ون دلاری را 
 ETF مدیری��ت می کنند، بر این عقیده ان��د که تایید
می تواند حداقل میلیاردها دلار را وارد ارزهای دیجیتال 
کند. استین جکوبسون، مدیر ارشد فناوری Saxo در 
مصاحبه با رویترز گفته كه ارزش هر دارایی وابسته به 
میزان اس��تفاده افراد است. باتوجه به این موضوع که 
ETF  علاقمه مندان زیادی دارد، نقدینگی را افزایش 
 ETF می دهد. با گسترش گمانه زنی های مرتبط با تایید
بیت کوین علاوه بر افزایش قیمت بیت کوین، اتریوم هم 
توانست به بالاترین قیمت خود از اگوست رسیده است. 
همچنین سهام های مرتبط با شرکت های رمزارزی 
مانند صرافی کوین بیس و میکرواستراتژی هم افزایش 
پیدا کردند. در بین ش��رکت های سرمایه گذاری که 
درخواس��ت ETF خود را به کمیسیون بورس و اوراق 
 iShares ETF بهادار آمری��کا داده اند، بلک راک ب��ا
بیشتر توجه ها را به خود جلب کرده است. چراکه نام 
این صندوق به لیست ش��رکت تسویه معاملات بازار 
بورس نزدک یا DTCC اضافه شده است. در این مورد 
تحلیلگر بلومبرگ معتقد است اضافه شدن نام صندوق 
به لیس��ت DTCC می تواند بخشی از فرآیند عرضه 
یک ETF ارز دیجیتال به بازار باشد. در کنار بلک راک، 
شرکت های سرمایه گذاری دیگری مانند گری اسکیل 

هم درخواس��ت ETF خود را ثبت کرده اند. شرکتی 
که درخواس��تش رد و در نهایت قاضی فدرال تصمیم 
کمیس��یون بورس و اوراق بهادار آمری��کا را برای رد 
 Grayscale Investments شرکت ETF پیشنهاد
را لغو کرد. ب��ه همین دلیل فش��ارهای قضایی روی 
SEC افزایش یافته و با اضافه شدن نام ETF بلک راک به 
DTCC، علاقه مندان به بازار ارزهای دیجیتال احتمال 

تایید را بیشتر می بینند.

  آیا افزایش قیمت طلا، منجر به تداوم روند 
صعودی بیت کوین می شود ؟

در این ش��رایط، برخی تحلیلگران عقی��ده دارند که 
رش��د ارزش دارایی های حس��اس به نرخ بهره، مانند 
طلا، می تواند نش��انه ای مثبت از تداوم روند صعودی 
این ارز دیجیتال در کوتاه مدت باشد. درحالی که طلا 
رش��د ۶.۷درصدی را در ۳۰روز گذش��ته ثبت کرده، 
قیمت بیت کوین بی��ش از ۱۴.۶درصد افزایش یافته 
است. البته، آغاز تنش ها در خاورمیانه در کنار تداوم 
گمانه زنی ها در مورد پایان سیاس��ت انقباضی فدرال 
ررزو که نش��ان می ده��د ی��ک دوره تورمی در پیش 
است، باعث شد تا رش��د قیمت طلا یک هفته پیش 
از بیت کوین آغاز ش��ود. گرگ ماگدینی مدیر بخش 
مشتقات در آمبرداتا، دراین باره گفت: نرخ های بهره 
درحال حاضر، بزرگ ترین مح��رک اقتصادی کلان 

هستند؛ اما به طور شگفت انگیزی، دارایی های حساس 
به نرخ، مانند طلا، شاهد روند صعودی بودند که خبر 
خوبی برای بیت کوین اس��ت. او افزود که هزینه های 
جنگ به طور س��نتی باعث ایجاد تورم خواهند شد و 
فدرال رزرو نیز به طور هم زمان، در شرایطی که اقتصاد 
ایالات متحده استوار باقی مانده، به توقف روند افزایش 
نرخ بهره اش��اره می کند. با توجه به خوش بینی بازار 
نسبت به تأیید مجوز ETF های اسپات، روند کنونی 
احتمالًا منجر ب��ه افزایش قیمت ط��لا و بیت کوین 
خواهد شد. ماگدینی خاطرنش��ان کرد: بیت کوین، 
با توجه به قابلیت انتقال آس��ان، نگهداری ناش��ناس 
آن در برابر دول��ت و مصون بودنش از تورم، همچنان 
دارایی جذاب تری نسبت به طلا است. با درنظرگرفتن 
خوش بینی ها نس��بت به عرضه ETF های اس��پات و 
دع��وای حقوقی ریپل، به عقیده م��ن، روند تحولات 
برای بیت کوین بسیار صعودی خواهد بود. تحلیلگران 
»بلاک ور سلوشنز« نیز عقیده دارند که رشد کنونی 
قیمت حاصل تأثیر تأیید احتمالی یک ETF اسپات 
بیت کوین بر بازار اس��پات اس��ت. آن ها خاطرنشان 
کردند: ازآنجایی که س��رمایه گ��ذاران به دنبال قایق 
نجاتی هس��تند که بیت کوین در ش��رایط بی ثباتی 
اقتصادی و ژئوپلیتیکی فراهم می کند و گمانه زنی ها 
در مورد آینده بیت کوین بلاتکلیف تأیید ETF اسپات 
است، پرایس اکشن کاملًا صعودی خواهد بود. به گفته 
الکس تورن )Alex Thorn,(، رئیس واحد تحقیقات 
»فرم واید«، جهت گیری بازارسازان آپشن نشان دهنده 
امکان حرکت ناگهانی به سمت قیمت  های بالاتر است. 
تورن توضیح میدهد که بازارسازان موقعیت های گامای 
ش��ورت )Short Gamma Position( را حف��ظ 
کرده اند که آن ها را مجبور به خرید با قیمت بالا و فروش 
با قیمت پایین با حرکت ب��ازار می کند. معامله گران 
این کار را انج��ام می دهند تا موقعیت های معاملاتی 
خود را دوب��اره به حالت خنثی بازگردانند، اقدامی که 
به طور ناخواسته باعث افزایش نوسانات قیمت خواهد 
شد. تورن افزود: با افزایش قیمت اسپات بیت کوین، 
بازارس��ازان آپش��ن بیت کوین، به طور فزاینده ای به 
موقعیت های گامای شورت حرکت می کنند. وقتی گاما 
شورت است و قیمت اسپات افزایش می یابد، باید دوباره 
در بازار اسپات خرید کنید تا دلتا خنثی بماند. نتیجه 
این اقدامات، رشد انفجاری کوتاه مدت بیت کوین در 

آینده نزدیک خواهد بود.
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برگزاري سمینار سواد رسانه اي
و اطلاعاتي با حمایت همراه اول

»سمینار سواد رس��انه اي و اطلاعاتي« با محور اصلي 
»دس��تور كار جمعي جهاني« به همراه س��ه كارگاه 
آموزشي تخصصي با حمایت همراه اول در دانشكده 
مطالعات جهان دانش��گاه تهران برگزار مي ش��ود كه 
حضور در آنه��ا براي تمامي علاقه من��دان به صورت 

رایگان فراهم است. 
به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سیار 
ایران، به مناسبت فرارسیدن دوازدهمین هفته جهاني 
سواد رسانه اي و اطلاعاتي، »كرسي یونسكو در فضاي 
مجازي و فرهنگ: دوفضایي شدن جهان« با همكاري 
دانشكده مطالعات جهان دانش��گاه تهران و حمایت 
همراه اول اقدام به برگزاري »ششمین سمینار سواد 
رسانه اي و اطلاعاتي« با محوریت دستور كار جمعي 

جهاني مي كند.
این س��مینار با همكاري س��ازمان ها، موسس��ات و 
انجمن هاي داخلي و بین المللي در امروز چهارشنبه ۳ 
آبان ۱۴۰۲ مصادف با روز جهاني توسعه اطلاعات از 
ساعت ۳۰ :۸ تا ۱۷ برگزار مي شود و حضور در آن چه به 
شكل حضوري و چه مجازي، با طي كردن فرآیند ثبت 

نام براي تمامي علاقه مندان فراهم است.
در خلال برگزاري این رویداد، س��ه كارگاه آموزشي 
تخصصي با موضوعات »سواد دیجیتال و اهمیت آن در 
آینده جهان شبكه اي ساعت ۱۰ تا ۱۱«، »چالش هاي 
نظام سازي در مواجهه با مساله بیوسایبورگ )زیست 
اندام هاي سایبري( در آینده تمدني ایران ساعت ۱۱ تا 
۱۲« و »دگرگوني هاي سواد اطلاعاتي و سواد رسانه اي 
در نسبت با هوش مصنوعي ساعت ۱۵: ۱۵ تا ۴۵ :۱۶« 

نیز به همت همراه اول برگزار مي شود.
هدف از برگزاري س��مینار سواد رسانه اي و اطلاعاتي 
بررسي مفهوم سواد رسانه اي و اطلاعاتي در خدمت 
منافع مردم و اش��اره به چگونگي نق��ش آن در بهبود 
سطح اطلاعات، مش��اركت و توانمندسازي همگان 

است.
تلاش بر این است كه با بررسي این مسائل، گامي در 
راستاي دستیابي به نظام اطلاعاتي آزاد و كثرت گرا، 
ترویج توسعه پایدار، مشمولیت، برابري، گفت وگوي 
بین فرهنگي، و پاسداري از دموكراسي برداشته شود.

با توجه به اهمیت روز افزون سواد رسانه اي و اطلاعاتي 
در حوزه هاي فرهنگي، آموزش��ي، سیاسي و امنیتي 
كشور، این س��مینار پلتفرمي براي شناسایي و ایجاد 
فضاي گفت وگ��و و تب��ادل تجارب بین اس��تادان و 
پژوهشگران سواد رسانه اي و اطلاعاتي ایجاد مي كند.

هم��راه اول از تمامي علاقه مندان به این حوزه دعوت 
كرده تا ضمن شركت در این سمینار رایگان، اگر تمایل 
به دریافت گواهي بین المللي دارند با مراجعه به نشاني 
https: //mil.ut.ac.ir نسبت به دریافت اطلاعات 

بیشتر و انجام فرآیند ثبت نام خود اقدام كنند.

قیمت بیت کوین برای اولین بار در ۱۸ ماه گذشته به ۳۵ هزار دلار رسید

صعود چشمگیر ارزهای دیجیتال

 ش�رکت فولاد خوزس�تان در نظر دارد مقدار 6000 تن کک تزریق )2-0( را از طریق برگزاری مناقصه عمومی
 یک مرحله ای با انتخاب یک یا چند شرکت از تولید کننده و تامین کننده با سوابق تجارب و توانمندی مناسب 

و مورد قبول خریداری نماید. 
لذا از کلیه شرکت های تولیدکننده و تامین کننده مرتبط با موضوع مناقصه دعوت می گردد در صورت تمایل به 
شرکت در مناقصه و پس از بررسی کلیه شرایط و ضمائم مناقصه اعلام آمادگی خود را جهت شرکت در مناقصه 
در سایت pim.ksc.ir ثبت نموده و جهت پیگیری و کسب اطلاعات بیشتر در ساعت های اداری با کارشناس 

خرید مربوطه تماس حاصل نمایند.
کارشناس خرید: رضا شولستانی - ایمیل: RE.SHOOLESTANI@KSC.IR - شماره تلفن: 00۹۸6۱۳2۱۳6۱۹۴
شرکت کنندگان می بایست جهت سپرده شرکت در مناقصه: 2 درصد مبلغ پیشنهاد مالی خود در مناقصه را 
به عنوان ضمانت نامه بانکی، بلوکه مالی و یا واریز وجه نقد به حس�اب های شرکت فولاد خوزستان )به شماره 

حساب های زیر ( انجام دهند.
 )IR5۴0۱70000000۱025۱۳۱۸6002 :حس�اب س�یبا ب�ه ش�ماره 0۱025۱۳۱۸6002 – )ش�ماره ش�با 

)IR5۴0۱70000000۱025۱۳۱۸6002 :حساب سیبا به شماره 0۱025۱۳۱۸6002 – )شماره شبا
- جدول زمانی انجام مناقصه

ضمنا متن آگهی در سایت شرکت فولاد خوزستان به نشانی اینترنتی www.ksc.ir درج گردیده است.

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای
شماره مناقصه ۵۲۴۷۴۵۳۲

»سال مهار تورم ، رشد تولید«

آخرین مهلت اعلام آمادگی و 
ارسال مدارك ارزیابي جهت 

تشخیص صلاحیت

آخرین مهلت دریافت اسناد 
مناقصه در صورت تایید 

صلاحیت

آخرین مهلت ارائه 
پاکات مناقصه

تاریخ گشایش 
پاكات فني

۱۴02/0۸/05۱۴02/0۸/۱6

شرکت فولاد خوزستان
سهامی عام

نوبت دوم

 سامانه پیامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه 

پیامك نمایند. 

اینجانب :  زهرا طیبی  مالک خودرو: پژو 405SLX-TU5  به ش�ماره شاس�ی: 
NAAM31FC8EK878573  شماره موتور: 139B0056224  بعلت فقدان 
اسناد فروش تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را نموده است. لذا چنانچه هر 
کس ادعایی در مورد خودروی مذکور دارد ظرف ده روز به دفتر حقوقی سازمان 
فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند مراجعه نماید. 

بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

مفقودی

شرکت سهامی پشتیبانی امور دام کشور 
آگهی مزایده عمومی فروش املاک شماره 1۴0۲/۵9

۱-مزایده گزار: اداره کل پشتیبانی امور دام کشور استان مازندران به شناسه ملی ۱۴00277۱7۳6 و شماره اقتصادی ۴۱۱۱۱۳67۳77۱ 
2- موضوع مزایده: فروش ملک  مندرج در جدول ذیل از طریق س�امانه تدارکات الکترونیکی دولت )setadiran.ir( با شماره مزایده 200200۱0۱۴0000۳۹ با وضعیت 

موجود و بصورت نقدی طبق شرایط آگهی و اسناد مزایده

۳- ن�وع تضمین ش�رکت در مزایده ) فرآیند ارج�اع کار( : اصل فیش واریزی وجه نقد به ش�ماره حس�اب ش�با IR ۹00۱0000۴00۱0۳۹۸06۳7056۴ با کد شناس�ه    
۹0۱20۳۹5۳۱0000000000000000000۹  خزانه بانک مرکزی قابل واریز در کلیه شعب بانک ملی ایران و سایر بانک های مجاز یا ضمانت نامه بانکی به نام مزایده گزار )کلیه 
بانک ها به جز بانک های س�رمایه و بانک ایران زمین( و یا اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانک ها و دولت با قابلیت بازخرید قبل از سر رسید )موضوع قانون نحوه 
انتشار اوراق مشارکت( را ضمن درج در سامانه ستاد در پاکت الف لاک و مهر شده قرار داده تا ساعت ۱7 روز دوشنبه مورخ ۱۴02/0۸/22 به مزایده گزار تسلیم نمایند.

۴- مبلغ تضمین شرکت در مزایده ) فرآیند ارجاع کار(:  مبلغ تضمین در مزایده  ۴۸0/000/000 )چهارصد و هشتاد میلیون (ریال  بنام مزایده گزار )اداره کل پشتیبانی 
امور دام مازندران (

5-برنامه زمانی
۱-5- مهلت دریافت اسناد از سامانه ستاد:    تا ساعت ۱7 روز  چهار شنبه مورخ ۱۴02/0۸/۱0

2-5- زمان تحویل پاکت الف : ساعت ۱7 روز  دوشنبه مورخ ۱۴02/0۸/22
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احسان خاندوزي در نشست خبري هفتگي با نمايندگان 
رسانه ها با بيان اينكه رشد اقتصادي كشور همراه با افزايش 
جمعيت شاغل كشور صورت گرفته است، اظهار كرد: در 
تابستان امسال بيش از ۹۰۷ هزار نفر به جمعيت شاغلان 
كشور افزوده شده و نرخ بيكاري به ۷.۹ درصد كاهش پيدا 
كرده اس��ت. وي افزود: از ميان متغيرهاي بخش قيمتي 
اقتصاد به آمار بخش مس��كن بايد اش��اره كرد كه انتظار و 
دغدغه مردم در زمينه كاهش تورم مس��كن را هم توجه و 
پيگيري جدي دولت قرار داده است. از ابتداي امسال تورم 
در دارايي هاي مختلف از جمله مسكن كاهنده بود و شتاب 
افزايش قيمت ها در حوزه مسكن و ارز و ساير دارايي ها در 
هفت ماه امسال كاهش يافته است. سخنگوي اقتصادي 
دولت اعلام ك��رد: خبر خوبي براي خانواده هاي متوفياني 
داريم كه بيش از ۱۵ سال منتظر تعيين تكليف سهام عدالت 
متوفيان بودن��د. از روزهاي آينده با تمرك��ز بر روش هاي 
غيرحضوري، نماينده وراث مي تواند به سامانه هاي معرفي 
ش��ده رجوع و اين مس��اله را حل و فصل كن��د. خاندوزي 
همچنين با بيان اينكه رشد اقتصادي در دولت سيزدهم توام 
با رشد اشتغال است، يادآور شد: برخي از مقاطع در اقتصاد 
ايران، رشد اقتصادي مثبت بود اما بيكاري هم افزايش پيدا 
مي كرد. براساس گزارش مركز آمار تا پايان فصل تابستان 
نرخ بيكاري با يك درصد كاهش به ۷.۹ درصد رسيده و اين 
كاهش نرخ بيكاري همزمان ب��ا افزايش ۰.۶ درصدي نرخ 
مشاركت اقتصادي رقم خورده است. وزير اقتصاد با تاكيد 
بر اينكه بالاترين ميزان اشتغال در بخش صنعت و خدمات 
را شاهد هستيم، افزود: در بخش صنعت جمعيت شاغل 
با افزايش ۳۷۰ هزار نفري به هش��ت ميليون و ۴۰۰ هزار 
نفر رسيده اس��ت. اين ميزان از اشتغال در بخش صنعت، 
بالاترين ميزان در تم��ام ادوار اقتصاد ايران اس��ت. تعداد 
ش��اغلان در بخش خدمات نيز به ۱۲ ميليون و ۴۵۹ هزار 
نفر رسيده است كه در اين بخش نيز با افزايش ۴۸۳ هزار 
نفري شاهد بالاترين ميزان اشتغال در اين بخش هستيم. 
خاندوزي گفت: در بخش كشاورزي البته با وجود افزايش 
۵۹ هزار نفري جمعيت شاغلان، به دليل خشكسالي هاي 
اخير همچنان در سطوحي پايين تر از سال ۱۴۰۰ هستيم.

سخنگوي اقتصادي دولت با بيان اينكه ترمز رشد قيمت  
در بازار مسكن كش��يده شده است، اظهار كرد: در پنج ماه 
منتهي به شهريور امسال كاهش ۴۶ واحد درصدي تورم 
مس��كن را تجربه كرديم. ميانگين قيمت مسكن در شهر 
تهران در شهريورماه نس��بت به ابتداي تيرماه پنج درصد 
كاهش را نشان مي دهد و تورم ماهانه اين بخش در تيرماه 
۲.۸ درصد، در مرداد ۰.۷ درصد و در شهريورماه ۱.۷ درصد 
بوده اس��ت. وي يادآور شد: مقايسه امسال با سال گذشته 
در حوزه تورم مسكن نشان مي دهد تورم نقطه به نقطه در 
شهريورماه سال جاري به ۷۵.۲ درصد رسيد كه نسبت به 
شاخص نقطه به نقطه مردادماه، حدود ۹ واحد درصد كاهش 
را به ثبت رسانده است.  تورم نقطه به نقطه شهريورماه هم 
نسبت به قله قيمتي كه در ارديبهشت امسال داشتيم  و اين 
ميزان را در ارديبهش��ت نسبت به سال قبل با ۱۲۱ درصد 
رشد مواجه كرد، به كاهش ۴۶ واحد درصدي رسانده است. 
خاندوزي ادامه داد: اين آمار نشان مي دهد روند قيمتي در 
اين بازار مهم براي مردم و با اهميت براي دولت، وارد سيكل 
كاهشي شده است. البته تورم يكساله منتهي به شهريورماه 
امسال به ۸۳.۹ درصد رسيده كه نسبت به مرداد ۱.۹ واحد 
درصد رشد داشته است. سخنگوي اقتصادي دولت با بيان 
اينكه درخواس��ت ما از مجلس اين است كه نهايي شدن 
قانون ماليات بر سوداگري را در اولويت قرار دهند، تصريح 
كرد: همواره بخشي از پيشران هاي افزايش قيمت در بخش 
دارايي ها به ويژه در حوزه مسكن، سوداگري هاي بازار مسكن 
بوده است. با توجه به تدابير ماه هاي اخير مبني بر اينكه از 
ابزارهاي تنظيمي براي تنظيم سوداگري ها و كاهش و تعديل 
سفته بازي در بازار مسكن استفاده كنيم، وضعيت بهتر شده 
است. خاندوزي تاكيد كرد: برخي بنگاه هاي معاملات ملكي 
كه در افزايش قيمت نقش داشتند، تعطيل شدند و در عين 
حال همراهي دولت و مجلس براي تصويب قانون ماليات بر 

عايدي سرمايه منجر به كم رونق شدن سفته بازي ها در بازار 
مسكن شده است. وي ادامه داد: دولت به اين دليل بسيار 
مايل است كه مجلس شوراي اسلامي بلافاصله بعد از تعيين 
تكليف لايحه برنامه هفتم، مصوبات ماليات بر سوداگري 
و دلالي را بررس��ي و تصويب كند تا بتوانيم به اين بيماري 
طولاني و مزمن غلبه كنيم. وي با بيان اينكه در دو س��ال 
گذشته بيشتر از پنج سال قبل از آن جذب سرمايه گذاري 
خارجي داشتيم، يادآور شد: از نقاط تمركز دولت، ديپلماسي 
اقتصادي با تاكيد بر كشورهاي همسايه و افزايش تعاملات 
تجاري و سرمايه گذاري است تا از اين مسير، فشار بر كشور 
به نحوي كاهش يابد كه اثر تحريم ها بر اقتصاد كمرنگ شود. 
كمرنگ شدن اثر تحريم به معناي افزايش قدرت چانه زني 
مذاكره كنندگان ما و بالابردن جايگاه كش��ور در مذاكره با 
كش��ورهاي غربي در موضوعاتي مانند برجام است. وزير 
اقتصاد با بيان اينكه دولت قبل همه امور كش��ور و تمامي 
فرصت هاي اقتصادي بين المللي را معطل مذاكرات برجام 
كرده بود، اظهار كرد: اين امر ابتكار عمل را در دست طرف 
غربي قرار داده بود، چرا كه ايران جز برجام فرصت ديگري 
را پيگيري نمي كرد. طي دو س��ال اخير دولت س��يزدهم 
در تلاش براي گش��ودن فضاي اقتصادي كشور، به عرصه 
مراودات بين المللي اس��ت، چرا كه باور دارد اقتصاد بسته 
نمي تواند كارايي لازم در بلندمدت داشته باشد. خاندوزي با 
اشاره به نياز كشور به ديپلماسي اقتصادي كارآمد و حركت 
دولت در اين مسير، يادآور شد: از ابتداي دولت تا ۳۰ مهرماه 
امسال تعداد ۴۸۸ طرح »مصوب معتبر« سرمايه گذاري 
خارجي به ارزش هش��ت ميلي��ارد و ۸۸۴ ميلي��ارد دلار 
داشته ايم. س��خنگوي اقتصادي دولت درباره ساماندهي 
دستفروشان و طرح قانوني شدن دستفروشي، اظهار كرد: 
ساماندهي مشاغل جزو اهداف وزارتخانه هاي درگير كسب 
و كارهاي خرد است. البته در موضوع دستفروشي نيز نقش 
ويژه اي به عهده شهرداري هاست. هيات مقررات زدايي و 
تسهيل مجوزهاي كسب و كار به اين زمينه وارد شده و پيش 
جلسات با حضور برخي دس��تگاه ها از شهرداري تا وزارت 
صمت برگزار شده است. اميدواريم اگر نيازمند مصوبه هيات 
مقررات زدايي است اين مصوبه زودتر تاييد شود. وي ادامه 
داد: وعده داده بوديم از آبان در صورت تعلل دس��تگاه هاي 
اجرايي در صدور مجوزها، به صورت خودكار اقدام خواهيم 
كرد. اكنون براي چهار دس��ته مجوزه��اي كانون آگهي و 
تبليغاتي، توليد انفرادي صنايع دستي، پروانه هاي اشتغال 
مشاور نظام مهندسي كش��اورزي و پروانه انتشار خدمات 
كشاورزي، اگر دستگاه ها تعلل كنند، درگاه ملي مجوزها 
صدور مجوز را در دستور كار قرار مي دهد. بايد مجوزهاي 
درخواستي مردم را بدون اينكه پشت درها نگه شان داشت، 
صادر كرد. وزير اقتصاد در پاسخ به پرسشي درباره اظهارات 
مديرعامل صندوق توسعه ملي مبني بر اخذ ۱۰۰ ميليارد 
دلار از منابع صندوق توسعه ملي و انجام  نشدن بازپرداخت 
آنها، گفت: فارغ از عددي كه اش��اره شد كه از طرف مراجع 
رسمي مورد بحث اس��ت و هيات عالي نظارت بر صندوق 
توسعه ملي نيز تاكنون تاييدي مبني بر اين عدد نداده است، 

در زمينه نحوه بازپرداخت بدهي هاي دولت هاي گذشته 
تاكنون به صندوق، سه محور در دستور كار دولت قرار دارد.

خاندوزي ادامه داد: يك محور ماده سه برنامه هفتم توسعه 
است كه وزارت نفت براي اكتشاف، توسعه، استخراج، توليد 
و فروش و صادرات نفت و گاز با اولويت ميدان هاي مشترك 
با صندوق توسعه ملي وارد قرارداد و بخشي از بدهي هاي 
صندوق از اين مسير تسويه مي شود. همچنين ماده ۱۴ در 
برنامه هفتم توسعه پيشنهاد شده و هر دوي اين پيشنهادات 
در كميسيون تلفيق و صحن مجلس تعيين تكليف نشده اند 
و منتظر تاييد نهايي هستيم. سخنگوي اقتصادي دولت 
همچنين يادآور شد: در ماده ۴۲ طرح قانون تامين مالي و 
زيرساخت براي پرداخت بدهي ها يك فرصت قانوني جديد 
در اختيار داده كه به بعد از تاييد شوراي نگهبان، اميدواريم 
اين سه مس��ير كمك كند تا همزمان با اينكه دولت هاي 
گذشته و فعلي در موارد اضطرار از صندوق استفاده كنند 
در مورد بازپرداخت نيز اقدام جدي انجام شود. وي در پاسخ 
به پرسشي درباره ديدگاه دولت در زمينه تهديد تلقي  شدن 
حضور مهاجران در ايران از منظر اقتصادي و تاثير آن بر بازار 
اشتغال، تصريح كرد: مهاجراني كه به صورت قانوني وارد 
كشور مي شوند، مي توانند براي بازار كار كشور يك فرصت 
باش��ند. بخش زيادي از مش��اغلي كه مورد نظر مهاجران 
است، تقاضاي نيروي كار ايراني نيست كه نمونه آن مشاغل 
ساختماني است. در عين حال طبقه كارگران فاقد مهارت 
داخلي ما كه مي توانند از اين مشاغل استفاده كنند به ورود 
قانوني مهاجران هم به چشم تهديد نگاه مي كنند اما در اين 
حوزه با سياس��ت هاي جهت دهي درست مي توان تهديد 
را به فرصت تبديل كرد. سخنگوي اقتصادي دولت تأكيد 
كرد: در مورد مهاجران غيرقانوني اما موضوع متفاوت است. 
مهاج��ران غيرقانوني كه در بازار كار ما رس��ميتي ندارند، 
حتما براي بازار كار كشور تهديد محسوب مي شوند و اثرات 
جامعه شناختي سوء براي كشور دارند. خاندوزي با بيان اينكه 
رييس جمهوري تاكيد دارد مساله مهاجران غيرقانوني تحت 
يك نهاد پيگيري شود، اظهار كرد: در ديدار با مقامات بانك 
جهاني گوشزد كردم كه نهادهاي بين المللي بايد در مقابل 
نقش اي��ران در پذيرش مهاجران غيرقانوني كش��ورهاي 
همسايه وظايف خود را انجام دهند كه اميد مي رود مجموعه 
اين تدابير كمك كند دوره جديدي از ساماندهي مهاجران 
را شاهد باشيم. وزير اقتصاد در پاسخ به پرسشي درباره ايجاد 
شفافيت اقتصادي، گفت: موضع دولت در موضوع اطلاعات 
اقتصادي پايبندي جدي به ش��فافيت براي عموم مردم و 
نخبگان و امكان نظارت عامه به عنوان يكي از گام هاي مهم 
مردمي شدن اقتصاد اس��ت. در عملكرد نيز اكنون بيش 
از ۱۱۲۰ صورت مالي ش��ركت ها براي اولين بار به ش��كل 
عمومي منتشر شده و هزار صورت مالي ديگر نيز به لحاظ 
حقوقي آماده است كه اميدواريم در آبان رسما انتشارشان 
را اطلاع رساني كنيم. سخنگوي اقتصادي دولت در پاسخ به 
پرسشي درباره وضعيت شاخص فقر در اقتصاد ايران، گفت: 
دولت سيزدهم با رويكرد عدالت به دنبال بهبود شرايط است. 
شخص رييس جمهوري نسبت به رفع فقر مطلق تاكيد دارند 

كه ثمره اين تدابير را در قالب تع��داد زيادي از برنامه هاي 
اجرا شده شاهديم؛ از جمله افزايش ۱۰ برابري يارانه نقدي 
دهك هاي اول تا سوم و اجراي كالابرگ الكترونيكي. تمام 
هفت دهك كشور هم قابليت استفاده از كالابرگ الكترونيكي 
را دارن��د و پنج دهك اول نيز تحت پوش��ش رايگان بيمه 
سلامت قرار گرفته اند. وي ادامه داد: هزينه درمان كودكان 
زير هفت سال در بيمارستان هاي دولتي رايگان و هزينه آب و 
برق و گاز خانوارهاي تحت پوشش نهادهاي حمايتي رايگان 
است. در ايام آتي براي حمايت از مادران باردار يا شيرده كه 
به حداقل هاي سبد غذايي دسترسي ندارند اقداماتي انجام 
خواهد ش��د؛ طرح حمايت اجتماعي مدرسه محور هم در 
دست پيگيري اس��ت و خروجي اين اقدامات دولت را در 
كاهش ضريب جيني از ۰.۴۰ درصد به ۰.۳۸ مي توان شاهد 
بود. خاندوزي در پاسخ به پرسشي درباره وضعيت ساخت 
مسكن ۲۵ متري، تصريح كرد: دولت هرگز برنامه اي براي 
ساخت مسكن ۲۵ متري نداشته است و وزارت مسكن با 
ساخت مسكن كوچك  مقياس موافق نيست. پروژه هاي 
ساخت مسكن هيچگاه وارد بخش كوچك مقياس نشده، 
چراكه تناس��بي با ابعاد اجتماعي و روانشناختي خانواده 
ايراني ندارد. اين اقدام نه مطابق با صلاح اجتماعي است و نه 
در دستوركار دولت قرار دارد؛ اگر سازندگان بخش خصوصي 
طرح هايي دارند، بايد پاسخگو باشند. سخنگوي اقتصادي 
دولت در پاسخ به پرسش ايسنا، درباره تاثير اقتصادي سفر 
اخير معاون اول رييس جمهوري به بلاروس، اظهار كرد: اين 
سفر در راستاي سفر قبلي رييس جمهوري و نخست وزير 
بلاروس به ايران بود كه به تدوين سند جامع همكاري ايران 
و بلاروس انجاميد. در شش ماه گذشته اجرايي شدن برخي 
اجزا آن سند آغاز شده بود اما بخش هاي ديگري به دليل به 
وجود برخي هماهنگي ها بين دو كشور معطل مانده بود. 
نتيجه سفر معاون اول رييس جمهوري اين بود كه بخش هاي 
نيازمند به هماهنگي نهايي به نتيجه رسيد. وي افزود: در 
اين س��فر معاون اول رييس جمهوري با رييس جمهوري، 
نخس��ت وزير و رييس پارلمان ب��لاروس گفت وگو كرد. 
هيات همراه هم در حاش��يه اين سفر گفت وگوهاي فني 
و اجرايي ديگ��ر در حوزه هاي مربوط به خ��ود را به ويژه با 
فعالان اقتصادي و بخش خصوصي بلاروس داشتند. اين 
گفت وگوها در محورهاي مختلف از تامين ماش��ين هاي 
كش��اورزي تا نفت و گاز را در برگرفت. خاندوزي ادامه داد: 
روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه هم معاون اول به اجلاس 
نخست وزيران سازمان همكاري شانگهاي در قرقيزستان 
مي رود. اين نخستين اجلاس بعد از كرونا به شكل حضوري 
و در سطح نخست وزيران كشورهاي عضو است. اين اجلاس 
از اين جهت براي جمهوري اسلامي اهميت دارد كه بعد از 
اتمام فرآيند عضويت رسمي ايران در سازمان شانگهاي اولين 
اجلاس عاليرتبه اي است كه نماينده كشورمان در آن حضور 
خواهد داشت. وزير اقتصاد يادآور شد: ما دو دستور كار مهم 
در اين سفر داريم؛ يكي برنامه نشست شوراي سران عضو 
شانگهاي است كه به شكل دقيق مشخص خواهد شد و دوم 
اينكه استراتژي توسعه اقتصادي سازمان همكاري شانگهاي 
تا سال ۲۰۳۰ در اين اجلاس رقم مي خورد. وي همچنين 
اعلام كرد: در حاشيه اين اجلاس معاون اول رييس جمهوري 
در حوزه همكاري هاي بين كشورهاي عضو به ويژه در امر 
تعاملات بخش ريلي ايران هم گفت وگوهايي دارد كه اخبار 
خوب آن را بعد از پايان س��فر اعلام مي كنيم. خاندوزي در 
پاس��خ به پرسش��ي درباره آخرين وضعيت اعطاي سهام 
عدالت به جاماندگان، گفت: اين تكليف از قانون بودجه سال 
گذشته برعهده دولت گذاشته شده است. در همين زمينه 
پيش نويسي آماده شده بود ولي به دليل برخي مخالفت ها در 
صحن هيات دولت، نيازمند اصلاح شناخته شد. سخنگوي 
اقتصادي دولت ادامه داد: امسال با توجه به اينكه در قانون 
بودجه اين تكليف براي دولت وجود دارد، سبد سهامي را 
براي حدود ۴.۵ ميليون نفر از افراد تحت پوشش نهادهاي 
حمايتي فاقد سهام عدالت در نظر گرفته و به ازاي هر نفر ۱۰ 
ميليون تومان سهم مشخص كرده ايم كه اميدواريم اين سبد 

سهام به زودي در دولت تعيين تكليف شود.
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بازارنگرانآبيهاي
جادهمخصوصشد

صورت هاي مالي ايران خودرو مربوط به پايان شهريور 
۱۴۰۲ نش��ان مي ده��د اي��ن خودروس��از همچنان 
محصولات توليدي خود را با زيان براي متقاضيان فاكتور 
مي كند. اين مساله در نيمه دوم امسال به نسبت سال 
گذشته بدتر شده و حيات خودروساز ساكن كيلومتر ۱۴ 
جاده مخصوص را تهديد مي كند. به گزارش اكو ايران، 
ايران خودرو در صورت هاي مالي خود مربوط به س��ه 
ماهه دوم سال جاري )پايان شهريور ۱۴۰۲( حدود ۱۴ 
هزار و ۳۹۰ ميليارد تومان زيان فروش ثبت كرده است. 
صورت هاي مالي ايران خودرو در س��اعت هاي پاياني 
مهر ۱۴۰۲ در سايت كدال سازمان بورس منتشر شد. 
بنابراين خودروساز ساكن كيلومتر ۱۴جاده مخصوص، 
آبان امس��ال را با خبر زيان نزديك ب��ه ۱۴ هزار و ۳۹۰ 
ميليارد توماني آغاز كردند. آبي هاي جاده مخصوص در 
صورت هاي مالي خود در سه ماهه ابتدايي سال جاري 
)خرداد ۱۴۰۲( حول و حوش چهار هزار و ۸۶۷ ميليارد 
تومان زيان فروش ثبت كردند. بنابراين اين خودروساز 
در پايان شهريور امسال به نس��بت پايان خرداد سال 
جاري، زيان حاص��ل از فروش محصولاتش نزديك به 
۱۹۵ درصد رشد كرده است. اين مساله نگراني ها را در 
ارتباط با تداوم حيات اين خودروساز به وجود آورده است.

آنچه وضعيت ايران خ��ودرو را نگران كننده تر مي كند 
ثبت حدود ۷۰ درصد زيان فروش كل سال ۱۴۰۱ در 
پايان نيمه اول سال جاري است. اين به آن معناست كه 
زيان حاصل از فروش محصولات زير قيمت تمام شده 
در سال جاري ركورد سال گذشته را پشت سر خواهد 
گذاشت و قله جديدي را در ثبت زيان فروش سالانه در 
كارنامه ثبت خواهد كرد. آبي هاي جاده مخصوص در 
پايان سال گذشته زياني بيش از ۲۰ هزار و ۵۰۰ ميليارد 
تومان را بابت فروش محصولات زير قيمت تمام شده در 
صورت هاي مالي خود ثبت كردند. افزايش زيان ايران 
خودرو در سال جاري س��يگنال منفي به بازار مخابره 
مي كند و اين احتم��ال را دامن مي زند كه بزرگ ترين 
خودروساز كشور نتواند به حيات خود ادامه دهد. ثبت 
زيان فروش به دليل اصرار بر سياس��ت قيمت گذاري 
دستوري اتفاق افتاده اس��ت. سياستي كه پا بر گلوي 
شركت هاي خودروساز گذاشته و نفس آنها را به شماره 
انداخته اس��ت. فروش با زيان ايران خودرو اين پيامد را 
براي بازار دارد كه جاده عرضه خودرو از توليد شركت هاي 
خودروساز به بازار باريك شود و همين اتفاق قيمت هاي 

بازاري خودرو را افزايش دهد.

امضايموافقتنامهتجارتآزاد
بااوراسياقبلازپايانسال۲۰۲۳

مشاور امور بين الملل س��ازمان توسعه تجارت با بيان 
اينكه حجم تجارت ايران و اوراسيا ۵ ميليارد دلار شد، 
گفت: احتمالًا پيش از پايان سال ميلادي، موافقت نامه 
تجارت آزاد ايران و اوراس��يا امضا مي ش��ود. به گزارش 
خبرگزاري مهر، ميرهادي سيدي، مشاور امور بين الملل 
وتوافقنامه هاي تجاري س��ازمان توسعه تجارت ايران 
گفت: همچنين اميدواريم اي��ن دو رويداد يكديگر را 
تقويت كنند و احتمالاً بعد از رويداد نمايشگاه اختصاصي 
اوراسيا و پيش از پايان سال جاري ميلادي، موافقت نامه 
تجارت آزاد ايران و اوراسيا امضا خواهد شد. سيدي با بيان 
اينكه امضاي اين موافقت نامه در افزايش تجارت بين پنج 
كشور اوراسيا و ايران بسيار موثر خواهد بود، گفت: تجربه 
چهارساله اجراي موافقت نامه تجارت ترجيحي ايران و 
اوراسيا بسيار مثبت بوده اس��ت. وي ادامه داد: پيش از 
اجراي اين موافقت نامه ايران و اوراسيا، حجم تجارت في 
مابين ۲.۵ ميليارد دلار بود و در حال حاضر به ۵ ميليارد 
دلار رسيده اس��ت و نه تنها تجارت افزايش پيدا كرده 
است، بلكه تركيب تجارت هم از كالاهايي كه به صورت 
سنتي دهه ها تجارت مي شده است، به صورت معناداري 
تغيير پيدا كرده و س��هم كالاهاي صنعتي بيش از دو 
برابر شده است. مشاور امور بين الملل وتوافقنامه هاي 
تجاري سازمان توسعه تجارت ايران گفت: يقيناً اجراي 
موافقت نامه تجارت آزاد كه تعرفه ۸۷ درصد كالاها صفر 
خواهد شد، منتهي به افزايش تجارت مي شود و اين پيام 
بايد به تجار ايراني و كشورهاي عضو اوراسيا منتقل شود و 
تجارت در سايه تسهيلات ايجاد شده با اين موافقت نامه 
افزايش يابد. بر اساس اعلام سازمان توسعه تجارت ايران، 
وي افزود: در مورد تجارت خدمات در موافقت نامه صرفاً 
هماهنگي هايي براي توسعه تجارت صورت گرفته و بعد 
از اجراي موافقت نامه، توافقاتي براي تسهيل تجارت اين 

بخش صورت مي گيرد.

قيمتمصوبهركيلو
تخممرغچقدرشد؟

رييس هيات مديره اتحاديه مرغداران ميهن قيمت 
مصوب هر كيلو تخم مرغ ب��راي مصرف كننده در 
ميادين ميوه و تره بار را ۵۶ هزار تومان اعلام كرد. به 
گزارش تجارت نيوز، حميدرضا كاشاني گفت: نرخ 
كنوني هركيلو تخم مرغ درب مرغداري ۴۶ تا ۴۸ 
هزار تومان است . او قيمت مصوب هر كيلو تخم مرغ 
براي مصرف كننده در ميادي��ن را ۵۶ هزار تومان 
اعلام كرد و افزود: نرخ منطقي هر عدد تخم مرغ ۳ 
هزار و ۷۰۰ تومان است. كاشاني توليد روزانه تخم 
مرغ را ۳ هزار و ۴۰۰ تا ۳ هزار و ۵۰۰ تن اعلام كرد و 
گفت: با توجه به روند مطلوب تخم مرغ كمبودي در 
عرضه نداريم. رييس هيات مديره اتحاديه مرغداران 
ميهن ادام��ه داد: با توجه به روند مطلوب تخم مرغ 
و افزاي��ش هزينه اي توليد انتظار م��ي رود كه نرخ 
پيشنهادي درب مرغداري به ۵۸ هزار تومان مصوب 
شود تا توليد دچار چالش نشود چراكه طي ۲ سال 
اخير ب��ه جاي واردكنن��ده، صادركننده تخم مرغ 
نشديم. او درباره آخرين وضعيت صادرات تخم مرغ 
گفت: بنا بر آمار در مهرماه ۶ هزار تن تخم مرغ صادر 
شده است. هرچند صادرات براي تنظيم بازار داخل 

محدود شده است.

ضرربهتوليدكنندگانو
صادركنندگانباتصميماتمقطعي

رييس اتحاديه ملي محصولات كش��اورزي مي گويد 
عراق بايد برنامه مدوني براي توليد خود داشته باشد و بر 
اساس آن براي واردات برنامه ريزي كند. اعمال ممنوعيت 
و عدم ممنوعيت واردات محصولات كشاورزي ما به عراق 
به صورت مقطعي و آني نتيج��ه اي جز بي اعتمادي و 
ضرر صادركنندگان و توليدكنندگان نخواهد داشت. به 
گزارش ايسنا، روز گذشته مديركل غرب آسياي سازمان 
توسعه تجارت ايران- از توقف صادرات برخي محصولات 
كش��اورزي به عراق خبر داد و گفت كه بر اساس اعلام 
بخش رايزني بازرگاني سفارت عراق در تهران، دولت اين 
كشور در راستاي حمايت از توليدات داخلي خود، ورود 
برخي محصولات كشاورزي مانند گوجه  فرنگي، خيار و 
هندوانه را به اين كشور به طور موقت ممنوع اعلام كرده 
و همچنين بر تداوم ممنوعيت واردات سيب زميني به 
اين كشور تا اطلاع ثانوي تاكيد كرده است. اين در حالي 
اس��ت كه كمتر از دو هفته پيش صادرات محصولات 
كشاورزي به عراق از سر گرفته شده بود. سيدرضانوراني 
- رييس اتحاديه ملي محصولات كشاورزي - در پاسخ 
به اينكه ممنوعيت و عدم ممنوعيت واردات محصولات 
كشاورزي به عراق چه تاثيري بر توليدكنندگان و تجار 
ايراني خواهد گذاشت؟ به ايسنا گفت: روز گذشته عراق 
واردات ۵ قلم محصول كشاورزي از جمله گوجه فرنگي، 
خيار، سيب زميني و هندوانه را به كشورش ممنوع كرد 
كه مي توان گفت اين تصميمات مقطعي و آني غير از 
لطمه به توليدكنن��دگان و صادركنندگان ما نتيجه 
ديگري ندارد. وي ادامه داد: اينكه كش��ور عراق بايد از 
توليد داخلي اش حمايت كند، هيچ شكي در آن نيست؛ 
ولي توليد لحظه اي نيس��ت. عراق باي��د برنامه مدون 
داشته باش��د و زمان توليدش را بداند تا بتواند گزارش 
دهد و بر اساس آن براي واردات برنامه ريزي كند. رييس 
اتحاديه ملي محصولات كشاورزي اضافه كرد: متاسفانه 
با تصميمات گرفته شده شرايطي براي بازارهاي ما ايجاد 
مي شود كه منجر به كاهش اعتماد صادركنندگان ما 
به عراق خواهد شد. وي با اشاره به اينكه امروز تعدادي 
كاميون گوجه فرنگي برگشت خورده و وارد بازار داخلي 
شد، گفت: مسوولان بايد با طرف عراقي مذاكراتي داشته 
باشند تا اين قضيه تكرار نشود. اگر چه چندين جلسه 
برگزار شده و آنها قول هاي مس��اعدي نيز داده اند، اما 

همچنان به روال سابق عمل مي كنند.

تامينبيشاز۷۰درصدنياز
لوازمالتحريردرداخل

مديركل دفتر صنايع سلولزي، چاپ و نوشت افزار 
از تامي��ن بيش از ۷۰ درصد نياز ل��وازم التحرير در 
داخل خبر داد و گفت: در سال ۱۴۰۱، ۲.۶ ميليون 
دلار انواع نوش��ت افزار از جمله خ��ودكار، ماژيك، 
م��داد، مداد پاك كن، مداد تراش، دفترچه مش��ق 
دانش آموزي و غيره صادر ش��ده كه نسبت به سال 
۱۴۰۰ حدود ۱۸ درصد رش��د داش��ته است. منا 
ابروفراخ در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: بر اساس 
بررسي هاي انجام شده، مصرف سالانه لوازم التحرير 
كشور در عمده لوازم )خودكار، مداد و مداد رنگي، 
ماژيك، مداد پاك كن، دفترچه مشق( ۱.۱ ميليارد 
عدد در كش��ور است كه از اين ميزان ۹۰۰ ميليون 

عدد از طريق توليد داخل تامين مي شود.

كالاهاياساسيازافزايش
هزينه۳۰۰درصديانبارداري

معافشوند
اتحادي��ه واردكنن��دگان نهاده هاي دام��ي در نامه اي 
ب��ه رييس جمهوري از افزاي��ش ۳۰۰ درصدي هزينه 
انب��ارداري در كمتر از يكس��ال خبر داد و خواس��تار 
معافيت كالاهاي اساس��ي از آن شد. در متن نامه دبير 
هيات مديره اتحاديه واردكنندگان نهاده هاي دام و طيور 
به رييس جمهوري آمده است: »به استحضار مي رساند، 
براي دومين بار در كمتر از يكسال شاهد مصوبه افزايش 
هزينه هاي انبارداري توسط سازمان بنادر و ... به ماخذ 
۴ برابري از ابتداي آبان ماه هستيم. اين در حالي است 
كه افزايش قيمت سالانه از پانزدهم خرداد اجرايي شده 
بود. با توجه به سهم وزني بيش از ۷۰ درصدي كالاهاي 
اساسي از مجموع واردات وزني كشور، تصميم اخير به 
منزله تحميل هزينه گزاف آن هم براي دومين بار در سال 
به سفره مردم خواهد بود، چرا كه هزينه تحميلي فوق 
مستقيما روي هزينه تمام شده نهاده هاي دام و طيور و 
متعاقبا قيمت تمام شده مرغ و گوشت و لبنيات اثرگذار 
است. قابل توجه جنابعالي اينكه بنا به تاييد و اظهارات 
رييس گمرك و رييس سازمان اموال تمليكي در جلسه 
اخير اتاق بازرگاني، بيش از ۸۵ درصد علت ماندگاري 
كالا در گمركات كشور به دليل تاخير در تخصيص ارز 
و عدم وجود اس��ناد لازم براي ترخيص و خروج كالا از 
بنادر توسط وارد كنندگان اس��ت و اين تصميم قطعا 
منجر به حذف قابل توجه فعالان خرد و متوسط از اين 
بازار مي ش��ود. جناب آقاي رييس جمهوري، در حال 
حاضر كليه كالاهاي اساسي كشور از طريق سامانه هاي 
سراس��ري و تحت مديريت وزارت جهاد كش��اورزي 
از محل مب��ادي ورودي قابل فروش ب��وده و علي رغم 
تاخيرهاي تا بي��ش از چهار ماه در تخصيص و تامين و 
انتقال ارز آن توس��ط بانك مركزي هيچ امكاني براي 
خروج نهاده هاي دامي توسط وارد كنندگان از محدوده 
گمركي فراهم نبوده، لذا ادع��اي واهي احتكار كالا در 
انبارهاي گمركات حداقل براي نهاده هاي دامي كذب 
مطلق است. با توجه به اينكه عمده درآمد حاصل از اين 
تصميم متوجه دولت است، لطفا بررسي فرماييد اين 
اقدام چه نسبتي با شعارهاي انتخابات مبني بر صيانت از 
سفره مردم و با شعار سال مقام معظم رهبري كه كاهش 
تورم بوده دارد؟ بديهي است انتظار مي رود ضمن دستور 
فوري براي بازنگري تصميم مذكور نسبت به معافيت 
كالاهاي اساسي از ش��مول اين افزايش ۳۰۰ درصدي 

هزينه انبارداري در كمتر از يكسال اقدام كنيد.

وزير اقتصاد تشريح كرد

نحوه بازپرداخت بدهي به صندوق توسعه ملي

رشد۲۱درصديصادراتمحصولاتغذاييوكشاورزي
در نيمه نخس��ت امس��ال بيش از ۳.۵ ميليون تن كالاي 
كشاورزي، دامي، شيلاتي و غذايي به ارزش ۲ ميليارد و ۴۲۸ 
ميليون دلار صادر ش��ده است. به گزارش خبرگزاري مهر، 
سيد روح  الله لطيفي، سخنگوي كميسيون روابط بين الملل و 
توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت ايران در نشست 
صادركنندگان برتر تشكل ها و مديريت هاي تعاون روستايي 
ايران كه به مناس��بت روز صادرات برگزار شد، اظهار كرد: 
در نيمه نخست امسال ۶۷.۷ ميليون تن كالاي غير نفتي 
به ارزش ۲۴.۱ ميليارد دلار صادر ش��د كه ۳.۵ ميليون تن 
كالا به ارزش ۲ ميليارد و ۴۲۸ ميليون دلار آن محصولات 
دامي، شيلاتي، لبني، كشاورزي و غذايي بوده كه ۶ درصد 
وزن و ۱۰ درصد ارزش كل صادرات در نيمه نخس��ت را به 
خود اختصاص داده اس��ت. وي افزود: ص��ادرات به عنوان 
پيش��ران و موتور حركت اقتصاد كشور اهميت ويژه دارد و 

سياست گذاران و توليد كنندگان توجه به كيفيت، استمرار 
تأمين، قيمت رقابتي و ذائقه و كشش بازارهاي هدف را در 
نظر بگيرند. لطيفي در خصوص صادرات ۶ ماهه محصولات 
غذايي، زراعي و كشاورزي توضيح داد: از ۳ ميليون و ۵۲۱ 
هزار تن كالاي دامي، كشاورزي، شيلاتي و غذايي به ارزش ۲ 
ميليارد و ۴۲۸ ميليون دلار، ۴۲۴ هزار و ۸۷۱ تن آن به ارزش 
۶۱۶ ميليون دلار، محصولات دامي، شيلاتي و لبني بود كه 
اين كالاها نسبت به نيمه نخست س��ال ۱۴۰۱ با رشد ۴۴ 
درصدي در وزن و ۳۷ درصدي در ارزش همراه بوده اس��ت. 
وي در ادامه گفت: دو ميليون و ۴۶۶ هزار تن كالاي زراعي و 
باغي نيز بخش ديگري از گروه كالايي غذايي و كشاورزي به 
ارزش يك ميليارد و ۲۹۲ ميليون دلار بود كه در اين مدت 
صادر شده كه نسبت به مدت مشابه با وجود كاهش هشت 
درصدي در وزن با رشد ۱۶ درصدي در ارزش همراه بوده و 

۵۱۷ هزار تن ديگر از كالاهاي اين گروه، محصولات فرآوري، 
شيريني و شكلات، كنسروها، طعم دهنده ها و خميرهاي 
خوراكي و مخمرها بودند كه ارزش آن ۴۳۶ ميليون و ۸۱۲ 
هزار دلار بود كه نسبت به مدت مشابه با رشد ۲۲ درصدي 
در وزن و ۱۹ درصدي در ارزش همراه بوده است. سخنگوي 
كميسيون توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت تاكيد 
كرد: ۹۴ درص��د وزن و ۸۴ درصد ارزش صادرات كالاهاي 
شيلاتي، دامي، زراعي، باغي و غذايي كشور در نيمه نخست 
امسال به كشورهاي همسايه بوده كه تشكل ها با سازماندهي 
مناسب و بهره گيري از دانش روز، بسته بندي، حمل و نقل 
مناسب و ارتباطات موثر مي توانند ضمن توجه به زنجيره 
تأمين و ارزش و توسعه بازارهاي كشورهاي همسايه، افزايش 
صادرات به بازارهاي دورتر را نيز در دستور كار داشته باشند 
و ارزآوري مناسب تري را دنبال كنند. لطيفي در خصوص 

عمده كالاهاي صادراتي محصولات غذايي، شيلاتي و زراعي 
گفت: لبنيات با ۳۴۵ ميلي��ون دلار، گوجه فرنگي با ۱۵۹ 
ميليون دلار، محصولات شيلاتي با بيش از ۱۴۰ ميليون دلار، 
انواع پسته با ۱۳۷ ميليون دلار، هندوانه با ۱۳۱ ميليون دلار، 
انواع تخم مرغ با ۱۰۵ ميليون دلار، زعفران با ۱۰۴ ميليون 
دلار، انواع خرما با ۶۶ ميليون دلار، كشمش با ۶۲ ميليون 
دلار، رب گوجه فرنگي با ۵۵ ميليون دلار، انواع سيب زميني 
با ۵۲ ميليون دلار، سيب تازه با ۴۸ ميليون دلار، هلو با ۴۷ 
ميليون دلار، گيلاس و آلبالو با ۴۱ ميليون دلار، حبوبات با ۳۷ 
ميليون دلار، فلفل دلمه با ۳۶ ميليون دلار، آلو با ۳۲.۵ ميليون 
دلار، انواع سير با ۳۰ ميليون دلار، خربزه با ۲۴.۵ ميليون دلار 
و كيوي با ۲۱ ميليون دلار عمده كالاهاي صادراتي كشور 
در نيمه نخست امسال در بخش محصولات غذايي، دامي و 

شيلاتي و كشاورزي بودند.

تعرفه خودروهاي مونتاژي افزايش يافت
جزييات كامل تعرفه قطعات خودروهاي مونتاژي توسط 
دولت مصوب و اعلام ش��ده كه بر اس��اس آن س��ودهاي 
بازرگاني ب��راي خودروها به تفكيك حجم موتور و ميزان 
داخلي سازي بين ۱۳ تا ۳۵ درصد افزايش يافته؛ اما نكته 
مهم اين است كه اين سود براي سواري هاي با حجم كمتر 
از ۱۵۰۰ سي س��ي اما ميزان داخلي س��ازي ۵۰ درصد و 
بيشتر يا تغييري نداشته يا پنج درصد كمتر شده است. به 
گزارش ايسنا، خرداد ماه امسال بود كه دولت در بخشنامه اي 
اصلاحات تعرفه اي )۳۵۴( رديف تعرفه ش��امل كاهش و 
افزايش سود بازرگاني خودروهاي وارداتي را به وزارت صمت 
و امور اقتصادي و دارايي ابلاغ كرد كه بر اساس آن، فهرست 

سود بازرگاني خودروهاي سواري وارداتي اعلام شده كه بر 
اس��اس آن اين سود ۵ تا ۸۰ درصد براي واردات خودرو در 
سال جاري بيشتر شده است. حال اما نوبت به خودروهاي 
مونتاژي رسيده است و تعرفه جديد واردات قطعات منفصله 
خودروهاي سواري مونتاژي به تفكيك حجم موتور و ميزان 
داخلي سازي آنها تعيين و اعلام شده است كه بر اساس آن 
سود بازرگاني براي سواري هاي با حجم موتور كمتر از ١۵٠٠ 
سي سي )و عمق داخلي سازي كمتر از ٢٠ درصد، ٢٠ تا ۵٠ 
درصد و بالاتر از ۵٠ درصد( و همچنين خودروهاي با حجم 
موتور ١۵٠٠ تا ٢٠٠٠ سي سي )با ميزان داخلي سازي هاي 
كمتر از ٢٠ درصد و ٢٠ تا ۵٠ درصد( بين ١٧ تا ٣۵ درصد 

جز در يك مورد، افزايش پيدا كرده است. بر اساس آنچه كه 
مشخص شده، تنها سود بازرگاني براي خودروهاي با حجم 
موتور كمتر از ١۵٠٠ سي سي اما ميزان داخلي سازي ۵٠ 
درصد و بيشتر همان يك درصد سابق باقي مانده و براي 
برخي خودروها حتي پنج درصد كاهش داشته و از شش 
درصد به يك درصد رس��يده اس��ت.  در حال حاضر سود 
بازرگان��ي دولت از واردات قطع��ات منفصله خودروهاي 
مونتاژي كمتر از ۱۵۰۰ سي سي و با عمق ساخت داخل 
كمتر از ۲۰ درصد، از ۲۸ درصد به ۵۱ درصد افزايش يافته 
است. س��ود بازرگاني دولت از خودروهاي كمتر از ۱۵۰۰ 
سي سي با س��اخت داخل ۲۰ تا ۵۰ درصد تا پيش از اين 

۶ و ۱۱ و ۱۶ درصد محاسبه مي شد كه اكنون دولت سود 
بازرگاني اين بخش را به ۲۸ درصد رسانده است. همانطور 
كه اشاره شد در مورد خودروهاي كمتر از ۱۵۰۰ سي سي 
با ساخت داخل ۵۰ درصد و بيشتر، سود بازرگاني دولت از 
يك و شش درصد به يك درصد تغيير كرده است. در بخش 
خودروهاي سواري با حجم موتور ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ سي سي 
با ميزان داخلي سازي كمتر از ٢٠ درصد كه سود بازرگاني 
۱۶ درصد داشته به ۵١ رسيده و مشمول ٣۵ درصد افزايش 
تعرفه شده است. همچنين براي خودروهاي اين دسته با 
عمق داخلي س��ازي ۲۰ تا ۵۰ درصد هم سود بازرگاني از 
يك، شش و ۱۱ درصد به ۲۸ درصد افزايش پيدا كرده است.
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خبرروز

افزايش ۱،۲ درجه اي ميانگين دماي كشور
رييس سازمان هواشناسي ضمن اشاره به تاثيرات تغييرات اقليمي بر جهان، خواستار همكاري و هم افزايي دستگاه هاي اجرايي 
براي كاهش مخاطرات اين پديده جوي بر كشورمان شد. سحر تاجبخش در مراسم روز جهاني مبارزه با تغيير اقليم كه امروز 
در دانشكده بهداش��ت و ايمني برگزار شد، اظهار كرد: بر اساس اطلاعات هيات بين الدول تغييرات اقليمي طي دوره ۳۰ ساله 
تغييرات اقليمي بيشترين تاثير را بر اروپا و پس از آن آسيا گذاشته است. بررسي تغييرات اقليمي در سال ۲۰۲۲ نشان مي دهد 
كه به ويژه در خاورميانه و شمال آفريقا روند افزايش دما و تعداد روزهاي گرم رخ داده است علاوه بر آن شاهد افزايش بارش هاي 

سيلابي در برخي مناطق آسيا و خاورميانه بوده ايم. از سوي ديگر افزايش خشكسالي نيز در اين مناطق رخ داده است.

رويخطخبر

آنفلوآنزا در راس ويروس هاي 
تنفسي در گردش در كشور

هر چند كه ش��يوع بيماري هاي تنفس��ي در تمام 
ايام سال دور از انتظار نيست؛ اما همواره در فصول 
سرد سال اين شيوع با روندي افزايشي همراه است؛ 
چراكه علاوه بر سرماخوردگي عادي، معمولا پيك 
بروز آنفلوآنزا نيز از پاييز آغاز شده و تا اواخر زمستان 
ادامه خواهد داشت. در اين بين از سال ۱۳۹۸ كرونا 
نيز يكي از متهمان اصلي شيوع بيماري هاي تنفسي 
است كه هرچند با تزريق واكسن، كنترل شده اما 

همچنان قرباني مي گيرد.
آنفلوآنزا يك بيماري ناشي از ويروس هاي آنفلوآنزا 
است كه باعث آلودگي دستگاه تنفسي بسياري از 
حيوانات، پرندگان و نيز انسان مي شود. آنفلوآنزاي 
انساني بيماري به شدت واگيرداري است كه معمولا 
به وسيله سرفه و عطسه فرد بيمار منتشر مي شود و 

با بيماري سرماخوردگي متفاوت است.
آنفلوآنزا با بيماري س��رماخوردگي متفاوت است؛ 
آنفلوآنزا و سرماخوردگي هر دو بيماري هاي مربوط 
به سيستم تنفسي هستند، اما توسط ويروس هاي 
مختلفي ايجاد مي شوند. آنفلوآنزا به دليل آلودگي 
همه قسمت هاي سيستم تنفسي به ويروس ايجاد 
مي شود. سيستم تنفسي درگير در آنفلوآنزا شامل 

بيني، گلو، مجاري تنفسي و حتي ريه است.

آگهی  شرکت در مناقصه عمومی 
يک مرحله ای عمومي شماره ۱40۲/۲5

شركت سهامي آب منطقه اي كهگيلويه و بويراحمد به آدرس ياسوج بلوار شهيد مطهری -  تلفن :۰74۳۳۳۳4۸۱۲- ۱۳در نظر دارد با توجه به قانون 
برگزاري مناقصات پروژه زير را طبق براورد ذکر شده با شرايط عمومی و اختصاصی از طريق مناقصه عمومی يک مرحله ای به شرکت هايی که دارای 
رتبه ۲ شورای عالی انفورماتيک در رشته توليد و ارائه رايانه های غير Main Frame باشند .دارای ظرفيت آزاد هستند واگذار نمايد کليه مراحل 
 www.setadiran.ir برگزاری مناقصه از دريافت اس��ناد تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و باز گشايی پاکات از طريق درگاه سامانه ستاد به آدرس
انجام خواهد شد. مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضا الکترونيکی را جهت شرکت در 

مناقصه محقق سازند.
تاريخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه :روز سه شنبه ۱4۰۲/۰۸/۰۳

 TAPE ۱- موضوعمناقصه:خريد دستگاه ذخيره سازی
2-مدتومحلاجرايپروژه: ۱ ماه شمسي  

3-پايهورش�تهشركتپیمانكاري:دارای رتبه ۲ شورای عالی انفورماتيک در رش��ته توليد و ارائه رايانه های غير Main Frame باشند و دارای 
ظرفيت آزاد هستند.

4- مبلغبرآوردپروژه: ۱۰،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ريال 
5-مهلتدريافتاسناد:از تاريخ ۱4۰۲/۰۸/۰۳ تا ۱4۰۲/۰۸/۰6

www.setadiran.ir 6-محلدريافتاسناد: ازطريق درگاه سامانه ستاد به آدرس
7-مهلتتحويلپیشنهادها:حد اكثر تا ساعت ۱۰صبح روز چهار شنبه  مورخ۱4۰۲/۰۸/۱7

8-محلتحويلوبازگشايي:ياسوج - بلوار شهيد مطهري -  شركت سهامي آب منطقه اي كهگيلويه وبويراحمد-  دفتر حراست وامور محرمانه شركت
9-مدتاعتبارپیشنهادها:سه ماه شمسی

10-تاريخوزمانبازگشاييپیشنهادها: ساعت ۱۱ روز چهار شنبه  مورخ۱7 /۱4۰۲/۰۸
11-نوعومبلغتضمینش�ركتدرفرآيندارجاعکار:ضمانت نامه بانكي به نفع ش��ركت س��هامي آب منطقه اي كهگيلويه وبويراحمد معادل 

5۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ريال مطابق با آخرين بخشنامه مربوطه )۱۲۳4۰۲/ت5۰65۹ ه مورخ۲۲ /۱۳۹4/۰۹( باشد.
12-محلتامیناعتبار:ازمحل اعتبارات جاری شرکت

13-مبلغخريداسناد:مبلغ سه ميليون ريال به شماره حساب 4۰۰۱۱۱۹۰۰4۰۲۱۲۱7  سيبا نزد بانك مرکزی  به  نام حساب درآمد شركت آب 
منطقه اي كهگيلويه وبويراحمد

سايرموارد:حضورنمايندگان رسمي شركت همراه با داشتن معرفي نامه كتبي در جلسه بازگشايي پاكتها بلامانع مي باشد-  هزينه انتشا ر دو نوبت 
آگهي و اصلاحات بعدی  به عهده برنده مناقصه مي باشد- براي كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفنهاي  ۱۳-۳۳۳۳4۸۱۲ -۰74 تماس حاصل فرماييد.

دفترقراردادهايشركتآبمنطقهايكهگیلويهوبويراحمد

نوبت اول شركتسهامي
آبمنطقهايكهگیلويهوبويراحمد

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد تامين موضوع صدرالاشاره را از طريق مناقصه عمومی به تامين کننده/سازنده/ توليدكننده واجد شرايط واگذار نمايد. شرکتهای متقاضي می توانند جهت دريافت 
اطلاعات بيشتر و شرايط شرکت در مناقصه به سايت WWW.IKORC.IR  مراجعه نمايند. 

1-موضوعمناقصه:
الف( شرح مختصر:

ب( تضمين مورد قبول شامل : ضمانتنامه بانکی / چک تضمينی / چک بين بانکی / واريز وجه نقد
ج( شركت در رد يا قبول هر يك يا تمام پيشنهادها بدون آنكه محتاج به ذكر دليل باشد مختار است.

2(كليه اشخاص حقوقي واجد شرايط مي توانند مطابق تاريخ هاي ذيل جهت دريافت اسناد استعلام ارزيابی به آدرس اينترنتي فوق الذکر  مراجعه نمايند و پس از دريافت اسناد و مطالعه آن ، مستندات ارزيابی کيفی را در 
قالب لوح فشرده در مهلت مقرر به آدرس ذيل ارسال نمايند . بديهي است پيشنهاد هايی که با شرايط مندرج در فراخوان اختلاف داشته و ارسال مدارك مناقصه از سوي متقاضيان بعد از مهلت مقرر قابل پذيرش نمی باشد. 

پس از ارزيابی کيفی از متقاضيان تائيد شده جهت ادامه فرآيند مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد.
3(مهلتدريافتاسناد:

۳-۱- مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی:  روز دوشنبه مورخ  ۱4۰۲/۰۸/۱5
۳-۲- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی:   روز پنجشنبه مورخ  ۱4۰۲/۰۹/۰۲

4( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: اراك، كيلومتر۲۰جاده بروجرد- دو راهی شازند- شركت پالايش نفت امام خميني )ره( شازند - اداره تدارکات کالا- اتاق ۱۲۰
تلفن تماس: ۰۸6۳۳4۹۲۹۰۹-۸4۰

فكس: ۳۳4۹۱5۰7-۰۸6 يا ۰۸6-۳4۱66۰۱۳
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شركتگازاستانآذربايجانشرقي

شهريهدانشآموزانمستعدمناطقمحروماقساطيميشود

رشد۴۵درصديوروددهكهايكمدرآمد
بهمدارسسمپاد

ب��ه گفته رييس س��ازمان مل��ي پرورش 
اس��تعدادهاي درخش��ان، انج��ام چند 
اق��دام از جمله »راي��گان كردن تحصيل 
دانش آموزان پذيرفته شده در مدارس سمپاد« كه از بين 
دهك هاي اول تا چهارم جامعه هستند، منجر به افزايش 
45 درصدي ورود دهك هاي محروم به مدارس سمپاد 
طي امسال شده است و اين سازمان درصدد رايزني براي 
حل مشكلات ديگر اين دسته از دانش آموزان سمپادي 

نظير »هزينه اياب و ذهاب« از منزل به مدرسه است.
مدارس سمپاد گرچه دولتي محسوب مي شوند اما بابت 
ارايه خدمات آموزشي نصف شهريه مدارس غير انتفاعي 
برجسته در همان منطقه از شهر را دريافت مي كنند اما از 
مردادماه سال جاري و با تصويب هيات دولت، تحصيل 
دانش آم��وزان چهار دهك درآم��دي اول جامعه كه در 

مدارس سمپاد پذيرفته مي شوند، »رايگان« است.
همچنين اين مصوبه عطف بماس��بق ش��د و ش��امل 
دانش آموزاني كه در حال حاضر مش��غول تحصيل در 
سمپاد هستند هم مي ش��ود؛ اقدامي كه بنا بر اظهارات 
وزير آموزش و پرورش گرچه پولي براي عملياتي كردن 
آن وجود نداشت اما قرار بر اين شد تا كل هزينه با دولت 
باش��د و در واقع اين »هديه وي��ژه رييس جمهوري به 

دانش آموزان پذيرفته شده در مدارس سمپاد« است.
ح��ال اما رييس س��ازمان ملي پرورش اس��تعدادهاي 
درخشان به ايسنا اعلام مي كند كه با انجام چند اقدام از 
جمله رايگان كردن تحصيل دانش آموزان پذيرفته شده 
در اين مدارس كه از بين دهك هاي اول تا چهارم جامعه 
هستند، امسال ورود دهك هاي محروم به مدارس سمپاد 
رشد 45 درصدي داش��ته است و سازمان ملي پرورش 
استعدادهاي درخشان در تلاش است از طريق رايزني با 
نهادهاي ديگر نيز مشكل هزينه اياب و ذهاب اين دسته 
از دانش آموزان به مدارس سمپاد را حل كند چراكه به 
ويژه در ش��هرهاي بزرگ هزينه رف��ت و آمد از منزل به 
مدرسه و بالعكس سهم خيلي زيادي از بودجه  پرداختي 

دانش آموزان را دربر مي گيرد.

   »هوشيار« و افزايش سهم دانش آموزان 
دهك هاي پايين در ورود به سمپاد

الهام ياوري، رييس سازمان ملي پرورش استعدادهاي 
درخشان با اشاره به اقدامات اين سازمان از سال گذشته 
و در راستاي افزايش س��هم دانش آموزان با دهك هاي 
درآمدي پايين تر بابت حضور در مدارس سمپاد، اظهار 
كرد: يكي از اقدامات ما توليد و پخش برنامه تلويزيوني 
به نام »هوشيار« بود كه روش هاي مواجهه با تست هاي 
شبيه به تست هوش كه در آزمون سمپاد مطرح مي شود 

را به مخاطب آموزش مي داد.
وي معتقد اس��ت از طريق برنامه هوش��يار بسياري از 
دانش آموزاني كه دسترس��ي به كتاب يا كلاس كمك 
آموزشي نداشتند، با آزمون  ورودي مدارس سمپاد آشنا 
شدند و همين آشنايي حداقلي نيز در بهتر شدن عملكرد 

اين دسته از دانش آموزان موثر بود.

   تغيير شكل آزمون ورودي مدارس سمپاد
رييس سازمان ملي پرورش استعدادهاي درخشان 
با بيان اينكه اقدام دوم ما اين بود كه ش��كل آزمون 
ورودي مدارس سمپاد را تغيير داديم، افزود: شباهت 
اين آزمون را با س��وال هاي موج��ود در كلاس ها و 
كتاب هاي آمادگي آزمون ورودي سمپاد كه بيرون 
وجود دارد را كم كرديم. اين كار باعث شد بچه هايي 
كه بيش��تر از اين مدل كلاس ها و امكانات استفاده 
مي كنند كمي مزيت كمتري نس��بت به بچه هايي 
كه از اين كلاسها و كتب استفاده نمي كنند، داشته 
باشند. از اين رو نهايتا منجر به اين شد كه بچه هاي 
دهك هاي پايين شانس ورودي بيشتري به مدارس 

سمپاد داشته باشند.
وي همچنين به رايگان شدن تحصيل دانش آموزان 
پذيرفته شده در مدارس سمپاد كه از بين دهك هاي 
يك تا چهار درآمدي هس��تند اش��اره كرد و گفت: 
پرداخت هزينه تحصيل دانش آموزان پذيرفته شده 
در سمپاد كه در دهك هاي اول تا چهارم هستند نيز 

در جاي خود مهم اس��ت و باعث افزايش سهم اين 
دانش آموزان از ورود به سمپاد شده است.

   اقساط شهريه دانش آموزان مستعد
مناطق محروم

ياوري با اشاره به قسط بندي شهريه براي دانش آموزان 
سمپادي داراي مشكل مالي و ارايه تخفيف به برخي از اين 
دانش آموزان ادامه داد: بحث هاي مربوط به برندسازي 
نيز بوده است؛ ما در س��ال هاي گذشته حجم خوبي از 
ورودي ها را به بچه هاي مستعد از مناطق كم برخوردار 
تخصيص داديم و س��عي كرديم اين موضوع را بيشتر 
بازتاب دهيم تا اين دسته از بچه ها بدانند در صورت قبولي 
در مدارس سمپاد ما اقساط جدي به آنها مي دهيم. اين 
باعث شد اين دسته از دانش آموزان روحيه بهتري براي 

شركت در آزمون مدارس سمپاد داشته باشند.
رييس س��ازمان ملي پرورش اس��تعدادهاي درخشان 
تاكيد كرد: مجموع اين اقدامات باعث شده امسال 45 
درصد سهم دانش آموزان دهك هاي يك تا چهار پذيرفته 
شده در سمپاد بيشتر شوند و اين موفقيت مهمي است. 
اميدواريم بتوانيم اين امر را ادامه دهيم چراكه به عقيده 
ما پيش بيني پذير نبودن آزمون ورودي مدارس سمپاد، 
مهم ترين سهم را در اين موفقيت دارد و اين كار خيلي 

سنگين و سخت و دشواري است.

   دانش آموزان دهك يك تا چهار
اگر مشكل ثبت نام داشتند، اطلاع دهند

وي در پاس��خ به اينكه آي��ا آمار تفكيك��ي از بچه هاي 
سمپادي كه در دهك هاي يك تا چهار قرار دارند و امسال 
وارد سمپاد شده اند داريد؟، تصريح كرد: به طور كلي ما 
۱۲۸ هزار دانش آموز س��مپادي داريم، اما در خصوص 
آمار تفكيك��ي، خير هنوز آمار نداريم چراكه به هر حال 
هنوز گزارش ثبت نام ها كامل جمع آوري نشده است. با 
اين حال ما تركيب خيلي زيادي از همه بچه هاي دهك 
يك تا چه��ار داريم كه با هر ش��رايطي رايگان ثبت نام 

ش��ده اند. خواهش داريم از دانش آموزان و والدين اگر از 
بين دهك هاي يك تا چهار هستند و به هر دليل با مشكل 
به هنگام ثبت نام مواجه ش��ده اند به ما يا روساي ادارت 

استاني مراجعه كنند تا اين مشكل رفع شود.
پيگيري علت ثبت نام نكردن پذيرفته شدگان سمپاد و 

اطمينان از اينكه مشكل عدم ثبت نام اقتصادي نباشد
ياوري از پيگيري مدارس س��مپاد ب��راي چرايي عدم 
ثبت نام برخي سمپادي ها خبر و توضيح داد: فاز بعدي 
اين است كه ما به بررسي آماري كه از وزارت كار درباره 
دهك  بندي بچه ها گرفتيم، بپردازيم تا مطمئن شويم 
هيچ دانش آموزي به دليل مش��كل مالي از ثبت نام در 
مدارس سمپاد جا نمانده باشد. يك سنت ديرپا هم در 
سمپاد داريم؛ پيگير بچه هاي پذيرفته شده در سمپاد 
كه ثبت نام نمي كنند هستيم تا مطمئن شويم اين ثبت 

نام نكردن بچه ها به دليل مشكلات اقتصادي نيست.

    رايزني براي كاهش هزينه اياب ذهاب 
دانش آموزان كم برخودار مدارس سمپاد

رييس س��ازمان ملي پرورش اس��تعدادهاي درخشان 
همچنين تصريح كرد: واقعيت اين است كه به ويژه در 
شهرهاي بزرگ تنها مشكل اقتصادي برخي از بچه هاي 

سمپادي، هزينه مدرسه نيست بلكه هزينه رفت و آمد 
به مدرس��ه نيز س��هم خيلي زيادي از بودجه  پرداختي 
دانش آموزان دارد. در برخي ش��هرها مثل تهران هزينه 
س��رويس رفت و آمد به مدرسه بيش��تر از هزينه خود 

مدرسه تمام مي شود.
وي خبر داد: در حال رايزني  با دس��تگاه هاي مختلف از 
جمله شهرداري هستيم تا در صورت امكان اين مساله 
را حل كرده و هزينه سرويس يا رفت و آمد اين دسته از 
دانش آم��وزان را كاهش دهيم. به هر حال جهت گيري 
س��مپاد اين است كه كمك كند تا بچه هاي دهك هاي 

پايين سهم بيشتري از مدارس سمپاد داشته باشند.
ياوري در پاسخ به اينكه آيا تمام دانش آموزان دهك هاي 
يك تا چهار پذيرفته ش��ده در سمپاد از مناطق محروم 
هس��تند؟، عنوان كرد: خير. البت��ه در مناطق محروم 
نيز خيلي دانش آموز داريم اما در ش��هرهاي بزرگ هم 
وجود دارند. بالاخره حاش��يه ش��هرهاي ما نيز چنين 
ش��رايطي را دارند؛ يا متاسفانه برخي از دانش آموزان از 
خانواده هاي بي سرپرست يا بدسرپرست هستند اما با 
استعداداند و در سمپاد قبول مي شوند. موارد متعددي 
از دانش آموزان س��مپادي داريم كه در اثر جدا ش��دن 
والدين از يكديگر يا فوت سرپرست يا به دلايل متفاوت 

ديگر دچار مش��كلات اند اما از قضا در شهرهاي بزرگ و 
جزو دهك هاي يك تا چهار هستند. با اين حال اكثر اين 
دهك هاي يك تا چهار براي شهرهاي كوچك تر هستند.

رييس س��ازمان ملي پرورش اس��تعدادهاي درخشان 
همچنين در پاس��خ به اينكه آيا بودج��ه اي كه قرار بود 
از سوي رياس��ت جمهوري براي تامين هزينه تحصيل 
دانش آم��وزان دهك اول تا چهارم به س��مپاد پرداخت 
شود، تامين شده است؟، توضيح داد: رييس جمهوري 
دستور داده اند و ابلاغ شده و در حال طي كردن فرآيند 
خود است. تصورم من اين است كه ان شاءالله به موقع به 
دست ما برسد، اما به هر حال ما معطل آن نمانديم و به 
مدارس ابلاغ كرديم اين دسته از بچه ها را بدون دريافت 

وجه ثبت نام كنند.
وي افزود: هيچ س��ازماني در كش��ور نيست كه مشكل 
بودجه اي نداشته باشد و سمپاد نيز از اين امر مستثني 
نيست. هميش��ه يكي از گلوگاه هاي مهم كاري سمپاد 
مشكل بودجه بوده است. طبيعتا اگر بودجه سمپاد زياد 
ش��ود، خدمات بهتري مي تواند ارايه كند. به هر حال ما 
سعي مي كنيم در چارچوب امكاناتي كه داريم بهترين 
خدمات را ارئه كنيم. بودجه دهك هاي يك تا چهار را هم 

اميدواريم خيلي زود دريافت كنيم.

گزارش


